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 فاصله دور تورم 
و دستمزدها در ايران

 حكايت 
»استيفاي حقوق نفت«

 راه درست كنترل خشم 
را بياموزيم

حال و روز بازارهاي مالي 
در سالي كه گذشت

در شرايطي كه هنوز سرنوشت 
ن��رخ دس��تمزدها در اي��ران 
مشخص نشده است و اين روند 
به روزها و س��اعات پاياني سال 
موكول شده است، بايد ديد چرا 
ارتباط دستمزدها و قيمت ها در 
ايران با هم همخوان نبوده است. 
هر اندازه هم كه حقوق كارگران 
و حداقل بگيران بالاتر مي رود باز هم تورم از آنان پيش��ي 
مي گيرد و تاثيري در بهبود قدرت خريد آنها ايجاد نمي كند. 
مارپيچ قيمت-دستمزد يكي از تئوري هاي اقتصاد كلان 
است كه بيان كننده رابطه، علت و معلول دستمزد و سطح 
عمومي قيمت ها يا تورم است. مارپيچ قيمت- دستمزد 
حاك��ي از اين حقيقت اس��ت كه در پ��ي افزايش حقوق 
كارمن��دان، از يك طرف هزينه تولي��د را افزايش داده و از 
طرف ديگر تقاضاي اجناس افزايش مي يابد. در پي افزايش 
تقاضا، قيمت اجناس افزايش يافته و در نتيجه شاهد تورم 
در جامعه خواهيم بود. از طرفي افزايش حقوق باعث افزايش 
هزينه هاي توليدي بوده و شركت ها ناچار خواهند بود تا 
قيمت اجناس توليدي خود را افزايش دهند. به قس��مت 
دوم اين نوع تورم، تورم بخش��ي هم گفته مي شود. البته 
وجود تورم خود موجب كاهش قدرت خريد دستمزدبگير 
مي شود و به ناچار بايد دستمزدهاي اسمي در توالي هاي 
زماني مختلف افزاي��ش يابد كه خ��ود مي تواند مارپيچ 
دس��تمزد و قيمت را به وجود آورد. اگر ت��ورم در ايران 50 
درصد در نظر گرفته شود، با توجه به اينكه رشد نقدينگي 
30 درصد اس��ت و رشد توليد صفر درصد، در نتيجه عدد 
بيست درصد تفاوت تورم و رشد نقدينگي مربوط به تورم 
بخشي، مارپيچ قيمت دستمزد و ساير موارد است. به عبارتي 
وقتي گفته مي شود تورم تورم مي آورد بيانگر اين معناست. 
از دلايل مهم اينگونه تورم، ناترازي بازارهاي مختلف پول، 
كالا، ارز، كار و... است.از سوي ديگر قيمت گذاري دستوري 
دولت هم به اين ناترازي در بازارها دامن زده است. روشن 
است براي قطع كردن يا كاهش تاثير مارپيچ دستمزد قيمت 
بايد لينك افزايش هزينه ه��اي توليد كه موجب افزايش 
قيمت ها مي شود را ضعيف يا قطع كرد. يكي از راهكارها در 
جنبه تضعيف لينك دستمزد با قيمت، كاهش هزينه هاي 
ادامه در صفحه 3 توليد است.  

هنگامي ك��ه دكت��ر مصدق 
آخري��ن پيش��نهاد غربي ها را 
تحت عنوان »پيشنهاد چرچيل 
- آيزنهاور« ب��راي پايان دادن 
به بحران ملي ش��دن صنعت 
نفت در اول اسفند سال ۱33۱ 
دريافت كرد درواقع ديگر بايد 
مطمئن مي شد كه با رد آن، دوره 
ديپلماسي به پايان مي رسد و زمينه سازي براي بركناري و 
سقوط او در دستور كار دو قدرت جهاني و متحدان آنها در 
دربار و ارتش قرار مي گيرد. بااين همه، مصدق به پيشنهاد 
چرچيل - آيزنهاور پاس��خ رد داد و بع��دازآن توطئه هاي 
پش��ت پرده يكي بعد از ديگري عليه دولت او آغاز شد.كار 
نهايتاً به نقطه اي رسيد كه حتي جلسات كابينه دكتر مصدق 
نيز به اغتش��اش و بي نظمي كشيده شد، به طوري كه او از 
كوته فكري برخي از وزيرانش دست حسرت بر سر مي كوبيد 
و آه و ناله س��ر مي داد. در وصف همين وضعيت اسفبار، از 
مهندس مهدي بازرگان نقل شده است: »كودتاي ۲۸ مرداد 
به داد نهضت ملي و دولت دكتر مصدق رسيد، وگرنه كار 

به جايي مي رسيد كه آبروي كل نهضت به باد مي رفت!«
كودتا س��رانجام به وقوع پيوست و دكتر مصدق به عنوان 
»قهرماني مظلوم و سازش ناپذير كه قرباني توطئه همدستي 
بيگانگان و متحدان داخلي آنها شده است«، راهي تبعيدگاه 
احمدآباد شد. كودتا اما فقط به معناي بركناري دولت مصدق 
و شخص او از مقام نخست وزيري نبود؛ بلكه تمام مناسبات 
داخلي قدرت را بر هم زد و آن تنوع و تكثر سياسي و تعادل 
ش��كننده بين قطب هاي قدرت رسمي و اجتماعي را كه 
پس از جنگ جهاني دوم در ايران ظهور كرده و مايه نشاط 

اجتماعي شده بود، به كلي نابود و ويران كرد.
به تدريج از اواخر سال ۱33۱، ازنظر صادق زيباكلام بازار 
و كساني كه در كار اقتصادي بودند متوجه شدند توافقي 
صورت نمي گيرد و آن محبوبيت و حمايت يكپارچه اي كه 
از مصدق در تير ۱33۱ بود كم شد و زمينه اجتماعي كودتا 
را به وجود آورد. دكتر مصدق به عنوان يك رجل ملي بايد به 
اين وجه از ماجرا توجه كامل مي داشت، اما نگراني او عمدتاً 
به ملي شدن صنعت نفت به عنوان تنها عامل اعتبار اخلاقي 
دولتش معطوف شده بود. درواقع با كودتاي ۲۸ مرداد تمام 
ادامه در صفحه 3 امكانات مدني و... 

در علوم مختل��ف، تعاريف 
متنوع��ي از خش��ونت ارايه 
شده؛ نزديك ترين اصطلاح، 
واژه پرخاش��گري اس��ت 
ك��ه م��راد از آن رفت��اري 
صدمه زننده و تخريب كننده 
است كه از جانب فردي عليه 
فرد ديگر انج��ام مي گيرد. 
در جرم شناسي، خش��ونت را شامل اعمال و رفتاري 
دانسته اند كه احس��اس ناامني را در فرد و جامعه به 
وجود مي آورد و شامل خشونت مشروع و غيرمشروع 
مي شود. به طوركلي خش����ونت را مي توان رفتاري 
عمدي دانس��ت كه هدف آن صدم��ه زدن به خود يا 
ديگران است كه دليل اين رفتار مي تواند ذاتي، فطري 

يا اكتسابي باشد.
خش��ونت خانگي، خش��ونتي اس��ت كه در محيط 
خصوصي به وقوع مي پيوندد و عموماً در ميان افرادي 
رخ مي دهد كه به سبب صميميت، ارتباط خوني يا 
قانوني، به يكديگر پيوند خورده اند و بيشترين ميزان 
آن عليه زنان و كودكان اعمال مي ش��ود. خش��ونت 
خانگي مي تواند در اش��كال متنوعي نظير خشونت 
عليه همسران، خشونت عليه والدين، خشونت عليه 

فرزندان و خشونت عليه سالمندان ظاهر شود. 
در واقع خشونت يك نوع عكس العمل نسبت به ناكامي 
و شكست است. زماني كه فردي خواسته و نيازي داشته 
باشد، ولي نتواند به آن برسد يا با بن بست مواجه شود، 
حال ناخوشايندي در وجود او به وجود مي آيد كه در 

اصطلاح به آن غضب و خشم گفته مي شود. 
به طور معم��ول هر فرد براي حل مش��كل باتوجه به 
آموخته ها و نوع تربيت دوران كودكي يا رفتار والدين 
اقدام مي كند. ميزان و چگونگي روش اين آموخته ها 
تأثير بسزايي در برخورد با چالش ها و مشكلات زندگي 
دارد. ب��ه عنوان مثال زماني كه پ��دري به فرزند خود 
توصيه مي كند كه )اگر فردي تو را كتك زد تو هم او را 
بزن و از حق خودت دفاع كن(، اين كودك ياد مي گيرد 
در مواجه��ه با ناكامي، با خش��ونت و زدن كار را پيش 
ببرد. در خانواده پدر و مادر برحسب نوع و روش تربيت، 
ادامه در صفحه 8 اطلاعات و...  

اقتص��اد اي��ران در س��الي كه 
گذش��ت با ابهامات بس��ياري 
روبرو بود ك��ه تمامي بازارهاي 
مالي را تحت الش��عاع قرار داد؛ 
يكي از اين بازارها، بازارسرمايه 
است كه تحت تاثير اين ابهامات 

با نوسانات زيادي مواجه بود. 
در سال ۱40۱ مهم ترين خبري 
كه تمامي فعالان بازار را درگير كرد، عرضه خودرو در بورس 
كالا بود و حاشيه هاي بسياري در پي داشت كه در نهايت 
عرضه خودرو در بورس كالا لغو شد و مشخص نيست سال 
آينده چه تدابيري در اين خصوص انديشيده شود؛ البته 
بايد گفت در ميان سياستگذاران دو دستگي وجود دارد و 
همين امر زمينه لابي گري را ايجاد كرد. در اين خصوص 
نقش اشتباه سازمان بورس را نبايد ناديده گرفت؛ بارها و 
بارها به مديران اين سازمان گوشزد شد كه كمپين هاي 
موجود و سياست هاي خام پاسخگو نيست و نتايج عكس 
خواهد داشت، اما گوش شنوايي نبود و در نتيجه ماحصل 
اين عوامل باعث شد اقدامات و تلاش هاي مثبت نمايندگان 
مجلس بي نتيجه بماند.  به نظر مي رس��د برخلاف آنچه 
رييس جمهور وعده داده بود، دولت سيزدهم اعتقاد خاصي 
به بازارسرمايه ندارد و اين بازار اولويت آخر آنهاست. دولت 
سيزدهم در سالي كه گذشت نمره قابل قبولي كسب نكرد. 
همگي به ياد داريم كه در اوايل سال ۱40۱ ارز 4۲00 هزار 
توماني حذف شد و همانطور كه وزير اقتصاد گفت از آن پس 
4 قلم اساسي گران شد؛ در نتيجه همه اقلام گران و گران تر 
شد و اكنون هم فقر در ايران فراگير شده است و از طرفي هم 
احسان خاندوزي چندي پيش در صدا و سيما گفت تورم 
كاهش يافته؛ در صورتي كه تمامي مردم متعقدند تورم در 
حال افزايش است و صحبت هاي وزير اقتصاد را قبول ندارند.

در سالي كه گذشت بازار ارز ركورد زد؛ همانطور كه مي دانيد 
چندين ماه است دلار رشد شارپي داشته و همزمان با اين 
صعود؛ قيمت تمامي اجناس ه��م افزايش يافته و در اين 
روزها علي صال��ح آبادي، رييس بان��ك مركزي بركنار و 
محمدرضا فرزين جايگزين وي شد؛ اما باز هم اين نرخ بالا و 
بالاتر رفت؛ البته در روزهاي گذشته با اتفاقاتي كه در حوزه 
سياسي رخ داد؛ بازار ارز كمي آرام شد،  اما قيمت ها به قبل 
ادامه در صفحه 4 برنگشته است.  
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 چرا كالاها گران شدند؟
رييس اتاق اصناف ايران پاسخ داد

 دو عامل  اخلالگر در بازار 

مجيد اعزازي|
بررسي هاي »تعادل« نش��ان مي دهد، قيمت اسمي 
مسكن طي نخستين سال قرن پانزدهم خورشيدي 
دستكم 7۱ درصد رشد كرده است. رشدي كه تقريبا 
دو برابر بازده بازار س��هام )33 درصد( اس��ت و اندكي 
كمتر از رشد 74 درصدي نرخ دلار! بازدهي هاي بالاتر 
از ۸0 درصد تا كمي بالاتر از ۱60 درصد نيز در تسخير 
خانواده طلا )گرم طلاي ۱۸ عيار و انواع سكه ها( است. 

اين همه در حالي است كه بنا بر اعلام مراجع رسمي، 
تورم سالانه در پايان بهمن ماه سال جاري 47.7 درصد 
بوده است. با اين حال، رشد جهش وار نقدينگي را نبايد 
از نظر دور داش��ت. در چنين شرايطي، آينده بازارها و 
به ويژه بازار مسكن كه طي سال هاي اخير از دسترس 
متقاضيان مصرفي خارج ش��ده و معاملات آن ميان 
متقاضيان سرمايه گذاري و سفته بازي جريان دارد، 
صفحه 5 را بخوانيد اهميت مي يابد. 

دلايل گراني كالاها در بازار امروز ناشي از چيست؟ رييس 
اتاق اصناف ايران دو عامل را موجب اخلال در بازار وگراني 
كالاها مي داند. نخستين عامل، عدم ثبات نرخ ارز است 
كه مي توان آن را بزرگ ترين مش��كل بازار امروز قلمداد 
كرد؛ چراك��ه در حال حاضر يك واحد صنفي نمي تواند 
حتي براي چند ماه بعد برنامه ريزي كند. اما عامل دوم 
كه به صورت غيرمستقيم اثرگذار است، دخالت برخي 
ارگان ه��ا و نهادها در بازار اس��ت كه مي خواهند بخش 

خصوصي را تضعيف كنند؛ اين در حالي است كه آنچه 
به دس��ت مي آورند؛ تنه��ا بي نظمي و اخت��لال در بازار 
است.نوده فراهاني تاكيد مي كند كه در حوزه اختيارات 
تشكل هاي بخش خصوصي و اتحاديه ها نبايد خللي وارد 
شود و از مشورت اتحاديه ها و اتاق هاي اصناف بايد بيشتر 
بهره ببرند. رييس اتاق اصن��اف ايران نيز از وزير اقتصاد 
گلايه كرد كه طل��ب ۲00ميليارد توماني اصناف، بابت 
صفحه 7 را بخوانيد ماليات يك در هزار نمي دهد.   

 قيمت اسمي آپارتمان 
در سال جاري همگام با قيمت دلار افزايش يافت

 محتمل ترين سناريو 
براي مسكن 1402

 بيت كوين روز گذشته 8  درصد جهش كرد 
و از ۲۷ هزار دلار گذشت

قانون رتبه بندي معلمان از وعده تا واقعيت

ارزيابي ها فله اي انجام شده است...
صفحه 8    صفحه 6    

 نجات ارزهاي ديجيتال 
از ورشكستگي بانك هاي امريكا 

دولت معلم ها را دور زد

با رسيدن به روزهاي پاياني طرفين به جمع بندي نرسيده اند

معماي دستمزد كارگران

 زورآزمايي دولت 
با كارگران بر سر مزد

ن��ده  پرو آخري��ن 
ناگش��وده اقتص��اد 
اي��ران ك��ه اتفاق��ا 
ا  ر ن  آ ن  ا مي ت��و
يك��ي از مهم تري��ن 
پرونده هاي اقتصادي 
و معيش��تي كش��ور 
هم ف��رض ك��رد، پرونده تعيي��ن حقوق 
و دس��تمزدها براي س��ال ۱40۲ اس��ت. 
پرونده اي ك��ه از ماه ها قبل ب��ا اظهارنظر 
رييس كل سابق بانك مركزي در خصوص 
افزايش ۲0درصدي دس��تمزدها در سال 
۱40۲ آغاز ش��د و در ادامه در طول همه 
ماه هاي گذشته با فراز و نشيب هاي فراوان 
دنبال ش��ده اس��ت. از يك طرف، دولت با 
اس��تفاده از اهرم های در اختيارش تلاش 
كرده زمينه تحق��ق افزايش ۲0درصدي 
را فراهم كند و از س��وي ديگر نمايندگان 
كارگران و گروه هاي صنفي و مدني بودند 
كه بر گزاره هاي قانوني تعيين دستمزدها 
شامل لحاظ شدن نرخ تورم، سبد معيشتي 
و نرخ خط فقر تاكيد داشتند. نهايتا اعلام 
شده ممكن است روز ۲۸ اسفندماه در اين 
زمينه تصميم سازي نهايي صورت بگيرد. 
البته در بخش��نامه بودجه س��ال ۱40۲ 
كه به امضای رييس جمهور رس��يده و در 
پيوست دوم بخشنامه بودجه سال ۱40۲ 
اين گونه عنوان ش��ده كه دس��تگاه هاي 
اجرايي از جمله دستگاه هاي داراي قوانين 
خ��اص به طور متوس��ط و علي الحس��اب 
ش��امل ۲0 درصد افزايش حقوق نسبت 
ب��ه آخرين حكم كارگزيني س��ال ۱40۱ 

خود مي شوند. 
افزايش حقوق مش��مولان قانون كار هم 
بر همين اساس شامل ۲0 درصد افزايش 
علي الحس��اب خواهد ش��د و رقم قطعي 
مي��زان افزايش حق��وق بع��د از تصويب 
ش��وراي عالي كار مش��خص خواهد شد 
.با يك چنين پيش��ينه اي از ۲0 اس��فند 
م��اه، روند مذاك��ره بر س��ر تعيين حقوق 
دس��تمزدها مي��ان اركان س��ه گانه آغاز 
شده است. بر اساس آخرين اخبار دولت، 
مذاكره بر سر افزايش ۲0 درصدي را آغاز 
كرده و نهايت��ا روي افزايش ۲4 درصدي 
متوقف شده اس��ت. نمايندگان كارگران 
ام��ا اين مح��دوده قيمت��ي را نپذيرفته و 
روي فاصله سبد معيش��تي سال گذشته 
تا امس��ال تاكي��د دارد. بر اس��اس اخبار 
واصل شده نماينده كارفرمايان هنوز هيچ 

پيشنهادي مطرح نكرده است. مهم ترين 
خبر درباره تعيين دس��تمزدها اما به روز 
جمع��ه بازمي گردد. رون��دي كه هرچند 
منجر به توافق نهايي نشد اما حداقل رقم 

سبد معيشتي را مشخص كرد.
در واقع، تنها قدم روب��ه جلو در مذاكرات 
مربوط به مش��خص شدن س��بد معيشت 
كارگران اس��ت. هرچند رقم تعيين شده 
)بالاي ۱3ميليون تومان( با عدد مورد نظر 
كارگران )بالاي ۱7ميليون تومان( تفاوت 
چش��مگيري دارد، اما نهايت��ا نمايندگان 
كارگري اي��ن عدد را قب��ول كردند. البته 
تجربيات قبلي حاكي از آن اس��ت كه نرخ 
سبد معيشت تاثير چنداني در نرخ نهايي 
دستمزدها ندارد. مانوري كه طي سال هاي 
گذشته در ش��وراي عالي كار براي تعيين 
دستمزدها صورت مي گيرد، بيشتر مبتني 
بر نرخ تورم است. البته اين يك نقص است 
كه تنها يك ش��اخص بر روي دستمزدها 
اثرگذار باش��د ام��ا فعلا اين گونه اس��ت. 
در نهاي��ت هنوز اختلاف��ات ميان دولت و 
نمايندگان كارگران بس��يار جدي است و 
توافق دور به نظر مي رسد. دولت به دنبال 
تحميل يك رقم پايين به عنوان دستمزد 
است، اما كارگران اجراي قانون را مطالبه 
مي كنند. تا به امروز نمايندگان كارگران در 
برابر خواسته هاي دولت مقاومت كرده اند 
و احتم��الا راند مذاكرات در روز يكش��نبه 
بس��يار حياتي خواه��د بود. دول��ت بايد 
بدان��د تعيين ن��رخ درس��ت در خصوص 
دس��تمزد كارگ��ران يك��ي از مهم تري��ن 
وظايف حاكميتي محسوب مي شود. دولت 
سيزدهم بايد بر س��ه جانبه گرايي شوراي 
عالي كار متعهد باش��د و ح��ق كارگران را 
به رس��ميت بشناسد. روند فعلي كه دولت 
در برابر مطالبات كارگران ايس��تاده است 
و به عنوان ي��ك ذي نفع مقاومت مي كند، 
شايس��ته دولت جمهوري اس��لامي ايران 
نيست. دولت ابزار و امكانات بيشتري دارد 
و در جايگاه يكساني با قشر ضعيف كارگران 
قرار ن��دارد كه بخواهد با آنه��ا زورآزمايي 
كند. اميدواريم نمايندگان كارگران با تكيه 
بر ظرفيت هاي بالاي مدني و اجتماعي اين 
قش��ر بتوانند مطالبات  بحق خود را محقق 
كنند تا درصدهاي واقعي تري را به عنوان 
دس��تمزد دريافت كنند. شخصا اميدوارم 
سال ۱40۲ براي كارگران بهتر از سال قبل 
باشد و اين قشر بتوانند بخشي از مشكلات 

خود پشت سر بگذارند.

يادداشت-1

حميد حاج اسماعيلي



جواد هاشمي|
 با نزديك ش��دن به روزهاي پاياني س��ال جاري و البته به 
پايان رسيدن بررسي بودجه در مجلس، همچنان يكي از 
اصلي ترين چالش هايي كه به جاي خود باقي مانده است 
بحث حقوق و مزايا در س��ال آينده اس��ت. در هفته هاي 
گذشته مجلس با بررسي پيش��نهادهاي دولت در لايحه 
بودجه، سرانجام به اين جمع بندي رسيد كه افزايش حقوق 
كارمندان همان 20 درصد در نظر گرفته شود. اين در حالي 
است كه بر اساس گزارش رسمي مركز آمار، نرخ تورم سالانه 
كش��ور از مرز 47 درصد نيز گذشته و لااقل در كوتاه مدت 
چشم اندازي براي كاهش جدي اين نرخ وجود ندارد. به اين 
ترتيب حقوق بگيران ثابت در حالي سال جديد را آغاز خواهند 
كرد كه ميزان دستمزدشان افتي محسوس نسبت به تورم 
خواهد داشت و كاهش قدرت خريد آنها امري قطعي است.

در كنار آن اما يكي از اصلي ترين چالش هاي مطرح شده در 
تمام سال ها، بحث حقوق كارگران است. در اين چارچوب 
معمولا هر سال با حضور نماينده دولت، نماينده كارفرمايان 
و نماينده كارگران، بررس��ي براي افزايش حقوق كارگران 
آغاز مي شود و البته هر س��ال چالش نهايي درباره عددي 
اس��ت كه در نهايت مقرر مي ش��ود. با توجه به نرخ بالاي 
تورم در سال هاي گذشته، همواره نمايندگان كارگران بر 
اين موضوع تاكيد مي كنند كه بايد ميزان افزايش حقوق 
متناسب با افزايش تورم باشد اما از سوي ديگر كارفرمايان 
نيز نظرات خاص خود را دارند. در واقع فشار تورم به شكل 
همزمان بر روي هر دو گروه ديده مي شود. كارفرمايان با اشاره 
به افزايش قيمت مواد اوليه، هزينه خدمات و مشكلاتي كه 
در اقتصاد كشور دارند، تاكيد مي كنند كه در صورت افزايش 
جدي حقوق و مزايا، در س��ال آينده با مشكلاتي جدي در 
مديريت بنگاه هاي خود مواجه مي شوند و همين موضوع 
سبب مي ش��ود كه مجبور به تعديل نيرو يا تعطيل كردن 
واحدهاي اقتصادي خودش��ان ش��وند. از سوي ديگر نيز 
نمايندگان كارگران مي گويند كه با توجه به افزايش جدي 
هزينه معيشت، امكان تداوم فعاليت وجود ندارد و اگر حقوق 
همپاي تورم افزايش پيدا نكند، كارگران با مشكلات جدي 
مواجه خواهند ش��د. همين موضوع سبب مي شود كه هر 
سال چالشي جدي بر سر رقم افزايش حقوق به وجود بيايد و 
همين موضوع در سال جاري نيز تكرار شده و با وجود اعلام 
چند باره زمان احتمالي رس��يدن به تصميم نهايي، هنوز 

رقمي براي افزايش حقوق اعلام نشده است. 
پس از گذشت ساعت ها از برگزاري جلسه روز 2۶ اسفند 
ماه شوراي عالي كار, اين جلسه بدون توافق براي افزايش 
دستمزد كارگران پايان يافت. جلسه روز گذشته شوراي 
عال��ي كار در حالي بدون نتيجه پايان يافت كه ش��ركاي 
اجتماعي بعد از س��اعت ها مذاكره به نقطه نظر يكساني 

درباره افزايش مزد نرسيدند و جلسه شوراي عالي كار بدون 
نتيجه پايان يافت . صولت مرتضوي، وزيركار درباره جلسه 
و دس��تمزد كارگران گفت: خوشبختانه به نطقه نظرات و 
اشتراكاتي رس��يديم، اما در مورد اختلاف نظرات بايد كار 
كارشناس��ي صورت گرفته و در جلسه ديگر دوباره به آنها 
بپردازيم.  وي ادامه داد: حداقل دستمزد سال آينده بعد از ۱۵ 
ساعت مذاكره سه جانبه در جلسه جمعه، 2۶ اسفند، تعيين 
نشد؛ هنوز با وجود مذاكرات سه جانبه نمايندگان كارگري، 
كارفرمايي و دولت، س��بد معيشت كارگران و حداقل مزد 
۱402 تعيين نشده است. وزير كار تصريح كرد: قرار شد بعد 
از اينكه نمايندگان هر دو طرف، جلسه درون سازماني خود 
را برگزار كردند, يكشنبه 2۸ اسفند ماه جلسه جمع بندي 
برگزار شود. اين در حالي است كه نمايندگان كارگران بر لزوم 
توجه به خواسته هايشان پافشاري مي كنند. طبق آخرين 
اخبار، متوسط هزينه سبد معيشت كارگران بر اساس رويه 
سال گذش��ته ۱۳ ميليون و ۹00 هزار تومان تعيين شده 
است، در حالي كه پيش تر رقم سبد معيشت از سوي كميته 
مزد ۱2 ميليون و 47۹ هزار و۵00 تومان اعلام شده بود. البته 

اين تصميم گيري هنوز نهايي نشده است.
به نظر مي رسد نشست روز گذشته كميته دستمزد درباره 
مصاديق و محاس��بات برخي اقلام كالاي��ي در اين زمينه 
تاثيرگذار بوده اس��ت. حميد حاج اسماعيلي - كارشناس 
حوزه كار - تاكيد دارد كه نمايندگان كارگري بايد براي عدد 
۱0 ميليون تومان در شوراي عالي كار بجنگند و مي گويد 
پيشنهاد من اين اس��ت كه با توجه به روند تورمي كه روبه 
افزايش هم بوده و در پايان بهمن نزديك  به ۵0 درصد اعلام 
شده و همچنين شاخص خط فقر كه خود وزارت كار دو ماه 
قبل حدود ۱۵ ميليون تومان اعلام كرد حداقل دستمزد را 
براي كارگران و مشمولان تامين اجتماعي كه عمدتا حداقل 

بگير هستند نبايد كمتر از ۱0 ميليون تومان تعيين كنيم.
به گفته او، نمايندگان كارگري بايد براي رقم ۱0 ميليون 
تومان در شوراي عالي كار بجنگند تا قدرت معيشت كارگران 
براي سال آينده حفظ شود. اين كارشناس حوزه كار معتقد 
است كه شبيه سازي حقوق كارگران با كارمندان نيازمند 
كار كارشناسي و فني است و اينكه فكر كنيم رقمي كه براي 
كارمندان درنظر گرفته اند عينا بايد براي كارگران هم اعمال 
شود قياس منطقي نيست چون كارمندان از مزايا و امتيازاتي 
در حوزه حاكميت و دولت برخوردارند كه در حوزه كارگري 
وجود ندارد. رييس مجلس شوراي اسلامي ديروز اعلام كرد 
كه حقوق كارگران موضوع محلي نيست و مربوط به كل 
كارگران كشور در صنايع مختلف است و حتما بايد به گونه اي 
باشد كه قدرت خريد بالا رفته و پا به پاي تورم بتوانند بيايند 
و زندگي اداره كنند. مذاكرات فشرده شركاي اجتماعي در 
شوراي عالي كار همچنان ادامه دارد و چانه زني هاي مزدي با 
روشن شدن تكليف سبد معيشت با جديت آغاز خواهد شد.

رييس اتحاديه كارگران قراردادي و پيماني با تاكيد بر اينكه 
ش��وراي عالي كار بايد به س��مت كاهش شكاف دستمزد 
كارگران و تورم برود، گفت: جامعه كارگري يكسال معيشت 
خود را با دستمزدي اداره خواهد كرد كه در شوراي عالي كار 

تصويب خواهد شد.
فتح الله بيات در ارزيابي نشست شب گذشته شوراي عالي 
كار و بي نتيجه ماندن تكليف دستمزد اظهار كرد: دستمزد از 
مباحث بسيار مهم هر سال است و بايد به نتيجه برسد. اين 
طور نيست كه دستمزد موضوع كوچكي باشد و با بي تفاوتي 
از كنار آن بگذريم. نمايندگان دولت، كارفرما و كارگر بايد به 
اين مساله توجه جدي داشته باشند چرا كه جامعه كارگري 
يكسال معيشت خود را با دستمزدي اداره خواهد كرد كه 
در شوراي عالي كار تعيين مي شود. وي ادامه داد: مسائلي 

كه امسال در باب دستمزد مطرح مي شود نظير اينكه سال 
گذشته دستمزد كارگران ۵7 درصد افزايش يافت و چون 
مبلغ زيادي بود روي تورم اثر گذاشت باعث شده شوراي عالي 
كار به سمت تصويب دستمزد پايين براي كارگران برود در 
حالي كه اين كار با هيچ منطقي سازگار نيست و به لحاظ 

كارشناسي بنيان و اساسي ندارد.
رييس اتحاديه كارگران قراردادي و پيماني با بيان اينكه نبايد 
دستمزد را به گونه اي تعيين كنيم كه موجب نارضايتي و 
تحريك جامعه كارگري ش��ود، اظهار ك��رد: افزايش ۵7 
درصدي حداقل دس��تمزد در ظاهر درصد بالايي بود ولي 
از برج دوم امسال با انجام جراحي بزرگ اقتصادي و تغيير 
مداوم قيمت ها، رشد تورم و نوسان بازارهاي ارز تاثيري در 
زندگي كارگران نداشت. حتي اگر دستمزد را ۱00 درصد 
هم افزايش دهيم باز هم شكاف بين دستمزد و تورم وجود 
دارد؛ بنابر اين بايد پايه مزدي را تقويت كنيم تا اين شكاف 
ناعادلانه به تدريج از بين برود. وي تصريح كرد: وقتي امروز 
به اذعان كارشناسان و با محاسبات دقيق و آناليز كارشناسي 
سبد معيش��ت به بيش از 20 ميليون تومان رسيده است 
نمي توانيم دستمزد كارگران را دور از واقعيت تعيين كنيم. 
ش��وراي عالي كار براي چه تشكيل مي شود و نمايندگان 
كارگر كارفرما براي چه مذاكره مي كنند؟ مطابق ماده 4۱ و 
بندهاي آن دستمزد بايد تعيين شود و طبق سنوات گذشته 
كميته دستمزد با كار كارشناسي سبد معيشت را استخراج 
كند ولي سبد معيشتي كه به دست آمده عددي است كه با 

محاسبات گروه كارگري فاصله بسيار دارد.
اين مقام مسوول كارگري با بيان اينكه درصدهاي 20 درصد 
و 24 درصد براي افزايش دس��تمزد شايسته و جوابگوي 
معيشت خانوار كارگري نيست، اظهار كرد: دولت به عنوان 
ناظر و كارفرماي بزرگ بايد با عقلانيت و منطق به اين موضوع 
نگاه كند و دستمزد به گونه اي تصويب شود كه كارگران از 
عهده هزينه هاي زندگي در سال آينده برآيند و دوام بياورند. 
وي در پايان با بيان اينكه با هيجان و احساس و دستور و برنامه 
از پيش تعيين شده نمي توان براي كارگران حقوق و دستمزد 
تعيين كرد، افزود: با دستمزد ناچيز معيشت كارگران يك 
هفته ه��م دوام نمي آورد لذا قاطعان��ه اعلام مي كنيم كه 
دستمزدي كه قرار است در شوراي عالي كار تعيين شود بايد 
بر مبناي واقعيت هاي روز جامعه و با در نظر گرفتن شرايط 
اقتصادي، تورم  و نوس��انات بازارهاي ارز باش��د در غير اين 
صورت با سركوب دستمزد عدالت مزدي اجرا نخواهد شد.

با توجه به اين بحث ها، به نظر مي رسد كه نمايندگان كارگران 
بر لزوم افزايش جدي حقوق تاكيد دارند و بايد ديد در مقابل 
نماينده كارفرمايان با چه عددي موافقت خواهد كرد و در 
اين ميان آيا دولت مي تواند مي��ان دو گروه يك نظر واحد 
برقرار كند يا چالش حقوق به سال آينده كشيده خواهد شد. 
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دشمن توليد و پيشرفت ما را 
نمي خواهد

رييس جمهور گفت: امروز فضاي كشور فضاي كار و توليد 
است و اين فضا باعث رضايت مردم مي شود. سيد ابراهيم 
رييس��ي در آيين افتتاح ۵ ايس��تگاه و بهره برداري از ۱۱ 
كيلومتر مسير ريلي از قطعات مياني خطوط ۶ و 7 متروي 
تهران، تس��هيل حمل و نقل و ساماندهي تردد مسافران 
در كلان شهر تهران را دغدغه اي هميشگي و بسيار مهم 
دانست و از تلاش ها و اقدامات مجموعه مديريت شهري 
براي توس��عه مترو قدرداني ك��رد. وي گفت: مديريت و 
خدمت رساني در كلان شهر تهران كار آساني نيست، اما با 
انگيزه بالا، مجاهدت، اخلاص و روحيه مردم داري عزيزان 
ما در شهرداري تهران كارهاي بزرگي در اين عرصه صورت 
گرفته كه انجام آنها با امكانات و اعتباراتي كه وجود دارد به 
سهولت امكان پذير نبوده است. وي اقدامات و برنامه هاي 
ش��هرداري تهران در زمينه توس��عه ناوگان حمل و نقل 
شهري به ويژه در بخش مترو را اميدبخش دانست و تأكيد 
كرد: امروز مردم مي دانند كه شهرداري با روحيه بسيجي 
و جهادي با تمام وجود براي رفاه آنها تلاش مي كند و براي 
آينده برنامه دارد. رييس جمهور خدمات شهري را كاري 
چندبعدي دانست كه نيازمند همدلي و همراهي دولت 
و ملت است و خاطرنشان كرد: دولت وظيفه خود مي داند 
كه بي منت ش��هرداري تهران را در خدمت رساني قوي و 
باكيفيت به مردم ياري دهد. وي با بيان اينكه »همراهي 
مردم با مديريت خدمات شهري و شوراي شهر به عنوان 
تبلور اراده شهروندان، رفاه اجتماعي را به ارمغان مي آورد«، 
خاطرنشان كرد: امروز دشمن به دنبال القاي يأس و نااميدي 
و ناتواني در جامعه است اما ما ملت ايران معتقد به فرهنگ 
»ما مي توانيم« هستيم. وي گفت: شهرداري تهران در سايه 
اين فرهنگ با همت بلند كارهاي ماندگاري را انجام داده و 
آنچه امروز در توسعه مترو و راه اندازي ايستگاه هاي جديد 
شاهد آن هستيم نمادي از اين همت مديريت شهري است. 
امروز فضاي كشور فضاي كار و تلاش است و چنين فضايي 
حتماً رضايتمندي و اعتماد مردم را به دنبال خود دارد و 
براي كشور توليد قدرت مي كند. رييسي گفت: دشمن 
نمي خواهد كشور پيشرفت كند و مردم خبرهاي خوب 
بشنوند و لذا تلاش مي كند قوت ها ديده نشده و ضعف هايي 
كه در گوش��ه و كنار وجود دارد بزرگ نمايي شود. وي با 
اشاره به كارهاي بزرگ و افتخارآفرين كه در زمينه توليد 
دانش بنيان در عرصه هاي مختلف صورت گرفته است، 
تصريح كرد: مردم دلداده به اسلام و انقلاب و نظام اسلامي 
بدانند كه در اين كشور كارهاي زيادي انجام شده و كارهاي 
زيادي در پيش است كه به همت و پشتكار جوانان عزيز 
ما رقم مي خورد. پيش از سخنان رييس جمهور، عليرضا 
زاكاني شهردار تهران نيز با ارايه گزارشي از اقدامات انجام 
شده براي توس��عه ناوگان حمل و نقل شهري به ويژه در 
بخش مترو، آيت الله رييس��ي را مدافع مديريت شهري 
دانست و از حمايت ها و كمك هاي ويژه دولت سيزدهم 
به شهرداري ها به ويژه در خصوص توسعه مترو و تأمين 
واگن هاي مورد نياز از طريق توليد ملي و واردات قدرداني 
كرد. در اين مراس��م كه رييس و برخي از اعضاي شوراي 
شهر تهران و همچنين جمعي از نمايندگان مجلس شوراي 
اسلامي حضور داشتند، ايستگاه هاي بوستان لاله، كارگر، 
ايس��تگاه مقاطع با خط يك متروي هفت تير و ايستگاه 
مقاطع با خط سه مترو در ميدان وليعصر از خط ۶ متروي 
تهران و همچنين ايستگاه شهيد دادمان از خط 7 مترو كه با 
اعتبار ۳ هزار ميليارد توماني در ۱۱ كيلومتر ريلي راه اندازي 
شده اند، مورد بهره برداري قرار گرفتند. همچنين ايستگاه 
مياني مدافعان سلامت كه به منظور تسهيل دسترسي 
مردم به كلان بيمارس��تان حضرت مهدي)عج( احداث 

شده است نيز مورد بهره برداري قرار گرفت.

ابهامات شوراي نگهبان به طرح 
ساماندهي كاركنان چه بود؟

سخنگوي شوراي نگهبان در گزارش خود به مردم ابهامات 
و ايرادات اين شورا به طرح ساماندهي كاركنان دستگاه ها 
را تش��ريح كرد. هادي طحان نظيف سخنگوي شوراي 
نگهبان در نود و سومين گزارش  از سلسله گزارش هاي 
خود به مردم در كانال ش��خصي اش در »بل��ه«، درباره 
طرح س��اماندهي كاركنان دستگاه ها توضيحاتي ارايه 
كرد كه متن آن به شرح زير اس��ت:  »طرح ساماندهي 
كاركنان دس��تگاه هاي موضوع م��اده 2۹ قانون برنامه 
ششم توسعه«، پس از بررسي در شوراي نگهبان واجد 
ابهامات و ايراداتي شناخته ش��د. عمده اشكالات شورا 
در خصوص مصوبه مذكور ناظر به ابهاماتي بود كه براي 
اظهارنظر نهايي توسط شوراي نگهبان، نياز به رفع آنها از 
سوي مجلس است. از جمله ابهامات مذكور، مشخص 
نب��ودن مقصود مصوبه از عن��وان »به كارگيري« بود؛ با 
اين توضيح كه مشخص نيس��ت عبارت مذكور شامل 
استخدام هاي رسمي و پيماني و به كارگيري مستقيم و 
غيرمستقيم نيروي انساني نيز مي شود يا خير. همچنين 
عنوان »نيروهاي شاغل« نيز از اين جهت كه شامل تمام 
نيروهايي كه در استخدام دستگاه ها هستند، مي شود يا 
منظور صرفاً نيروهايي است كه به شكل غيرمستقيم در 
دستگاه مشغول هستند؛ ابهام داشت كه براي رفع ابهام 
مورد ايراد واقع شد. حكم تبصره »4« نيز به جهت روشن 
نبودن مقصود تبصره مبهم تشخيص داده شد؛ توضيح 
آنكه مشخص نبود صرفاً كساني كه به صورت تمام وقت 
اشتغال داشته اند مشمول تبصره هستند يا اينكه سوابق 
پاره وقت نيز به معيار تمام وقت محاسبه مي شود و تمام 
شاغلان اعم از تمام وقت و پاره وقت مشمول حكم تبصره 
قرار دارند. به علاوه قيد »مستمر« در ماده واحده و عبارت 
»خدمت مستمر« در تبصره »2« نيز به علت عدم وجود 
تعريف قانوني و فقدان معيار مشخص براي آنها، واجد ابهام 
تشخيص داده شد. در اين مصوبه الزام دستگاه هاي اجرايي 
به انعقاد قرارداد كار معين با نيروهاي شاغل خود، به داشتن 
حداقل دوسال سابقه بيمه پردازي مشروط شده است. با 
اين حال مصوبه در خصوص حالتي كه عدم بيمه پردازي 
به علت قصور پيمانكار باشد، تعيين تكليف نكرده است؛ 
لذا براي جلوگيري از تضييع حقوق كارگران اين مورد نيز 
نيازمند رفع ابهام شناخته شد. همچنين شورا رعايت يا 
عدم رعايت ضوابط مذكور در ماده 24 قانون مديريت 
خدمات كشوري در خصوص انعقاد قرارداد كار معين 
با نيروهاي ش��اغل را نيز نيازمند تصريح دانسته و 

تبصره »۳« را از اين جهت نيز مبهم تشخيص داد.

اوكراين بيش از صد نهاد
ايراني و روسي را تحريم كرد

اوكراين در راستاي ادعاي حمايت نظامي ايران از روسيه 
در جنگ آن عليه اين كشور، از اعمال تحريم عليه نهادهاي 
ايراني و روسي خبر داد. به گزارش وبگاه خبري اردوپوينت، 
در پي ادعاي اوكراين و متحدانش مبني بر حمايت نظامي 
ايران از روسيه در جنگ اوكراين از طريق عرضه فناوري 
پهپادي به آن، دفتر رياست جمهوري اوكراين اعلام كرد 
كه ۱4۱ نهاد ايراني و روس��ي را تحريم كرده اس��ت. اين 
تصميم از سوي شوراي امنيت و دفاع ملي اوكراين ديروز 
27 اس��فند )۱۸ مارس( به اجرا درآمد. محدوديت هاي 
اعمال ش��ده عليه اين نهادهاي روس��ي و ايراني شامل 
مسدودس��ازي دارايي ها، فعاليت ه��اي تجاري، تعليق 
تعهدات در توافقات اقتصادي و مالي و منع انتقال فناوري 
به آنهاست. تحريم هاي اعمال شده به مدت ۱0 سال پابرجا 
خواهند بود. ادعاي حمايت نظامي ايران از روسيه در جنگ 
اوكراين از سوي تهران و مسكو رد شده است. مسكو تاكيد 
كرده اس��ت كه از پهپادهاي ساخت داخل در اين جنگ 
استفاده مي كند. مقامات ايراني نيز با اعلام آمادگي براي 
ميانجيگري ميان مسكو و كي يف براي توافق، مخالفت 
خود با گزينه نظامي را براي حل وفصل اين مناقشه ابراز 
كرده اند. حسين اميرعبداللهيان، وزير امور خارجه اخيرا 
در گفت وگو با س��ي ان ان توضيح داد: تيم هاي نظامي ما 
و طرف اوكرايني به كشور عمان آمدند و تعدادي عكس 
ماهواره اي مغش��وش، مبهم و غير واضح به ما ارايه دادند 
و ادعا كردند اينها پهپادهاي ايراني است. متخصصان ما 
بررسي كردند و آن تصاوير هيچ ارتباطي با ايران نداشت. 
در حال حاضر چهار ماه است كه ما منتظر هستيم دور دوم 
گفت وگوها آغاز شود و آنها اسناد روشن تري ارايه دهند. اما 
طرف اوكرايني دايماً مي گويد دوهفته ديگر، يك ماه ديگر 
اما تا به امروز براي دور دوم مذاكرات و ارايه اسناد نيامده اند.

افزايش ۳۸ درصدي
 تسهيلات پرداختي بانك ها

 تس��هيلات پرداختي بانك ها طي ۱۱ ماهه سال ۱40۱ 
مبلغ ۳۶۶۹۳.۹ هزار ميليارد ريال است كه در مقايسه با 
دوره مشابه سال قبل مبلغ ۱0۱۳2.۸ هزار ميليارد ريال 
)معادل ۳۸.۱ درصد( افزايش داش��ته اس��ت. بر اساس 
گزارش بانك مركزي، از كل تسهيلات پرداختي، مبلغ 
۳0۵۹۵.0 ه��زار ميليارد ريال مع��ادل ۸۳.4 درصد به 
صاحبان كسب و كار )حقوقي و غيرحقوقي( و ۶0۹۸.۸ 
هزار ميليارد ريال معادل ۱۶.۶ درصد به مصرف  كنندگان 
نهايي )خانوار( تعلق گرفته اس��ت. س��هم تس��هيلات 
پرداختي در قالب سرمايه در گردش در كليه بخش هاي 
اقتصادي طي ۱۱ ماهه ابتداي سال ۱40۱ مبلغ 2۹۵۵.2 
هزار ميلي��ارد ريال معادل 7۵.0 درصد كل تس��هيلات 
پرداختي به صاحبان كسب و كار است. همچنين سهم 
تسهيلات پرداختي در قالب خريد كالاي شخصي توسط 
مصرف كننده نهايي )خانوار( مبلغ 2۶۹۳.۸ هزار ميليارد 
ريال معادل 44.2 درصد از كل تس��هيلات پرداختي به 
مصرف كنندگان نهايي )خانوار( است. سهم تسهيلات 
پرداختي بابت تأمين سرمايه در گردش بخش صنعت 
و معدن در ۱۱ ماهه ابتداي سال ۱40۱ معادل ۸۵۳۵.2 
هزار ميليارد ريال بوده است كه حاكي از تخصيص ۳7.2 
درصد از منابع تخصيص يافته به سرمايه درگردش كليه 
بخش هاي اقتصادي )مبلغ 22۹۵۵.2 هزار ميليارد ريال( 
است. ملاحظه مي شود از ۱0۹20.۶ هزار ميليارد ريال 
تس��هيلات پرداختي در بخش صنعت و معدن معادل 
7۸.2 درصد آن )مبل��غ ۸۵۳۵.2 هزار ميليارد ريال( در 
تأمين سرمايه در گردش پرداخت شده است كه بيانگر 
توجه و اولويت دهي به تأمين منابع براي اين بخش توسط 
بانك ها در سال جاري است. شايان ذكر است كه همچنان 
بايد در تداوم مسير جاري، ملاحظات مربوط به كنترل تورم 
را نيز در نظر گرفت و همواره مراقب قدرت گرفتن پتانسيل 
تورمي ناشي از فشار تقاضاي كل در اقتصاد نيز بود. بر اين 
اساس ضروري اس��ت به افزايش توان مالي بانك ها از 
طريق افزايش سرمايه و بهبود كفايت سرمايه بانك ها، 
كاهش تسهيلات غيرجاري و بازگرداندن آنها به مسير 
صحيح اعتباردهي بانك ها، افزايش بهره وري بانك ها در 
تامين سرمايه در گردش توليدي، پرهيز از فشارهاي 
مضاعف بر دارايي بانك ها و ترغيب بنگاه هاي توليدي 
به سمت بازار سرمايه به عنوان يك ابزار مهم درتامين 
مالي طرح هاي اقتصادي )ايجادي( توجه ويژه اي كرد.

بحران بانكي امريكا دامن گير 
بانك هاي آسيا خواهد شد؟

موسسه رتبه بندي فيچ اعلام كرد كه بحران بانكي براي 
بانك هاي آسيا و اقيانوسيه محدود خواهد بود. به گزارش 
اكونوميك، فيچ تخمي��ن زد كه بحران مالي بانك هاي 
منطقه آسيا-اقيانوس��يه )APAC( با بانك سيليكون 
ولي )SVB( و س��يگنچر محدود به نظر مي رس��د زيرا 
تعداد كمي از بانك هاي داراي رتبه فيچ در اين منطقه به 
نوعي سپرده گذار در اين بانك ها دارند. علاوه بر اين، فيچ 
به مديريت قوي ريسك نرخ بهره در منطقه همچنين 
تمايل مقامات براي ارايه حمايت نقدينگي از بانك ها در 
صورت نياز اشاره كرد. فيچ تخمين زد كه بانك هاي هند 
و ژاپن در معرض بالاترين ريسك قرار دارند اما ما عموما 
ريسك هاي ارزش گذاري سبد اوراق بهادار را در آسيا و 
اقيانوسيه قابل مديريت مي دانيم. اين شركت رتبه بندي 
گفت: »اين مورد تا حدي نشان دهنده اين واقعيت است 
كه افزايش نرخ بهره در سال 2022 كمتر از افزايش نرخ 
بهره در ايالات متحده براي اكثر بازارهاي منطقه آسيا-

اقيانوسيه بود«. در حالي كه انتظار داريم سقف بازدهي 
بانك مركزي ژاپن در اواخر سال جاري ۵0 واحد افزايش 
يابد اما شاهد افزايش شديد بازدهي بانك مركزي ژاپن 
نيستيم. منابعي اعلام كردند كه جي چي مورگان ظاهراً 
در حراج بانك س��يليكون ولي، شركت بيمه سپرده 
فدرال )FDIC( كه گفته مي ش��ود امروز آغاز شده و 
انتظار مي رود تا آخر هفته ادامه داشته باشد، شركت 
نخواهد كرد. يكي از بانكداران ش��ركت كننده در اين 
فرآيند گفت: اگر پيشنهادهايي از سوي بانك ها در اين 
مورد وجود داشته باشد، شوكه خواهم شد، مگر اينكه 

شركت بيمه سپرده فدرال بدهي ها را پوشش دهد. 
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نظامسلطه،دستاستمدادبهسويمنافقيندرازكردهاست

فرمانده نيروي دريايي ارتش گفت: هماهنگي هاي بسيار 
خوبي ميان يگان هاي ش��ركت كننده در رزمايش مركب 
كمربن��د امنيت دريايي 202۳ وجود داش��ت و تمرينات 
و تاكتيك هايي كه پيش بيني ش��ده بود به نحو احسن و 
بهترين ش��كل ممكن انجام ش��د. به گزارش ارتش، امير 
دريادار شهرام ايراني فرمانده نيروي دريايي ارتش در پايان 
رزمايش مركب كمربند دريايي ايران، چين و روسيه 202۳ 
و در جمع خبرنگاران اظهار داشت: به لطف خداوند رزمايش 
مركب كمربند امنيت دريايي ايران 202۳ با تعداد يگان هاي 
بيشتري در حوزه نيروي دريايي ارتش جمهوري اسلامي 
ايران، سپاه پاس��داران انقلاب اسلامي و همچنين نيروي 
دريايي چين و روس��يه از نظر تعداد و تركيب و تجهيزات 
برگزار ش��د. وي ادامه داد: اگر بخواهيم جمع بندي از اين 
رزمايش داشته باش��يم، بايد بگوييم كه بحمدالله نيروي 
دريايي هر سه كشور توانستند با يك زبان مشترك در دريا 
به يك بلوغ كامل برسند و از نظر ارتباطي هيچگونه مشكلي 

در روند رزمايش وجود نداشت همچنين از زبان تاكتيكي 
نيز كه نقطه بسيار مهمي است هماهنگي بسيار خوبي ميان 
يگان هاي ش��ركت كننده در اين رزمايش بود و تمرينات 
و تاكتيك هايي كه پيش بيني ش��ده بود به نحو احسن و 
به بهترين شكل ممكن انجام ش��د. وي خاطرنشان كرد: 
عملكرد درست و بسيار دقيق نيروي دريايي ارتش و نيروي 
دريايي سپاه در اين رزمايش، نشان مي دهد كه آموزش ها در 
نيروهاي مسلح از جمله ارتش جمهوري اسلامي ايران و سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامي كاملًا متناسب با شرايط بين المللي 
است و حضور آنها در عرصه بين المللي با زباني است كه همه 
متوجه مي شوند. فرمانده نيروي دريايي ارتش با اشاره به 
پيشرفت هاي كشور در حوزه دريا، تصريح كرد: همكاري 
صنايع دفاعي كش��ور با جوانان و شركت هاي دانش بنيان 
موجب ش��ده كه اين بلوغ صنعتي در عرصه دريايي براي 
كشور ما به فضل الهي اتفاق بيفتد و موجب شده تسليحات و 
تجهيزاتي در كلاس جهاني داشته باشيم. وي ادامه داد: بحث 

اصلي در اين رزمايش تمرين برقراري امنيت دريايي و ايمني 
دريانوردان است كه همه تمرينات اين حوزه با استفاده از 
تجهيزات شناوري پيشرفته و به ويژه مركز امنيت بين المللي 
كه در كنارك مستقر است به خوبي توانست نقش خود را 
در اين رزمايش ايفا كند و الحمدلله به نحو بسيار شايسته اي 
آنچه كه ما انتظار داشتيم در اين رزمايش انجام شد. وي با 
اشاره به نقش برگزاري اين رزمايش ها در امنيت منطقه و 
جهان گفت: در اين چند روزي كه رزمايش در منطقه برگزار 
شد سطح امنيتي منطقي به ميزان قابل توجهي ارتقا پيدا 
كرد و ما شاهد هيچ واحد غيرموجهي در اين منطقه نبوديم 
و شناورهاي بيگانه اي كه گاهي در منطقه حضور غير موجه 
داشتند را مش��اهده نكرديم. امروز ايران، چين و روسيه به 
عنوان كشورهاي قدرتمند دريايي در قالب اصل برابري و 
احترام متقاب��ل در صحنه عملياتي حضور پيدا كردند و با 
برگزاري اين رزمايش توانستند امنيت دريايي را به منطقه 
بلكه به جهان و تجارت جهاني هديه كنند. ايراني در پاسخ 

به سوالي در خصوص اينكه آيا در سال هاي آينده كشورهاي 
ديگري نيز ب��ه رزمايش مركب كمربند امنيت دريايي در 
شمال اقيانوس هند اضافه خواهند شد، نيز گفت: ما از سال 
گذشته هدف گذاري كرده بوديم و از كشورهاي دوست و هم 
پيمان براي شركت در اين رزمايش دعوت كرده بوديم كه 
كشورهايي براي اين رزمايش ناظر فرستاده بودند و اين به آن 
معناست كه اين كشورها در سال هاي بعدي در اين رزمايش 
يگان خواهند داشت اما پيش بيني ما اين است كه ميزان 
كشور ها و شناور هاي شركت كننده در اين رزمايش بيشتر 
خواهد شد به ويژه اينكه به لطف تلاش هاي فرزندان نظام 
اسلامي، امنيت دريايي در منطقه حاصل شده است و 
همسايگان ما نيز اين تفاوت ها را حس كرده اند و امروز 
مي دانند كه چه كشوري خيرخواه و برادر آنهاست. وي 
افزود: پيش بيني ما اين است كه رزمايش مركب امنيت 
دريايي 2024 با عِده و عُده بيش��تر و با تنوع تجهيزات 

بيشتري و در سطح بالاتري برگزار خواهد شد.

امير سرتيپ امير حاتمي گفت: در اغتشاشات اخير شاهد 
بوديم كه نظام سلطه از هر ترفندي براي خدشه دار ساختن 
اس��تقلال و وحدت ملي بهره برد تا آنجا كه از س��ر عجز و 
استيصال، دست استمداد و ياري خود را به سوي بدنام ترين 
گروه تروريستي جهان يعني منافقين و سلطنت طلب ها و 
تجزيه طلبان دراز كرد تا بتواند از طريق اين گروه هاي سر 
سپرده و وابس��ته، ايران را با خطر تجزيه و فروپاشي روبرو 
سازد. امير سرتيپ امير حاتمي، مشاور فرماندهي كل قوا در 
امور ارتش در جمع مديران نهادها و دستگاه هاي كشوري 
گفت: سوالي كه اين روزها به كرات از سوي دلسوزان نظام و 
انقلاب و آحاد ملت ايران اسلامي مطرح مي شود اين است 
كه علت اين حجم عظيم از دشمني و عداوت نظام استكبار 

با جمهوري اسلامي ايران و ملت ايران اسلامي چيست.
وي ادامه داد: مقام معظم رهبري )مدظله العالي( بارها در 
فرمايش��ات خود به اين سوال پاسخ دادند و تكيه مبنايي 
جمهوري اسلامي ايران بر شعار اساسي خود يعني استقلال، 
آزادي و جمهوري اسلامي را علت اين دشمني دانستند. 
بي شك عمده چالش نظام س��لطه با جمهوري اسلامي 
ايران، تكيه ايران بر استقلال خواهي و عدم وابستگي است.

امير سرتيپ حاتمي با اشاره به استقلال خواهي در ايران 
و ديگر كش��ورها تصريح كرد: هزينه اس��تقلال خواهي 
براي كش��ورهاي مختلف، متفاوت اس��ت. از آنجايي كه 
ايران اسلامي از منظر موقعيت ژئوپلتيكي و جغرافيايي 
جزو كشورهاي داراي موقعيت راهبردي در منطقه غرب 
آسياست، بي ترديد اين موقعيت داراي الزامات متفاوت در 

دورهاي مختلف تاريخي بوده است. وي تصريح كرد: در 
جنگ جهاني اول و دوم ايران با اعلام ضعيف ترين سياست 
در قبال متجاوزان كه همانا اعلام بي طرفي بود، توس��ط 
متجاوزين اشغال شد و هزينه هاي بسياري از جمله كشته 
شدن ميليون ها انسان بي گناه به كشور ما تحميل شد. امير 
سرتيپ حاتمي گفت: ايران در موقعيتي ژئوپليتيكي است 
كه هر رخداد سياسي، نظامي و امنيتي به نوعي با جغرافياي 
ايران مرتبط مي شود و از آنجايي كه ايران پل ارتباط شرق 
به غرب و شمال به جنوب بوده و در معرض نقاط راهبردي 
بين المللي همچون تنگه هرمز، خليج فارس و درياي عمان 
با ذخاير عظيم نفت و گاز كه براي قدرت هاي بزرگ حائز 
اهميت است، قرار گرفته و موقعيت ايران را در مقايسه با 
ساير كشورها متفاوت كرده است. مشاور فرمانده كل قوا 
افزود: مهم ترين مولفه هاي ديگر ايران اس��لامي استقرار 
نظام مردم سالار ديني و جمهوري اسلامي با رهبري ولي 
فقيه اي حكيم، مدبر و تواناس��ت كه در نوع خود منحصر 
به فرد بوده و به لحاظ سياس��ي به هيچ قدرتي درجهان 
وابستگي نداشته و استقلال و آزادي كشور را مديون تلاش، 
مجاهدت و حمايت ملت و شهداي سرافراز خود مي داند. 
امير سرتيپ حاتمي با تبيين ديدگاه راهبردي مقام معظم 
رهبري )مدظله العال��ي( درباره پيچ تاريخي و دوره گذار، 
خاطرنشان كرد: جنگ هاي اخير به ويژه منازعه اوكراين و 
روسيه، ظهور قدرت هاي جديدي همچون چين و هند؛ 
مخاصمه امريكا و چين، جنگ هاي منطقه اي، افول قدرت 
امريكا در جهان و آغاز فروپاش��ي رژيم صهيونيس��تي از 

درون، شكست داعش در عراق و سوريه و قدرتمند شدن 
ايران مصاديق دوره گذار و گذشتن از پيچ تاريخي است. 
امير سرتيپ حاتمي هزينه استقلال خواهي جمهوري 
اسلامي ايران در چنين شرايطي را بالا توصيف كرد و افزود: 
جمهوري اسلامي با داشتن موقعيت راهبردي در منطقه، 
تنها زماني مي تواند استقلال، آزادي و جمهوريت خود را به 
معناي واقعي كلمه حفظ و حراست كند كه قدرتمند شده 
و در عرصه تحولات بين المللي و منطقه اي نقش آفريني 
كند. مشاور فرمانده كل قوا در امور ارتش تصريح كرد: در 
اغتشاشات اخير شاهد بوديم كه نظام سلطه از هر ترفندي 
براي خدشه دار ساختن استقلال و وحدت ملي بهره برد تا 
آنجا كه از سر عجز و استيصال، دست استمداد و ياري خود 
را به سوي بدنام ترين گروه تروريستي جهان يعني منافقين 
و سلطنت طلب ها و تجزيه طلبان دراز كرد تا بتواند از طريق 
اين گروه هاي سرسپرده و وابسته، ايران را با خطر تجزيه و 
فروپاشي روبرو سازد. امير سرتيپ حاتمي عرصه دفاع را 
يكي از موفق ترين عرصه هاي خودباوري، خود اتكايي و 
تحقق شعار »ما مي توانيم« ذكر كرد و افزود: امروز برخلاف 
خواست دش��من و تحريم هاي ظالمانه در حوزه دفاع به 
قدرت بازدارندگي رسيده ايم و اين مسير قدرتمند شدن 
و برتري يافتن مي تواند در تمامي حوزه ها از جمله اقتصاد 
نيز تسري پيدا كند. وي خاطرنشان كرد: امروز دشمن با 
جنگ تركيبي و جنگ شناختي درصدد القاء ناكارآمدي 
و ناتواني نظام اسلامي در تحقق شعارها و آرمان هاي خود 
است. دشمن درجنگ تركيبي بر عليه ملت ايران، جنگ 

اقتصادي را به عنوان نخس��تين اولويت و محور دشمني 
خود قرار داده تا از اين طريق بتواند دستاوردهاي بي نظير 
نظام را زير سوال ببرد. مشاور فرمانده معظم كل قوا گفت: 
تكليف همه اركان و مسوولان نظام اسلامي در اين برهه 
از تاريخ، مقابله با راهبرد جنگ اقتصادي دشمن و تلاش 
در جهت تحقق تدابير و رهنمودهاي مقام معظم رهبري 
)مدظله العالي( در اجراي دقيق اقتصاد مقاومتي اس��ت . 
امير سرتيپ حاتمي تصريح كرد: تحقق اقتصاد مقاومتي و 
مردم پايه و مصون از تكان هاي سياسي با واگذاري اقتصاد 
به مردم، افزايش بسترهاي سرمايه گذاري، فراهم سازي 
امنيت لازم براي سرمايه گذاران، حمايت و دلگرم كردن 
سرمايه گذاران وتقويت بخش خصوصي محقق خواهد شد.

مشاور فرمانده معظم كل قوا، افق و آينده نظام اسلامي 
را درخش��ان و پر فروغ دانست و گفت: سياست نظام 
سلطه و به ويژه رژيم صهيونيستي بر عليه جمهوري 
اسلامي ايران مبتني بر رويكرد هزار خنجر شكست 
خورده و اعمال تحريم هاي اقتصادي، فشار حداكثري، 
ايجاد اختلاف ايران با كشورهاي همسايه، ايران هراسي 
در سطح جهاني، تهديد به بمباران تاسيسات هسته اي، 
محدودسازي و توقف فعاليت هاي صلح آميز هسته اي، 
به حاشيه راندن ايران، ايجاد اختلاف داخلي و اختلاف 
در جهان اسلام و غيره همه با مقاومت و بصيرت ملت 
ايران شكست خورده و مي بينيم كه امروز ماهيت خود 
اين رژيم اشغالگر با اعتراضات داخلي و اختلافات عميق 

سياسي با خطر جدي روبرو شده است.



اقتصاد ايران از س��ال 1390 وارد يك چالش بس��يار 
بزرگ ش��د. نفت ايران ديگر نيازي ب��راي حضور در 
بازار نداشت و زيست نفتي ايران به طور كل با چالشي 
بزرگ مواجه شد. در زيست نفتي ايران )كه مبتني بر 
كلان معامله اي بين ايران و بلوك غرب شكل گرفته بود( 
تمامي نيازهاي فرامرزي كشور اعم از واردات غذا و دارو، 
واردات كالاهاي واسطه اي و سرمايه اي مرتبط با توليد، 
پوشش ريسك سياس��ي فاينانس و سرمايه گذاري 
مستقيم خارجي در ايران و... ذيل پرونده نفت حل و 
فصل مي شد اما در دوره جديد و مشخصاً بعد از سال 
2012، كلان معامله ايران و بلوك غرب )كه به صورت 
صادرات نفت و واردات لوازم توسعه تعريف شده بود( 
به دليل ورود نفت ش��يل به بازارها و تغيير مختصات 
نظم بين المللي از بين رفت و از آن زمان، اعمال تحريم 

حداكثري عليه ايران امكان پذير شد. 
به گزارش »تعادل« مهم ترين ويژگي آن كلان معامله، 
شكل گيري نظم روابط خارجي كش��ور بر مبناي ارز 
باكيفيت نفتي بود؛ نظمي كه صرفا اقتصادي نبود بلكه 
يك معامله اقتصادي- امنيتي- سياسي بود؛ آن نظم، 
وظيف »توليد منابع ارزي« را به دوش مي كشيد فلذا 
در آن دوره، »تولي��د منب��ع« دغدغه اصلي و محوري 
سياست گذار اقتصادي نبود. بنابراين بايد براي خروج از 
وضعيت متكي بودن به منابع فروشي، تله انرژي مجازي 
و همچنين بازطراحي صنعتي خود، علاوه بر توس��عه 
زنجيره ارزش، به سمت توسعه زيرساخت هاي مبتني 
بر تكنولوژي و فناوري نيز حركت كنيم تا خلأ حذف 
كلان معامله ايران با غرب را پر كنيم. براي اين منظور 
بايد در صنعت نفت و گاز به سمت استفاده حداكثري 
از فناوري داخلي نظير سياست  توليد بار اول برويم و در 
صنايع ديگر نيز با استفاده از اعتبار مالياتي از خام فروشي 
گسترده كه مصداق صادرات انرژي مجازي شده است 
فاصله جدي بگيريم و به سمت توليد محصولات با ارزش 
افزوده بالاتر به كمك تامين مالي تحقيق و توس��عه از 
طريق اعتبار مالياتي برويم. در همين رابطه با خروج از 
تله انرژي مجازي و اهميت بازطراحي صنعتي كشور به 
كمك اقتصاد دانش بنيان و سياست ها و تجربيات موفق 
در بومي سازي تجهيزات، به سراغ اعضاي كميسيون 
انرژي مجلس رفتي��م تا پيرامون اين موضوع با آنها به 

گفت وگو بپردازيم.

    تكميل فرآيند توليد و خلق ارزش 
راهكار اصلي خروج از بحران صادرات

 انرژي مجازي
عبدالعلي رحيمي مظفري، عضو كميس��يون انرژي 
مجلس، با اشاره به وضعيت صنعتي كشور در گفت وگو 
با »تعادل« اظهار كرد: در كشورهاي ديگر سيستم هاي 
حمايتي از صنايع وجود دارد كه بتوانند شرايط رقابت 
را با ساير كشورها فراهم كنند ما منكر اين نيستيم با 
توجه به شرايطي كه در اقتصاد كشور هم در داخل و هم 
خارج وجود دارد و توان رقابتي كه بعضا صنايع مجبورند 
هزينه هاي بيشتري هم براي فروش و تبادل و برگشت 
پول شان ايجاد كنند و هم هزينه هاي كه براي ناپايداري 

شرايط اقتصادي بدهند. 
وي ادامه داد: اما نكته اين است كه متاسفانه صنايع به 
رانت انرژي ارزان و خام فروش��ي بالا وابسته شده اند و 
در اين شرايط به سمت توسعه زنجيره ارزش حركت 
نمي كنند. ما درگير بحران انرژي مجازي در صادرات 
محصولات صنعتي ش��ديم ك��ه ارزش افزوده بالايي 
ندارند ولي به دليل رانت انرژي ارزان مورد اس��تقبال 

قرار مي گيرند.
عضو كميسيون انرژي مجلس عنوان كرد: آن چيزي 
كه الان بحث جدي است زنجيره ارزش است. ما بايد 
بتوانيم زنجيره ارزش را در صنايع مختلف ايجاد كنيم. 
برخي از توليدات ما عملا توليد نيست. وقتي شمش 
آهن و فولاد را ص��ادر مي كنيم عملا صادراتي نداريم 
سنگ آهن را با آب و گاز و برق تركيب و صادر مي كنيم 
اين تركيب چند ماده خام اس��ت و اسمش صادرات 

نيست. ما براي اينكه يك پله را طي كنيم و  به سمت 
پله دوم برويم و ناگزير از توليد فولاد هستيم. 

اگر بخواهيم از اين مرحله رد شويم بايد زنجيره ارزش 
و پايين دس��تي ايجاد كنيم براي ايجاد زنجيره پايين 
دستي شرايط ما سخت است شرايطي است كه خيلي 
از تكنولوژي ها را به ما نمي دهند و بايد با حمايت از توليد 
بار اولي اين اقدام را انجام دهيم الان هم شرايط نسبت 
به گذشته براي توليد بار اولي ها خيلي بهتر شده است 

حمايت هم مي شوند ولي اين حمايت كافي نيست.
وي ادامه داد: براي اينكه در تله انرژي مجازي نيفتيم 
هيچ راهي به جز ايجاد صنايع پايين دس��تي نداريم 
صنايع پايين دستي هم اگر بخواهد ايجاد شود بايد هم 
سيستم تشويقي داشته باشيم و هم سيستم تنبيهي. 
سيستم تشويقي معافيت هاي اس��ت كه مي توانيم 
در نظر بگيريم سيس��تم تنبيهي هم اين است كه ما 
عوارض��ي را كه مي توانيم وضع كنيم ش��بيه همين 
قانوني كه در مجلس براي عوارض بر محصولات نيمه 
خام وضع شد. ما بايد براي اينكه در دراز مدت به نتيجه 
مطلوب برسيم بايد سياست هاي تشويقي و تنبيهي 

براي تكميل زنجيره ارزش ايجاد كنيم.
نماينده سروستان تاكيد كرد: اينكه ما دائم به صورت 
مقطعي بخواهيم با اين نگاه كه با انرژي و نيروي انساني 
و مواد اوليه ارزان قيمت شرايط رقابتي براي صنعت مان 
ايجاد كنيم اشتباه كنيم بايد اينها به ما برنامه زمان بندي 
بدهند اگر كارخانه اي قرار اس��ت ف��ولاد تهيه كند و 
پتروش��يمي قرار اس��ت اتانول توليد كند و پشت آن 
زنجيره ارزش را تعريف نكرده باشد درست نيست. بايد 
از ابتدا به آنها بگوييم شرايط اين معافيت ها براي مدت 
موقت اس��ت و بعد از آن اگر نسبت به تكميل زنجيره 
اقدام نكردي��د بايد با وضعيت بدون معافيت ها رقابت 
كنيد اگر اين سياست ها پياده شود مجبور مي شوند 

زنجيره پايين دست را ايجاد كنند.

    توليد بار اول راهكار مهم گذار از اقتصاد 
مبتني بر رانت انرژي 

رمضانعلي سنگدويني، عضو كميسيون انرژي مجلس، 
در رابطه با رانت انرژي ارزان به »تعادل« گفت: وقتي ما 
انرژي ارزان به اينها مي فر وشيم اينها هم بايد در داخل 
كشور توليدات شان را ارزان بفروشند ضمن اينكه بايد 
زنجيره شان را كامل كنند در داخل كشور شما وقتي 
خوراكي به پتروشيمي مي دهيد بايد زنجيره آن كامل 
باشد اگر كامل نباشد ضرر دولت است چون دارد انرژي 

را ارزان مي دهد. عضو كميسيون انرژي مجلس شوراي 
اسلامي اظهار كرد: ما مي گوييم اين خوراك و انرژي 
براي ۸۵ميليون نفر آدم است بايد درست عمل كنيم و 
آن را درست بدهيم كسي كه بخش خصوصي است چرا 
ما بايد انرژي و خوراك آن را ارزان دهيم اگر مردم عادي 
باشند ايرادي ندارد ولي وقتي پتروشيمي و فولاد بخش 
خصوصي هست و توليدش را به قيمت جهاني صادر 
مي كند بايد مورد توجه ما و دولت باشد كه ما انرژي را 

به اينها ارزان ندهيم. 
وي ادام��ه داد: م��ا مي توانيم خام فروش��ي و اقتصاد 
مبتني بر رانت انرژي و انرژي فروش��ي مجازي را چه 
در داخل و چه خارج از كش��ور كنار بگذاريم در داخل 
ما بايد تا آنجايي كه مي توانيم جلوي صادرات انرژي 
مجازي را با ماليات بر مواد خام و نيمه خام بگيريم و با 
استفاده از سياست هاي موفق نظير توليد بار اول، ابتدا 
زنجيره را توس��عه دهيم و سپس به توسعه خدمات و 
بازارهاي صادراتي بپردازيم. نمونه موفق توليد بار اول 
در توسعه خدمات دانش بنيان صادراتي و جلوگيري از 
صادرات انرژي مجازي در سهامداري در پالايشگاه هاي 
فراسرزميني رقم خورد. مثل فرآورده هاي نفتي، ما بايد 
زنجيره فرآورده هاي نفتي را توليد كنيم اگر نمي توانيم 
بايد از پالايش��گاه هاي فراس��رزميني استفاده كنيم.

الان در ونزوئلا س��رمايه گذاري كردي��م يا از ظرفيت 
خالي پالايش��گاه هاي آنها استفاده مي كنيم يا اينكه 
پالايشگاه سازي مي كنيم و مي توانيم از ظرفيت آنها 
اس��تفاده كنيم توليد س��هم خودمان را ب��ه آنها يا به 

كشورهاي همسايه بفروشيم. 
وي خاطرنشان كرد: بايد از توليد بار اول حمايت كنيم 
اگر دانش بنيان ها را خ��وب حمايت كنيم مي توانند 
تحول عظيمي را در كش��ور ايجاد كنن��د در رابطه با 
دانش بنيان ها فقط صحبت مي كنيم ما بايد از دانش 
بنيان ها نخبگان و شركت هاي دانش بنيان حمايت 
كني��م اگر حمايت كني��م اينه��ا در در چرخه توليد 
مي افتند و مطمئنا در همه بخش ها به ويژه نفت و گاز 

مي توانند تحول عظيمي ايجاد كنند.

    خام فروشي نبايد عادت شود
همچنين فريدون عباس��ي، عضو كميسيون انرژي 
مجلس، پيرامون وضعيت صنعتي ايران گفت: ما براي 
اينكه توليد را در داخل افزايش دهيم و كيفيت آن را 
بالا ببريم و بتوانيم بازار مناسب براي آن پيدا كنيم نياز 
است كه از صنايع خودمان حمايت كنيم يك بخش 

از اين حمايت در قالب تامين انرژي به قيمت پايين تر 
است چون ما منابع لازم را در اختيار داريم مي توانيم 
اين منابع را تا چند سال احتياطي به كار ببريم تا بتوانيم 
بازارها را بگيريم. به عبارتي مي شود كاري كه چين در 
دنيا كرد يا اگر به گذشته برگرديم برخي كشورهاي 
صنعتي اين كار را كرده اند ولي اين فرمول با نظام برده 
داري جور در نمي آمد يعني ي��ك دوره اي انگليس و 
فرانسه چون به منابع انرژي و كار ارزان قيمت و بدون 
هزينه بدون آفريقا و آسيا دسترسي داشتند اينها رشد 
خودشان را كردند توانستند قيمت تمام شده كارشان 
را پايين بياورند و بازار را در دنيا در محصولات مختلف 

بگيرند.
عضو كميسيون انرژي مجلس اظهار كرد: ما از ابزار آنها 
نه مي توانيم و نه مي خواهيم استفاده كنيم چيزي كه 
داريم منابع طبيعي خودمان است پس مي توانيم به 
صورت كنترل شده آنها را بياوريم و از صنايع داخلي 
حمايت كنيم، توليد را افزايش دهيم و اشتغال ايجاد 
كنيم وقتي اين كار را انجام دهيم همراه آن بايد مهارت 
را افزايش دهيم و بعد بازار دنيا را به دست بگيريم يعني 
كيفيت كالاي ما به گونه اي ش��ود كه حتي اگر گران 
هم فروخته شود آن را بخرند مثل برخي محصولات 
خارجي كه وقتي گرانتر هم هستند مردم كشورهاي 
مختلف به آن روي مي آورند و اگر بخواهيم اين سياست 
را ادامه دهيم بدون اينكه در داخل كيفيت ايجاد كنيم 
با شكست مواجه مي ش��ويم مثل خودرو كه سال ها 
حمايت ش��ده است ولي اين حمايت در جهتي نبوده 

است كه كيفيت ما مثل هيونداي كره جنوبي شود.
وي ادامه داد: ما بايد براي اينكه در تله انرژي مجازي 
نيفتيم سياست هاي توامان حمايتي و تنبيهي داشته 
باشيم يعني در عين اينكه انرژي را ارزان مي دهيم بايد 
اين يارانه انرژي در راستاي توسعه زنجيره ارزش باشد 
و نه صادرات محصولات خام. همچنين بايد فناوري 
به صنايع كشور وارد شود كنيم كه توليد با كيفيت و 
به اندازه و بتواند بازارگير باشد. ما بايد از توليد بار اول 
حمايت كنيم و استمرار اين حمايت مدنظرمان باشد.

وي خاطرنشان كرد: ما تا دوره اي مجبوريم خام فروشي 
كنيم كه سرمايه اوليه را داشته باشيم كه ارزش افزوده 
ايجاد كنيم و صنايع پايين دست ايجاد كنيم ولي اين 
نبايد عادت شود حتما بايد براي آن زمان بگذاريم كه 
بعد آن را قطع كنيم چون فايده زماني اس��ت كه شما 
صنايع پايين دس��ت را به كار ببريد تا آخرين قطعه و 

محصول در داخل توليد شود.
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ژاپن نفت روسيه را بالاتر از 
سقف قيمت خريداري كرد

داده هاي وزارت دارايي ژاپن نشان مي دهد كه اين كشور 
در ماه فوريه نفت روسيه را به قيمت متوسط ۶۸.۵ دلار در 
هر بشكه خريداري كرده است كه بالاتر از سقف قيمتي 
اس��ت كه توكيو به همراه ساير كشورهاي گروه ۷ براي 
اين نفت تعيين كرده بودند. به گزارش تسنيم، بر اساس 
محاسبات خبرگزاري تاس و داده هايي كه روز پنجشنبه 
توسط وزارت دارايي ژاپن منتشر شد، اين كشور در ماه 
فوريه حجم كمي از نفت روسيه را به قيمت متوسط ۶۸.۵ 
دلار در هر بشكه خريداري كرده است كه بالاتر از سقف 
قيمتي بود كه توكيو به همراه ساير كشورها براي اين نفت 
به استثناي منابع پروژه ساخالين-2 تعيين كرده بودند. 
بر اساس اين گزارش، ژاپن به ويژه در ماه فوريه 3۷ هزار 
كيلو ليتر )حدود 232 هزار و ۷00 بشكه( نفت از روسيه 
خريداري كرد. كل هزينه واردات نفت 2.12۵ ميليارد 
ين )يا 1۵.94۵ ميليون دلار( بود. در نتيجه، هزينه هر 
بشكه از اين محموله وارداتي معادل ۶۸.۵2 دلار است 
كه از سقف قيمت ۶0 دلاري كه توسط كشورهاي گروه 
۷ براي نفت روسيه تعيين شده است، فراتر مي رود. توكيو 
در اجراي سازوكار س��قف قيمت نفت روسيه به ساير 
كشورهاي گروه ۷ پيوسته است. با اين حال، يك استثنا 
براي تامين منابع از پروژه ساخالين-2، كه محصول اصلي 
آن LNG است، در نظر گرفته شد و اين در حالي است كه 
تامين نفت مشروط به قراردادهاي گاز است. ژاپن حدود 
9 درص��د از كل واردات LNG را از پروژه س��اخالين-2 
وارد مي كند، در حالي كه گاز روس��يه حدود 3 درصد از 

كل توليد برق اين كشور را به خود اختصاص مي دهد.

احتمال پيوستن ايران
 به هاب گازي تركيه/

 اختلاف تهران و آنكارا
در ترانزيت  گاز تركمنستان

ايران علي رغم علاقه به صادرات گاز به بازار اروپا، بديهي 
است كه »ترانزيت تركيه« را تنها راه ارتباطي با اتحاديه 
اروپا در نظر نخواهد گرفت و سعي خواهد كرد مسيرهاي 
جايگزي��ن را اجرا كن��د. به گزارش ايلنا، مجله روس��ي 
»چشم انداز جديد شرقي« در گزارشي در مورد اهميت 
ايجاد هاب گازي تركيه نوشت: با توجه به وابستگي زياد 
اقتصاد انرژي امروزي به عرضه گاز، مي توان ادعا كرد كه 
هرگونه پيشنهادي براي بهينه سازي ترانزيت و فروش 
سوخت مورد توجه بازارهاي جهاني است. قبل از تشديد 
روابط روس��يه و اوكراين، اتحاديه اروپا خريدار اصلي گاز 
روس��يه بود و حجم صادرات آن به 1۷4.3 ميليارد متر 
مكعب در سال 2021 مي رسيد. اما با آغاز عمليات نظامي 
ويژه روسيه در اوكراين و به دليل تحريم هاي روسيه از سوي 
غرب، تعيين سقف قيمت گاز روسيه، امتناع چندين كشور 
اتحاديه اروپا از پرداخت روبلي براي گاز روسيه و در نهايت 
تضعيف خطوط لوله نورد استريم 1 و 2 در 2۶ سپتامبر 
در سال 2022 در آب هاي دانمارك و سوئد، عرضه گاز از 
روسيه به اروپا تقريبا به نصف كاهش يافته است. اين تأثير 
منفي كلي، در درجه اول بر اقتصاد خود كشورهاي اروپايي 
داشت. رهبران اكثر كشورهاي اتحاديه اروپا به يك »ابزار 
صرف« در دست كنسرسيوم امريكايي-انگليسي تبديل 
شده اند و منجر به بي نظمي در بازار گاز شده اند. در همان 
زمان، گازپروم LLC مجبور به ثبت افزايش در عرضه گاز 
خود به چين و ساير كشورهاي آسيايي شد. گاز روسيه 
همچنان از طريق يك خط لوله از طريق اوكراين به لهستان 
و از طريق خط لوله ترك استريم به صربستان و مجارستان 
به اروپا ارسال مي شود. با توجه به سياسي شدن موضوع 
گاز روسيه و اقدامات خرابكارانه سرويس هاي اطلاعاتي 
غرب در مورد خط لوله نورد اس��تريم از يك سو و با توجه 
به اعتماد تركيه به عنوان شريك خريد و ترانزيت گاز از 
روسيه در س��وي ديگر، ولاديمير پوتين رييس جمهور 
روسيه در اكتبر 2022 پروژه بزرگ انرژي براي ايجاد يك 
هاب گاز در تركيه براي غيرسياسي كردن موضوع صادرات 
گاز روسيه و بهينه س��ازي تجارت جهاني گاز پيشنهاد 
كرد. اين پيشنهاد دوجانبه سودمند طرف روسي مورد 
استقبال رجب طيب اردوغان، رييس جمهور تركيه قرار 
گرفت و دستورات عملياتي را به سازمان ها و سازمان هاي 
مربوطه داد تا جزييات ايجاد »هاب گاز« را بررسي كنند. 
از طريق اين هاب، منابع گاز روسيه از جريان آسيب ديده 
نورد استريم در بالتيك به جنوب و تركيه منتقل خواهد 
شد. به گفته الكساندر نواك، معاون نخست وزير روسيه، 
س��كوهاي تجاري جديد )در واقع يك ب��ورس گاز( در 
تركيه براي صادرات مجدد گاز ورودي و همچنين توسعه 
زيرساخت هاي ذخيره سازي گاز و افزايش حجم عرضه 
گاز از طريق تركيه ايجاد خواهد شد. مسير جنوبي ساير 
صادركنندگان گاز )به وي��ژه آذربايجان، الجزاير، ايران و 
قطر( احتمالا همراه با روسيه در اين پروژه شركت كنند. 
وزير انرژي و منابع طبيعي تركيه، فاتح دونمز، موقعيت 
جغرافيايي هاب گاز - قلمرو تركيه در شرق تراكيه، هم 
مرز با اروپا را پيش��نهاد كرد. اين پروژه روسي اكنون در 
مرحله تدوين دقيق، ثبت قانوني و بحث در مورد مسائل 
مالي است. موضوع هاب گاز در دستور كار جلسه پارلمان 
تركيه براي اصلاح قوانين و تشكيل چارچوب قانوني اين 
پروژه قرار خواهد گرفت. كنفرانسي كه براي 14 مارس 
برنامه ريزي شده بود و سپس براي 22 مارس سال جاري 
براي گفت وگوي روسيه-تركيه درباره كل مجموعه مسائل 
پروژه هاب گاز برنامه ريزي شده بود، در حال حاضر به دلايل 
مرتبط با پيامدهاي غم انگيز زلزله بزرگ در جنوب شرقي 
اين كشور به تعويق افتاده است.علاقه مسكو به هاب گاز 
در تركيه با اين واقعيت مشخص مي شود كه اجراي اين 
پروژه ممكن اس��ت روابط گازي روسيه و اتحاديه اروپا را 
غيرسياس��ي كند و در عين حال امكان توسعه عمليات 
س��وآپ با آذربايجان، قطر و ايران را فراهم كند. در واقع، 
هاب گاز تركيه در آينده قابل پيش بيني مي تواند به يك 
مركز توزيع گاز موثر براي تامين گاز خط لوله به اروپاي 
جنوبي و جنوب شرقي تبديل شود. يك پلت فرم تجارت 
الكترونيكي جديد ني��ز مي تواند در اينجا ايجاد ش��ود 
كه ني��از به معرفي يك نرم افزار ديجيت��ال جهاني دارد. 
تامين كنندگان واقعي و بالقوه گاز به هاب تركيه، علاوه 
بر روسيه، ممكن است آذربايجان، ايران و تركمنستان و 

از نظر گاز طبيعي مايع )LNG( نيز الجزاير، قطر باشند.

اعضاي كميسيون انرژي مجلس در گفت وگو با »تعادل« مطرح كردند

الزام سياست توامان حمايتي و تنبيهي براي توسعه زنجيره ارزش

سقوط قيمت نفت سرعت گرفت

قيمت نف��ت روز جمعه تحت تاثير نگراني ها نس��بت 
به اوضاع بخش بانكي كه باعث ش��د هر دو ش��اخص 
بزرگ ترين كاهش هفتگ��ي در ماه هاي اخير را تجربه 
كنند، در قيمت پايين تري بسته شد. بهاي معاملات 
نف��ت برنت يك دلار و ۷3 س��نت مع��ادل 2.3 درصد 
كاهش يافت و در ۷2 دلار و 9۷ سنت در هر بشكه بسته 
شد. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا با 
يك دلار و ۶1 س��نت معادل 2.4 درصد كاهش، در ۶۶ 
دلار و ۷4 سنت در هر بشكه بسته شد. هر دو شاخص 
در پايين ترين قيمت معاملات روز جمعه، بيش از سه 
دلار كاهش داش��تند. نفت برنت هفته گذشته حدود 
12 درصد سقوط كرد كه بزرگ ترين كاهش هفتگي 
از دسامبر بود. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت 
13 درصد از قيمت نهايي جمعه گذشته سقوط كرد كه 
بزرگ ترين كاهش هفتگي از آوريل گذشته بود. جان 
كيلداف از شركت اگين كپيتال در نيويورك، در اين باره 
گفت: عوامل بنيادين به حدي كه قيمتها نشان مي دهند، 
وحشتناك نيستند اما اين نگراني وجود دارد كه نفت به 
اندازه پول نقد يا طلا، مطمئن نيست. قيمت نفت، روند 
نزولي بازارهاي سهام را دنبال كرد كه تحت تاثير بحران 
بخش بانكي و نگراني ها نسبت به بروز ركود احتمالي قرار 
گرفته اند. هر سه شاخص در معاملات بعد از ظهر جمعه، 
به شدت افت كردند و سهام مالي، بيشترين كاهش را در 
ميان بخش هاي بزرگ شاخص اس اند پي ۵00 پس از 
ورشكستگي بانك »سيليكون ولي« و بانك »سيگنچر« 
و مش��كلات »كرديت سوييس« و »فرست ريپابليك 
بانك«ز داشت. قيمتها روز جمعه پس از تدابير حمايتي 
بانك مركزي اروپا و وام دهندگان امريكايي، اندكي بهبود 
پيدا كرده بودند اما دوباره پس از اينكه گروه مالي »اس وي 
بي« خواستار سازماندهي مجدد شد، نزول كردند. اوله 
هانسن، مدير استراتژي كالا در ساكسو بانك گفت: فشار، 
ناشي از تداوم وضعيت شكننده بازار است. تحليلگران 
همچنان انتظار دارند عرضه جهاني محدود، از قيمت ها 
در آين��ده قابل پيش بيني حمايت كند. اعضاي اوپك 
پلاس، ريزش هفته جاري قيمت هاي نفت را به عوامل 
مالي نسبت دادند و اعلام كردند انتظار دارند بازار تثبيت 
شود. كاهش وست تگزاس اينترمديت در هفته جاري به 
كمتر از ۷0 دلار در هر بشكه، براي نخستين بار از دسامبر 
سال 2021 اتفاق افتاد و ممكن است باعث شود دولت 
امريكا، پر كردن دوباره ذخاير نفت اس��تراتژيك را آغاز 
كند كه تقاضا براي نفت را تقويت خواهد كرد. بر اساس 
گزارش رويترز، تحليلگران انتظار دارند بهبود تقاضاي 
چين براي نفت، به حمايت از قيمت اضافه كند. صادرات 
نفت امريكا به چين در مارس، به بالاترين ميزان در 

حدود دو سال و نيم گذشته خواهد رسيد.

مدیركل پيشين امور اوپك وزارت نفت: 
فرصت همكاري اقتصادي

با عربستان را نبايد از دست داد
مديركل پيشين امور اوپك و روابط با مجامع بين المللي 
انرژي وزارت نفت گفت: ايران بايد از فرصت به  وجودآمده 
براي توسعه روابط خود به  ويژه در بخش نفت و گاز استفاده 
كند. از سوي ديگر عربستان در جهان عرب نقشي برجسته 
دارد، از اين رو اميدوارم توافق با رياض مقدمه اي براي توافق 
و همكاري بيشتر با ديگر كشورهاي عربي همسايه باشد.به 
گزارش ايسنا، جواد يارجاني با بيان اينكه توافق ديپلماتيك 
ايران با عربستان در سطح منطقه بسيار ارزشمند است، 
گفت: با نزديكي مواضع دو كشور مي توانيم شاهد همكاري 
بيشتر آنها در سازمان كشورهاي صادركننده نفت )اوپك( 
نيز باشيم. كشورهاي عضو اين سازمان در طول زمان به 
اين نتيجه رس��يده اند اگر بخواهند منافع خود را حفظ 
كنند براي رس��يدن به اجماع بايد از برخي منافع 100 
درصدي خود بگذرن��د. وي رمز موفقيت و تأثيرگذاري 
اوپك در بازارهاي جهاني نفت را توافق و همدلي اعضاي 
آن دانس��ت و گفت: متأس��فانه تحريم ها در سال هاي 
اخير باعث شده نقش ايران به عنوان يكي از بزرگ ترين 
دارندگان و توليدكنندگان نفت در بازارهاي جهاني كاهش 
يابد و در اين مدت كش��ورهاي داخل و خارج از اوپك در 
حد توان خود سهم صادرات نفت ايران را تصاحب كردند. 
مديركل پيشين امور اوپك وزارت نفت با تأكيد بر اينكه 
مهم ترين هدف ايران در شرايط كنوني بايد رسيدن به 
نقش تاريخي خود در اوپك با توجه به ذخاير عظيم نفت 
و گاز باشد، اظهار كرد: سطح كنوني صادرات نفت ايران 
به هيچ عنوان نمي توان��د انتظارها و نيازهاي اقتصادي 
كشور را برآورده كند. يارجاني به نقش كليدي چين در 
توافق ايران و عربستان اشاره و اظهار كرد: خوبي اين توافق 
آن است كه چين به  عنوان يكي از كشورهاي تراز اول در 
اقتصاد و فناوري واسطه دو كشور است. تضمين پايداري 
تأمين انرژي از اهداف اصلي اين كشور براي واسطه گري 
ميان ايران و عربستان است، از اين رو همكاري نزديك 
با دو كشور دارنده منابع نفتي براي چين منافع بي شمار 
اقتصادي خواهد داشت. وي اظهار كرد: فرصت ها همانند 
ابرهاي بهاري مي آيند و مي روند. ايران و عربستان بايد 
از فرصت به  وجودآمده براي توس��عه روابط خود به ويژه 
در بخش نفت و گاز استفاده كنند. عربستان در جهان 
عرب نقش پررنگي دارد، از اين رو اميدوارم توافق با اين 
كشور مقدمه اي براي توافق و همكاري بيشتر با ديگر 
كشورهاي عربي همسايه باشد. مديركل پيشين امور 
اوپك وزارت نفت گفت: طي هفت س��ال اخير رابطه 

ايران و عربستان به شدت كاهش يافت و پيچيده شد.

حكايت »استيفاي حقوق نفت«

فاصله دور تورم و دستمزدها در ایران

 سياسي جامعه ايراني براي تعديل قدرت استبداد كه 
در طول بيش از يك دهه ذره ذره انباش��ت شده بود، از 
ميان رفت و همين جنبه داستان، كودتا ناميدن رويداد 
2۸ مرداد را موجه مي سازد. احمد زيدآبادي بر اين نظر 
است كه قاعدتاً دكتر مصدق از طريقِ نوعي مصالحه با 
احمد قوام السلطنه يا معرفي جايگزيني براي خود از بين 
نيروهاي معتدل تر جبهه ملي از قبيل مرحوم اللهيار صالح 
مي توانست مانع انجام كودتا شود و به حفظ تكثر و تنوع 
سياس��ي پديد آمده در سال هاي پس از جنگ جهاني 
دوم در جامعه ايراني ياري رساند. با اين حساب، مي توان 
در دلايل و اسباب كودتاي 2۸ مرداد سهم و نقشي هم 

براي ش��ادروان دكتر محمد مصدق قائل شد! حكايت 
»استيفاي حقوق نفت« تا كودتا حدوداً شش سال ادامه 
يافت، شش سالي كه از غرورانگيزترين و افتخارآميزترين 
و درعين حال از پُرتنش ترين و پُر شر و شورترين ايام تاريخ 
معاصر ايران بود. مبارزه حق طلبانه و استقامت و پايداري 
ايران در بخش اعظم اين شش سال مايه مباهات بود. نام 
ايران و مرحوم مصدق در همه دنيا پيچيده بود و چشمِ 
دل ملت هاي استعمار زده به سوي ايران بود. پس چه شد 
كه آن شهد به شرنگ مبدل گشت و سرانجام آن عزت 
و سرفرازي به خفت و خواري كشيد؟ محمدعلي موحد 
در كتاب »گفته ها و ناگفته ها« كه به عنوان تعليقه اي بر 

كتاب »خواب آشفته نفت« نوشته تاثير مشكلات ناشي 
از ساختار عمده فئوداليستي جامعه ايراني و رويكردهاي 
تاريخي نيروهاي اجتماعي را در شكل گيري اين ناكامي 
ملي منكر نيست؛ اما همواره عنصر اصلي اين مصيبت 
را آن مي داند كه ايرانيان اجازه دادند تنش و غوغاگري 
بر آنها چي��ره گردد و هوش و ح��واس رهبرانِ جنبش 
را بربايد. در سرتاس��ر اين شش سال تعصب و خشونت 
بيداد مي كرد. فضاي سياس��ي جامعه فضايي تب آلود 
و مخاصمه جوي و هيجان زده ب��ود. قتل، ترور، فحش، 
ناسزا، ش��عار، لجن پراكني، افش��اگري و مبارزه طلبي 
مجال تمكين نمي داد و كمتر جايي براي آينده نگري 

و مصلحت جويي باقي مي گذاشت؛ لاجرم آغازي به آن 
شيريني و دل انگيزي و پاياني چنان تلخ و جان گزا داشت 
)ص. ۵۵( . موحد در همين كتاب توصيه مي كند نبايد 
فراموش كرد كه هيچ اختلافي در سطح دولت ها تا قيام 
قيامت دوام نمي آورد و روزي فيصله مي يابد. بخت بلند، 
عزم آهنين و شجاعت اخلاقي مي خواهد تا ملتي سكون و 
آرامش را حفظ كند و فضاي سياست را از عربده و جنجال 
دور نگاه دارد و رهبران و دست اندركاران را ياري دهد تا 
دستخوش وسوسه ها نگردند و موقعيت ها را دريابند و ادب 
مبارزه را از دست ندهند و پوست همديگر را نكنند و كشور 

را به بن بست نكشانند.

 در شعارهاي انتخاباتي يكي از نامزدها در سال 1400 
بحث كاهش ن��رخ مالياتي از 2۵ درص��د به 10 درصد 
مطرح شد. اما در كنار اين بحث اين سوال مطرح مي شود 
كه در شرايط كسري بودجه كنوني دولت )كه بر اساس 
برخي روايت ها بين 2۵0هزار تا ۵00هزار ميليارد تومان 
است( آيا كاهش نرخ مالياتي منجر به كاهش درآمدهاي 
دولت نمي شود. در پاسخ بايد گفت بستگي به اين دارد 
كه اقتصاد در كجاي منحني لافر )در اقتصاد، منحني 
لافر بيانگر ي��ك ارتباط نظري بين نرخ ماليات و درآمد 

ماليات دولت است. منحني لافر بر اين فرض است كه 
درآمد مالياتي با شدت گرفتن نرخ ماليات از صفر تا 100 
درصد افزايش نمي يابد و اينكه يك نرخ مالياتي بين صفر 
تا 100 درصد وجود دارد كه درآمد مالياتي دولت را به 
حداكثر مي رساند.( قرار دارد. طبيعتا اگر در شرايط شيب 
منفي لافر قرار داشته باشد، با كاهش ماليات كه موجب 
كاهش هزينه توليد مي ش��ود و س��ود توليدكنندگان 
افزايش مي يابد و توليد افزايش مي يابد، اگر نرخ افزيش 
توليد از نرخ كاهش ماليات بيش��تر باش��د اين موجب 

افزايش درآمد دولت نيز مي گردد. اين نوع سياست در 
دوره ريگان در امريكا اعمال ش��د و توليد و درآمدهاي 
مالياتي دولت امريكا افزايش يافت. در مس��ير كاهش 
هزينه توليد، حمايت هاي ن��رخ بهره اي در كوتاه مدت 
مي تواند موثر باش��د و لينك مارپي��چ را تضعيف كند. 
در ح��ال حاضر وجوه بانكي قابل وام به دلايل مختلفي 
دچار محدوديت شديدي هستند و فشار بر آن مي تواند 
ماجراي تامين وام ارزان به مسكن مهر در دهه گذشته را 

تكرار نمايد، كه بسيار خطرناك است.

در مس��ير كاهش هزينه توليد، حمايت ه��اي ارزي و 
پرداخت ارز ارزان از راه هاي ديگري است كه قبلا در ايران 
اجرا شده است. اين معنا در شرايط تحريمي كنوني محلي 
از اع��راب ندارد و در صورت توفي��ق مذاكرات و احياي 
برجام و گشايش هاي ارزي، بايد مواظب بود كه تجربه 
تلخ رانت هاي ايجاد شده در گذشته تكرار نشود. در مسير 
كاهش هزينه توليد، مي توان در كوتاه مدت به توليدات و 
سرمايه گذاري هاي هدفمند و در مسير توسعه، معافيت 

مالياتي اعمال كرد و نيز تسهيلاتي ديگر قائل شد.

ادامه از صفحه اول



 با رسيدن به روزهاي پاياني سال دولت اعلام كرد كه 
سود سهاماداران عدالت را واريز مي كند و پس از ورود 
به فاز اجرايي اين برنامه ، حالا تعداد زيادي از سهامداران 
با اين سوالات مواجه شده اند كه آيا سود واريزي كاهش 
يافته؟ آيا ميزان سهم آنها تغيير كرده؟ و در نهايت براي 
سوالات خود چگونه بايد به دنبال جواب بگردند؟ دو 
روز قب��ل بود كه دولت جزيياتي جديد از واريز س��ود 
سهام عدالت منتشر كرد. سود طبقات مختلف سهام 
عدالت در مرحله دوم سال ۱۴۰۱ بدين صورت است: 
   دارندگان سهام عدالت ۴۵۲ هزارتوماني = دريافت ۶۱۳ 

هزار تومان سود
   دارندگان سهام عدالت ۴۹۲ هزارتوماني = دريافت ۶۶۷ 

هزار تومان سود
   دارندگان سهام عدالت ۵۳۲ هزار توماني = دريافت ۷۲۱ 

هزار تومان سود
   دارندگان سهام عدالت يك ميليون توماني = دريافت يك 

ميليون و ۳۵۶ هزار تومان سود
»محمد باغستاني« ضمن اعلام جزييات پرداخت مرحله 
دوم سود سهام عدالت، اظهار داشت: شركت سپرده گذاري 
مركزي بر اساس مصوبه شوراي عالي بورس، مكاتباتي را 
از اوايل اسفندماه جاري با ۳۶ شركت سرمايه پذير سهام 
عدالت انجام داد كه در نهايت ۸۲ درصد از س��ود عملكرد 
س��ال مالي منتهي به ۲۹ اسفندماه ۱۴۰۰ اين شركت ها 
به حساب هاي سمات واريز شد. وي با بيان اينكه از امروز 
مرحله دوم سود سهام عدالت به حساب ۴۳ ميليون و ۸۶۴ 
هزار سهامدار واريز مي ش��ود، افزود: در اين مرحله حدود 
۳۲ هزار ميليارد تومان به حساب مشمولان سهام عدالت 
واريز خواهد شد. مديرعامل شركت سپرده گذاري مركزي 
گفت: خوشبختانه با توجه به تعاملات خوبي كه با شبكه 
بانكي از قبل فراهم شده، اطلاعات سهامداران در اختيار 
۱۹ بانك قرار گرفته تا سودها به حساب سهامداران واريز 
شود. باغستاني درباره نحوه پرداخت سود شركت هاي غير 
بورسي سهام عدالت نيز بيان كرد: سازمان خصوصي سازي 
روز چهارشنبه سود عملكرد شركت هاي غير بورسي مربوط 
به س��ال هاي ۱۳۹۸، ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ و باقيمانده س��ود 
تخصيص داده نش��ده مربوط به سنوات قبل از آزادسازي 
)قبل از ۱۳۹۹( را به حس��اب هاي شركت سپرده گذاري 
مركزي واريز كرد تا بتوانيم اين سودها را هم زمان با مرحله 
دوم پرداخت كني��م. وي در خصوص مبلغ كل واريزي به 
حساب سهامداران س��هام عدالت در اين مرحله افزود: در 
مجموع سهامداراني كه در پرتفوي سهام خود دارايي ۴۵۲، 
۴۹۲ و ۵۳۲ هزار تومان دارايي دارند به ترتيب ۶۱۳، ۶۶۷ 
و ۷۲۱ هزار تومان و افرادي كه پرتفوي يك ميليون توماني 
در اختيار دارند، مبلغ يك ميليون و ۳۵۶ هزار تومان سود 
دريافت مي كنند. مديرعامل سمات با بيان اينكه سود به 
حساب هر ۲ گروه مستقيم و غيرمستقيم مشمولان سهام 
عدالت واريز مي شود، گفت: حدود يك ميليون و ۶۰۰ هزار 
نفر از سهامداران عدالت همچنان با مشكل شباي بانكي 
معتبر روبرو هستند كه اين افراد مي توانند با ثبت نام و احراز 
هويت در سامانه جامع اطلاعات مشتريان )sejam.ir( يا 
درج شماره شباي معتبر خود در سايت sahamedalat.ir در 
فرايند دريافت سود سهام قرار بگيرند. شركت سپرده گذاري 
مركزي روز ۳۰ آذرماه امس��ال مرحله نخست سود سهام 
عدالت را به حساب ۴۳ ميليون و ۷۴۰ هزار سهامدار عدالت 
واريز كرد. به اين ترتيب واريزها آغاز شد اما همچنان براي 
گروه هايي از مردم اين س��وال به وجود آمد كه رقم نهايي 
سود به چه شكل محاسبه و نهايي شده است. يك سوال 
بسيار مهم و پرتكرار مالكان سهام عدالت اين است كه چرا با 
وجود اينكه ارزش اوليه برگه سهام عدالت آنها يك ميليون 
تومان اس��ت، در حال حاضر در پرتفوي سهام خود ارزش 

اين سهام كمتر از يك ميليون تومان است؟ سهام عدالت 
در سال ۸۵ با هدف افزايش بهره وري شركت هاي دولتي و 
گسترش مالكيت عمومي اجرا شد. در اين طرح، ۶ دهك 
پايين درآمدي كشور مورد هدف قرار گرفت و براي هر نفر 
مبلغ ۱ ميليون تومان سهام عدالت در نظر گرفته شد و بنا 
ش��د كه در مدت ده سال اقساط اين يك ميليون تومان از 
محل سود شركت ها جبران شود. سال ۹۵، با گذشت ده 
سال از اجراي سهام عدالت، تنها نصف يك ميليون تومان 
س��هم برداشته ش��ده از دولت آن از محل سود شركت ها 
تسويه شد. البته براي نزديك ۶ ميليون مدد جوياني كه 
تخفيف ۵۰ درصدي داشتند سهام شان كاملًا تسويه شد 
به اين صورت كه ۵۰۰ تومان از محل سود شركت ها تسويه 
شد و ۵۰۰ تومان ديگر نيز تخفيف در نظر گرفته شده براي 
اين افراد بود. س��ازمان خصوصي سازي نيز با پاسخ به ۲۷ 
سوال پرتكرار درباره سهام عدالت، با طرح اين پرسش كه 
»در برگه هاي سهام برخي مبلغ يك ميليون تومان درج 
شده در حالي كه در سامانه مثلًا مبلغ ۵۳۲ هزار تومان سهام 
اختصاص داده شده. چرا؟« پاسخ داد: در ابتداي آغاز طرح 
توزيع سهام عدالت مقرر گرديده بود به هر يك از مشمولين 
تا سقف يك ميليون تومان و به هر خانوار ۵ نفره يا بيشتر تا 
سقف ۵ ميليون تومان سهام عدالت تخصيص داده شود و 
ثمن آن از سود شركت هاي سرمايه پذير سهام عدالت در 
طول ۱۰ سال مس��تهلك گردد اما ميزان سود عايدي در 
طول ۱۰ سال جوابگوي ميزان بدهي مشمولين نبوده است.

اين سازمان همچنين نوشت: ارزش سهام تخصيص يافته 
به هر يك از سهامداران متناس��ب با ميزان اقساط وصول 
شده از بابت ثمن سهام واگذار ش��ده از محل سودده سال 
شركت هاي سرمايه پذير در مقاطع گذشته تعيين گرديده 
و در صورتحساب مشمولين در سامانه اينترنتي سهام عدالت 
درج و قابل مشاهده است كه عمدتاً ارزشي معادل ۵ ميليون 
و ۳۲۰ هزار ريال داشته اند. سازمان خصوصي سازي با اشاره 
به علت بيشتر يا كمتر بودن رقم سهام عدالت براي برخي 
از مشمولين، نوش��ت: برخي از افرادي كه از طريق انتقال و 
تسهيم ارث، سهام عدالت به آنها رسيده است ارزش سهام 
آنها بيشتر هم مي باشد يا افرادي كه قبل از سال ۱۳۹۵ سود 
س��هام عدالت دريافت نموده اند به ميزان سود دريافتي از 

ارزش سهام تخصيصي آنها كاسته شده است يا تعدادي از 
مشموليني كه به تأييد نهادهاي حمايتي مانند كميته امداد 
امام خميني)ره( و سازمان بهزيس��تي كشور از ۵۰ درصد 
تخفيف در بهاي واگذاري بهرمند گرديده اند ارزش سهام 
آنها حداكثر مع��ادل ۱۰ ميليون ريال بوده اس��ت. تفاوت 
سهم هاي ۵۳۰ هزار توماني با ۴۹۰ هزار توماني در چيست؟ 
اين اختلاف ارقام در حالي اس��ت كه براي اكثر مشمولين 
عادي، در مقدار سهام عدالت رقم ۵۳۰ يا ۴۹۰ هزار توماني 
نقش بسته است. علت اين اختلاف ۴۰ هزار توماني، سود 
شركت هاي سهام عدالت در يكي از مقاطع است. اين سود 
براي برخي واريز شد اما براي برخي خوش شانس تر به جاي 
واريز به حساب، به مقدار سهام عدالت آنها افزوده شد. واريز 
مرحله دوم سود سهام عدالت با مرحله اول يك تفاوت داشت، 
اين سود همراه با سود شركت هاي غير بورسي سهام عدالت 
واريز شده است؛ موضوعي كه رييس سازمان بورس عشقي 
در پاسخ به سوالي گفته بود: سود شركت هاي غير بورسي 
سهام عدالت هم با همين سود ها پرداخت خواهد شد. پس از 
آن نيز سازمان خصوصي ضمن تاييد اين نكته در اطلاعيه اي 
اعلام كرد: با توجه به مصوبه شوراي عالي بورس مبني بر واريز 
باقيمانده سود سهام عدالت نزد سازمان خصوصي سازي به 
حساب شركت سپرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه 
وجوه، بدين وس��يله به آگاهي كليه سهامداران مي رساند، 
»سود عملكرد شركت هاي غيربورسي مربوط به سال هاي 
۱۳۹۸، ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰« و همچني��ن »باقيمانده س��ود 
تخصيص داده نشده مربوط به سنوات قبل از آزادسازي )قبل 
از ۱۳۹۹( « جهت واريز به حساب سهامداران سهام عدالت 
به حساب شركت مذكور واريز شده است؛ بنابراين شركت 
سپرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه وجوه همزمان با 
واريز مرحله دوم سود سهام مربوط به عملكرد سال ۱۴۰۰ 
شركت هاي بورسي سهام عدالت، سود سهام نزد اين سازمان 
را نيز به حساب سهامداران واريز خواهد كرد. براين اساس از 
كل مبلغ واريز شده توسط شركت مذكور، مبلغ ۲۵۵ هزار 
تومان براي سهامداران يك ميليون توماني و مبلغ ۱۳۵ هزار 
تومان براي سهامداران ۵۳۲ هزار توماني، مربوط به سود واريز 
شده توسط سازمان خصوصي سازي است. واريز سودي كه 
حدود ۴۸ ساعت زمان خواهد برد. همچين سپرده گذاري 

مركزي اعلام كرد: افرادي كه مشكلات حسابي دوره هاي 
قبل خود را رفع كرده بودند علاوه بر اين سود، مبالغ )سود( 
ديگ��ر دوره هاي قبل را هم دريافت خواهند كرد. اما س��ود 
سهام عدالت ممكن اس��ت براي برخي از افراد واريز نشود 
كه پيش از اين مدير پرداخت سود سپرده گذاري مركزي 
حسين قشمي گفته بود: ش��ماره شباي نامعتبر، حساب 
بانكي مسدود، راكد، مشترك )دو امضا(، ارزي و بلندمدت 
از مهم ترين دلايلي است كه باعث مي شود سود به حساب 
سهامداران سهام عدالت واريز نشود. اما افرادي كه سود سهام 
عدالت خود را دريافت نكرده بنا بر اعلام شركت سپرده گذاري 
مركزي مي توانند با مركز تماس س��پرده گذاري مركزي با 
شماره ۱۵۶۹ تماس گرفته يا به سامانه سهام عدالت و سامانه 
ذينفعان مراجعه كنند.حالا كه بحث واريز سود سهام عدالت 
داغ شده سودجويان نيز اين فرصت را غنيمت شمرده و به 
دنبال پهن كردن دام براي س��هامداران هستند كه در اين 
خصوص نيز شركت س��پرده گذاري مركزي طي اطلاعيه 
اعلام كرده است: با واريز مرحله دوم سود سهام عدالت برخي 
مجرمان سايبري با ترفند هاي جديد و با ارسال پيامك يا پيام 
در شبكه هاي اجتماعي با نام واريز سود سهام عدالت مترصد 
كلاهبرداري از مردم هستند. در اين پيام هاي جعلي كه به 
تازگي منتشر ش��ده، از مخاطبين درخواست مي شود كه 
براي دريافت سود سهام خود از طريق لينك آلوده اقدام كند 
كه سهامداران مي بايست نسبت به اين اقدام كلاهبردارانه 
آگاه باشند. بر اين اساس مجرمان سايبري با طراحي پلتفرم 
مجرمانه در قالب استفاده از نام و نشان سامانه سهام عدالت 
و ارسال پيامك مبني بر واريز مبالغ مختلف به حساب هاي 
مالي هموطنان مشروط به مراجعه لينك يا پيوند درج شده 
در پيامك، گوشي تلفن همراه فريب خوردگان را به صفحات 
جعلي پرداخت موسوم به فيشينگ هدايت مي كنند. سود 
سهام عدالت عملكرد مالي سال ۱۴۰۰ شركت ها هم سرانجام 
به ايستگاه پاياني خود رسيد سودي كه نسبت به دوره مالي 
قبلي رشد قابل توجه اي داشت. با توجه به سوالات و ابهامات به 
وجود آمده در اين حوزه، بايد ديد كه سرانجام دولت براي سال 
آينده آيا شرايط فعاليت سهام عدالت و سود آن را تغيير خواهد 
داد يا همچنان ابهامات اقشار مختلف مردم و البته سرنوشت 
نامعلوم جاماندگان سهام عدالت به جاي خود باقي مي ماند.

جوابيهبورس کالا
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معافيت مالياتي گواهي سپرده 
شمش طلا

عضو هيات مديره اتحاديه توليدكنندگان طلا و جواهر ايران 
گفت: با عرضه گواهي سپرده شمش طلا در بورس كالا از 
اين  پس تابلوي بورس نيز نشان دهنده نوسان هاي قيمت 
اثرگذار بر بازار طلا اس��ت كه اين امر نيز شرايط مطلوبي 
براي فعالان بازار طلا مهيا مي كند. »هومن زنگنه« درباره 
اهميت راه اندازي گواهي س��پرده و قرارداد آتي ش��مش 
طلا اظهار داش��ت: در نظر گرفتن آيتم هاي جذاب براي 
سرمايه گذاران باعث مي شود بزودي بخشي از سرمايه ها 
وارد اين حوزه بازار طلا ش��ود. وي ادامه داد: قبلًا افرادي 
كه سرمايه ميلياردي داشتند مي توانستند در معاملات 
شمش طلا شركت كنند زيرا شمش كمتر از يك كيلوگرم 
در بورس عرضه نمي شد، اما طبق معاملات جديد گواهي 
سپرده بورس كالا، هر گواهي ۱۰۰ سوت معادل يك دهم 
گرم طلاست بدين ترتيب تعداد متقاضيان در اين بازار با 
افزايش روبرو خواهد شد. زنگنه گفت: به اين ترتيب با ورود 
سرمايه گذاران جديد بازار طلا، بازار مالي بورس كالا نيز 
رونق بيشتري خواهد گرفت، درعين حال به سرمايه گذاران 
اين امكان داده مي ش��ود كه سبد سرمايه گذاري خود را 
متنوع كنند. او معتقد است: قيمت طلا در ايران از ۲ عامل 
مهم قيمت جهاني طلا و قيمت دلار تأثير مي گيرد و همين 
مساله نوسان ها را براي قيمت طلا در ايران به دنبال داشته 
است، لذا با عرضه گواهي سپرده شمش طلا در بورس كالا 
از اين  پس تابلوي بورس نيز نشان دهنده نوسان هاي قيمت 
اثرگذار بر بازار طلا اس��ت كه اين امر نيز شرايط مطلوبي 
براي فع��الان بازار طلا مهيا مي كن��د. اين عضو اتحاديه 
توليدكنندگان و صادركنندگان طلا تصريح كرد: يكي 
از خطراتي كه در گذشته خريداران طلا و سكه را تهديد 
مي كرد؛ ريسك تقلبي بودن سكه و تفاوت عيار طلاي اعلام 
شده بود؛ به طوري كه امروز تمام واحدهاي صنفي داراي 
مجوز از اتحاديه طلا و جواهر و لوگوي فروش سكه هستند 
و مساله تقلبي بودن سكه به ندرت وجود دارد. وي به امنيت 
بالاي معاملات در بورس كالا اشاره كرد و افزود: در بورس 
كالا نيز با توجه به لزوم رعايت استانداردهاي تعريف شده، 
امكان تقلب و ارايه طلاي با عيار متف��اوت وجود ندارد و 
عرضه كنندگان موظفند طبق عيار اعلام شده طلا را عرضه 
كنند. به گفته زنگنه، افرادي كه در بازار سنتي نيز خريد 
مي كنند، بايد از واحدهايي كه داراي مجوز اتحاديه هستند، 
سكه خريداري كنند. او متذكر شد: در خصوص نگهداري 
طلا نيز در صورتي كه افراد مراقبت لازم را نداشته و طلاي 
خريداري ش��ده را در صندوق امان��ات بانك ها نگهداري 
نكنند، امكان سرقت و دزديده شدن آن وجود دارد. اين در 
حالي است كه در خريد گواهي اوراق سپرده كالايي اساساً 
هيچ طلايي به خريدار تحويل داده نمي شود كه با ريسك 
سرقت مواجه شود و تنها گواهي مالكيت طلا خريداري 
مي شود كه براي سارق ارزش مادي نخواهد داشت و اصل 
طلا در انبار بانك هاي تعيين شده، نگهداري مي شود لذا 
وظيفه حفاظت از آن نيز بر عهده بانك ها خواهد بود. زنگنه 
همچنين گفت: رونق معاملات گواهي سپرده شمش طلا 
مي تواند بخشي از تقاضاي بازار سنتي را به سمت معاملات 
مدرن طلا سوق دهد. بر اساس اين گزارش، ديگر جذابيت 
بزرگ معاملات گواهي سپرده شمش طلا در بورس كالا 
اين است كه اين معاملات از ماليات بر درآمد و ارزش افزوده 
معاف است؛ به اين ترتيب يك كالاي ارزشمند، نقدشونده 
و پرتقاضا همچون طلا در بازار امن، شفاف و قانونمند بورس 
كالا آن هم بدون پرداخت ماليات در دسترس عموم مردم 

قرار گرفته است.

پذيره نويسي صندوق طلاي بازار 
سرمايه تا چه زماني ادامه دارد؟

در دو روز نخست پذيره نويس��ي )سه شنبه ۲۳ اسفند و 
چهارشنبه ۲۴ اس��فند ۱۴۰۱( در مجموع ۳۱ ميليون و 
۸۹۴ هزار واحد از اين صندوق به فروش رس��يد و اين در 
حالي است كه س��رمايه گذاران مي توانند در تا پايان روز 
يكشنبه ۲۸ اس��فند ۱۴۰۱ در اين پذيره نويسي حضور 
يابند. پذيره نويسي واحدهاي صندوق سرمايه گذاري در 
اوراق بهادار مبتن��ي بر طلاي نهايت نگر با نماد »ناب« از 
سه شنبه ۲۳ اسفند از ساعت ۱۱:۳۰ تا ۱۵ آغاز و به مدت 
۴ روز كاري يعني تا يكشنبه ۲۸ اس��فند ادامه مي يابد. 
ناب به عنوان دهمين صندوق طلايي بورس كالا در كنار 
نمادهاي طلا، زر، عيار، گوهر، كهربا، مثقال، زرفام، نفيس 
و گنج قرار گرفته و امكان سرمايه گذاري در حوزه شمش 
طلا را نيز براي سرمايه گذاران فراهم مي كند. واحدهاي 
سرمايه گذاري صندوق س��رمايه گذاري در اوراق بهادار 
مبتني بر طلاي نهايت نگر براساس مجوز سازمان بورس و 
مشخصات اعلاميه پذيره نويسي از طريق بازار صندوق هاي 
سرمايه گذاري قابل معامله بورس كالاي ايران پذيره نويسي 
مي شود. صندوق سرمايه گذاري طلاي نهايت نگر از نوع 
صندوق سرمايه گذاري در اوراق بهادار مبتني بر گواهي 
سپرده سكه طلا )ETF( بوده و هدف از تشكيل صندوق، 
جمع آوري سرمايه از سرمايه گذاران و اختصاص آنها به 
خريد انواع اوراق به��ادار مبتني بر كالا به منظور كاهش 
ريسك س��رمايه گذاري، بهره گيري از صرفه جويي هاي 
ناش��ي از مقياس و تامي��ن منافع براي س��رمايه گذاران 
اس��ت. موضوع فعاليت صندوق، سرمايه گذاري در اوراق 
بهادار مبتني بر گواهي س��پرده طلا پذيرفته ش��ده در 
بورس كالاي ايران است. خريد واحدهاي ETF مستلزم 
دريافت كد معاملاتي فعال در سيس��تم سپرده گذاري 
مركزي بوده و سفارش هاي خريد بايد مضربي از يك ورقه 
باشد و محدوديت حجمي براي هر سفارش خريد بدون 
محدوديت تعيين شده و حداكثر تعداد اوراق قابل خريداري 
توسط هر كد معاملاتي حقيقي و حقوقي بدون محدوديت 
است. معاملات ثانويه واحدهاي سرمايه گذاري صندوق 
سرمايه گذاري قابل معامله، پس از اتمام پذيره نويسي و ثبت 
صندوق در بازار صندوق هاي سرمايه گذاري )قابل معامله( 
بورس كالاي ايران آغ��از و دارندگان و متقاضيان خريد 
مي توانند از طريق كارگزاران عضو بورس كالاي ايران اقدام 
به خريد يا فروش اين واحدها كنند. براساس اين گزارش، 
موسسان ۱۰۰ درصد از واحدهاي سرمايه گذاري ممتاز 
صندوق به تعداد ۲ ميليون واحد را متعهد شده و مابقي 
واحدهاي س��رمايه گذاري صندوق به تعداد ۹۸ ميليون 
واح��د به ارزش مبناي هر واحد ۱۰ هزار ريال معادل يك 
هزار تومان براي پذيره نويسي و خريد عموم عرضه مي شود. 

بودجه 1402 منطبق با برنامه 
هفتم

برادر ارجمند، جناب آقاي طهماسبي
مديرمسوول محترم روزنامه تعادل

با سلام و احترام؛ 
 گزارش��ي با عنوان »برنامه هفتم توسعه؛ شايد وقتي 
ديگر« م��ورخ ۱۴۰۱/۱۲/۴ در آن روزنامه منتش��ر 
شده؛ مقتضي است بر اساس ماده ۲۳ قانون مطبوعات 
و به منظور رف��ع ابهام و روشن ش��دن افكار عمومي، 
دستور فرماييد اين پاس��خ در همان صفحه با همان 
فونت و اندازه و با تيتر ذيلدراسرع وقت در آن روزنامه 

منتشر شود.

   بودجه 1402 منطبق با برنامه هفتم
برنامه هفتم توسعه كشور با نگاه به ۱۲ موضوع كليدي 
و ۱۴ موضوع اولويت دار كشور و بدون كل نگري هاي 
مرسوم در نظام برنامه ريزي كشور در حال جمع بندي 
نهايي است و با توجه به اينكه هر دو سند بودجه ۱۴۰۲ 
و برنامه هفتم در يك س��ازمان واحد تدوين مي شود 
حتي با وجود تأخير در ارايه برنامه هفتم توس��عه بيم 
عدم تطبيق اين دو س��ند نس��بت به يكديگر وجود 

نخواهد داشت.
روزنامه »تع��ادل« در گزارش خود با عن��وان برنامه 
هفتم؛ شايد وقتي ديگر به بررسي گفت و شنودهاي 
انجام شده در حاشيه جلسه هيات دولت در تاريخ سوم 
اسفندماه پرداخته و با تأكيد بر روند تهيه برنامه هفتم 
توسعه، از احتمال تأخير بيشتر در تصويب اين برنامه 
خبر داده است. در بخشي از گزارش اعلام شده است 
كه سازمان برنامه و بودجه به خواسته  مجلس شوراي 
اسلامي مبني بر تدوين برنامه هفتم توسعه زودتر از 
لايح��ه بودجه ۱۴۰۲ تن ن��داده و در ابتدا كار بودجه 
۱۴۰۲ را تهي��ه كرده و در حال حاض��ر نيز خبري از 
تصويب قريب الوقوع برنامه پنج ساله هفتم توسعه در 
كار نخواهد بود. لازم به ذكر اس��ت كه اولًا؛ تأخير در 
تهيه و تصويب برنامه هفتم توس��عه به روند اين مهم 
در س��ازمان برنامه و بودجه كشور مربوط نبوده و اين 
سازمان به محض ابلاغ رسمي سياست هاي كلي برنامه 
پنج ساله هفتم توسعه، كارگروه هاي موردنياز با اهداف 
سياست هاي كلي و ديگر اسناد بالادستي را تشكيل و 
تهيه برنامه هفتم توسعه را در دستور كار قرار داده است.

ثانياً؛ سازمان برنامه و بودجه كشور قبل از ابلاغ رسمي 
سياست هاي كلي برنامه هفتم توسعه در شهريورماه 
۱۴۰۱، مجموعه مطالعاتي از قبيل آسيب شناس��ي 
و ريشه يابي آسيب هاي نظام برنامه ريزي برنامه هاي 
گذشته و مطالعه تطبيقي تجربه برنامه ريزي توسعه 
در جهان و ايران در قالب ۲۹ مطالعه مفصل انجام داده 
و آمادگي بالايي براي شروع فرايند تدوين برنامه هفتم 

توسعه داشته است. 
ثالث��اً؛ در اين مورد كه بودج��ه ۱۴۰۲ زودتر از برنامه 
هفتم توسعه به مجلس ارايه شده و عمده انتقاد اصلي 
اين گزارش نيز حول همين موضوع مي چرخد نيز بايد 
بدانيم كه هر دو س��ند مذكور در سال جاري در يك 
سازمان واحد و البته با كمك و جذب مشاركت بخش 
خصوصي و دانش��گاهي تهيه و در حال نهايي ش��دن 
اس��ت و حتي با وج��ود تأخير در اراي��ه برنامه هفتم 
توسعه بيم عدم تطبيق اين دو سند نسبت به يكديگر 
وجود نخواهد داشت همانطور كه گفته شد تأخير در 
زمان بندي هاي برنامه هفتم توس��عه به زمانبر شدن 
فرايند ابلاغ سياست هاي كلي از سوي مجمع تشخيص 

مصلحت نظام نيز مربوط بوده است.
در بخش ديگري اين گزارش به موكول شدن تصويب 
برنامه پنج ساله هفتم توسعه به سال آينده پرداخته اين 
در حالي است كه سازمان برنامه و بودجه كشور با نگاه 
به ۱۲ موضوع كليدي و ۱۴ موضوعات اولويت دار كشور 
و تشكيل ۱۲ كميته مربوط به آن با نگاه متفاوت و نقطه 
زن و بدون كل نگري هاي مرسوم در نظام برنامه ريزي 
كشور در حال جمع بندي برنامه هفتم توسعه بوده و 
هم اكنون در مرحله نهايي كردن برنامه هاي عملياتي 
و احكام ۱۲ كميته موضوعات كليدي موردنظر است. 
تمام تلاش اين سازمان ارايه برنامه تا پايان ماه جاري 

به هيات دولت خواهد بود.
مركز اطلاع رساني، روابط عمومي 
و امور بين الملل

حال و روز بازارهاي مالي در 
سالي كه گذشت

همزمان با نوسانات نرخ دلار، سكه هم به شدت گران 
شد؛ همانطور كه مي دانيد قيمت سكه و طلا نجومي 
شده و س��ر به فلك كشيده است. از طرفي هم بازار 
مسكن ديگر قيمت كارشناسي شده ندارد؛ همانطور 
كه شاهد بوديم باوجود قيمت هاي نجومي در بازار 
مسكن، باز هم اين بازار داغ بود كه البته با افزايش 
قيمت دلار، فروش��نده ها كاهش يافتند و همگي 
منتظر تورم سال آينده هس��تند و از عدم ثبات در 
ايران به ش��دت نگرانند و نمي دانند اگر منزل خود 

را بفروشند در كدام بازار بايد سرمايه گذاري كنند.
همچنين بازار خودرو هم حال و روز خوبي نداشت؛ 
قيمت خودروها در چند ماه گذش��ته پرواز كرد و 
حتي قيمت برخي از آنها تا نيم ميليارد ريال هم رشد 

داشت كه جاي تاسف دارد.
حالا ما مردم مانده ايم كه در سال آينده منتظر چه 
ميزان تورمي باشيم و دلهره روزهاي آتي را داريم. از 
سياست گذاران هم خواهشمنديم اعتماد را به بورس 

بازگردانند، اما نه تنها با وعده و وعيد.
 از طرفي هم مردم ايران مستاصل مانده اند با پولي 
كه دارند چه كنند و در كدام بازار، س��رمايه گذاري 
كنند كه اين نگراني ها ناشي از بي ثباتي اقتصادي 
اس��ت و ما هيچ كجاي دني��ا را س��راغ نداريم كه 

قيمت هاي آن ثانيه به ثانيه افزايش يابد.

سود واریزي از انتظارات كمتر بود؟

بازار سرمایه سال 1401 را چطور تمام كرد؟

روزهاي شلوغ دارندگان سهام عدالت

رشد 83  هزار واحدي در آخرين شنبه سال
ش��اخص بورس در جريان معاملات ديروز بازار سرمايه 
با رش��د ۸۳هزار واحدي روبرو ش��د و پس از ۲ سال و نيم 
دوري، به ارتفاع ۱.۹ ميليون واحد بازگش��ت. در جريان 
دادوستدهاي ديروز بازار س��رمايه، بيش از ۱۸ميليارد و 
۱۲ميليون سهم و حق تقدم به ارزش��ي بالغ بر ۱۲هزار 
و ۳۰۵ميلي��ارد تومان در بيش از ۶۱۸ه��زار نوبت مورد 
دادوستد قرار گرفت و ش��اخص بورس با رشد ۸۴هزار و 
۷۷۰واحدي در ارتفاع يك ميليون و ۹۰۵هزار و ۷۵۸واحد 
قرار گرفت. بيشترين اثر مثبت بر دماسنج بازار سهام در روز 
جاري به نام نمادهاي معاملاتي شركت هاي ملي صنايع 
مس ايران، صنايع پتروشيمي خليج فاس و پالايش نفت 
اصفهان شد و در مقابل شركت هاي كارخانجات توليدي 
شهيد قندي، فيبر ايران و تامين ماسه ريخته گري افت خود 
مانع افزايش بيشتر نماگر بازار سهام شدند. بر اساس اين 
گزارش، در بازارهاي فرابورس ايران هم با معامله ۷ميليارد 
و ۴۷۵ميليون ورقه به ارزش ۴۷هزار و ۲۴۵ميليارد تومان 
در ۳۰۸هزار نوبت، شاخص فرابورس )آيفكس( ۸۰۶واحد 
رش��د كرد و در ارتفاع ۲۳هزار و ۸۹۰واحد قرار گرفت. در 
اين بازار هم ديروز بيشترين اثر مثبت بر شاخص فرابورس 
به نام نمادهاي پليمر آريا ساسول، سنگ آهن گهر زمين 
و بيمه پاسارگاد ش��د و در مقابل شركت هاي توكاريل و 
مبين وان كيش بيش��ترين اثر منفي را بر اين شاخص به 
نام خود ثبت كردند. شاخص بورس در جريان معاملات 
هفته گذش��ته با رش��د ۳۳۷۶ واحدي به كار خود پايان 
داد. به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري تسنيم، در 
جريان معاملات بازار سرمايه در هفته  گذشته طي ۵روز 
معاملاتي تع��داد ۷۳ميليارد و ۶۶۷ميلي��ون انواع اوراق 
بهادار ب��ه ارزش ۶۵۹هزار و ۳۷۹ميليارد ريال در بيش از 
۴ميليون و ۷۵۶هزار و ۱۲۰دفعه مورد معامله قرار گرفت 
كه حجم، ارزش و نوبت هاي معاملات به ترتيب ۲۴.۸۰، 

۶۱.۶۱ و ۱۰۷.۳ درصد رش��د را نس��بت به هفته قبل تر 
تجربه كردند. اين درحالي اس��ت كه تعداد ۱۱ميليون و 
۶۲۶ميليون واحد از صندوق هاي س��رمايه گذاري قابل 
معامله در بورس تهران ب��ه ارزش كل بيش از ۲۰۶هزار و 
۹۲۱ميليارد ريال نيز در هفته گذشته مورد معامله قرار 
گرفت كه به ترتيب ب��ا ۵۳.۱۰ و ۵۹.۳۵ درصد افزايش 
همراه ش��دند. اين گزارش مي افزايد: شاخص بورس در 
پايان معاملات هفته گذش��ته ب��ا ۳۳۷۶ واحد افزايش، 
معادل ۰.۱۹ درصد رش��د كرد و به رق��م يك ميليون و 
۸۲۰هزارو ۹۸۸واحد رسيد و شاخص كل هموزن نيز با 
۸هزار و ۵۳۳واحد افزايش، معادل ۱.۵۶درصد رشد كرد 
و رقم ۵۵۴هزار ۱۹۰واحد را به نمايش گذاشت. شاخص 
ب��ازار اول هم در اين مدت ب��ا ۲۶۶۴واحد افزايش به رقم 
يك ميليون و ۳۹۹هزار و ۳۰واحد و ش��اخص بازار دوم با 
۶ هزار و ۲۳۳واحد رش��د، به عدد ۳ميليون و ۴۶۴هزار و 
۵۸۸واحد رس��يدند كه به اين ترتيب شاخص بازار اول با 

۰.۱۹درصد افزايش و شاخص بازار دوم با ۰.۱۸درصد رشد 
همراه شدند. شاخص بورس از ابتداي امسال تاكنون بيش 
از ۴۵۳هزار واحد افزايش را طي ۲۳۵روز معاملاتي به ثبت 
رسانده است. ، از ابتداي امسال تا پايان هفته گذشته تعداد 
۲۳۳۴ميليارد و ۱۳۳ميليون انواع اوراق بهادار به ارزش 
۱۵۳۲۲هزار و ۲۹۹ميليارد ريال در بيش از ۱۱۴ميليون 
و ۴۸۶هزار و ۶۷۳دفعه طي ۲۳۵روز معاملاتي در بورس 
اوراق بهادار مورد معامله قرار گرفت. اين درحالي است كه 
تعداد ۲۸۹ميلي��ارد و ۹۱۴ميليون واحد از صندوق هاي 
سرمايه گذاري قابل معامله در بورس تهران به ارزش كل 
بيش از ۴۴۰۸ه��زار و ۶۳۵ميليارد ريال نيز در اين مدت 
مورد معامله قرار گرفته اس��ت. اين گ��زارش مي افزايد: 
شاخص بورس نيز در اين ۲۳۵روز، با ۴۵۳هزار و ۷۳۸واحد 
افزايش، معادل ۳۳.۱۹درصد رش��د ك��رد و به رقم يك 
ميليون و ۸۲۰هزار و ۹۸۸واحد رسيد. شاخص كل هموزن 
نيز در اين مدت با ۲۰۵هزار و ۹۲۲واحد افزايش، معادل 

۵۹.۱۳درصد رشد كرد و در اين مدت به رقم ۵۵۴هزار و 
۱۹۰واحد را به نمايش گذاش��ته است. شاخص بازار اول 
هم با ۳۳۴ه��زار و ۹۱۹واحد افزايش در اين مدت به رقم 
يك ميليون و ۳۹۹هزار و ۳۰واحد و ش��اخص بازار دوم با 
۹۰۵هزار و ۱۵۹واحد رشد به عدد ۳ميليون و ۴۶۴هزار 
و ۵۸۸واحد رسيدند كه به اين ترتيب شاخص بازار اول با 
۳۱.۴۷درصد افزايش و شاخص بازار دوم با ۳۵.۳۷درصد 
رشد همراه شدند. همچنين يك كارشناس بازار سرمايه بر 
اين باور است كه اين بازار در سال ۱۴۰۲ بيشترين بازدهي را 
در ميان ساير بازارهاي مالي خواهد داشت. فردين آقابزرگي 
درمورد وضعيت بازار سرمايه در سال جاري عنوان كرد: 
ناملايمتي ها و تصميمات غيركارشناسي كه در سال ۱۴۰۱ 
گرفته شد اختلاف فاحش بازدهي بين بورس و ساير بازارها 
را ايجاد كرد. با اين وجود تمهيدات لازم و انگيزه لازم براي 
رشد اين بازار در سال آينده وجود دارد. وي ادامه داد: يكي 
از عواملي كه باعث صعود بازار سرمايه در سال آينده خواهد 
شد نرخ ارز است كه باعث سود شركت هاي صادرات محور 
و كاموديتي محور خواهد ش��د كه اين موضوع روي بازار 
تاثيرگذار خواهد بود. از طرف ديگر محدوديت هاي ناشي از 
قيمت گذاري دستوري در سال آينده كم رنگ خواهد شد. 
اين كارشناس بازار سرمايه با اشاره به نرخ تورم اظهار 
كرد: همچنين آثار ناشي از تورم همه بازارها را تحت 
تاثير قرار داده اس��ت. همه اين عوامل باعث مي شود 
بازدهي كم بازار سرمايه در س��ال جاري، سال آينده 
جبران شود. در اين ميان ساير بازارها از جمله مسكن، 
خودرو، طلا و ارز اش��باع ش��دند و حباب آنها درحال 
اصلاح اس��ت و اين موضوع مقدمات بازدهي بيشتر 
بورس نس��بت به ساير بازارها را در سال ۱۴۰۲ فراهم 
مي كند. بنابراين مي توان گفت بورس بالاترين بازدهي 
و كمترين ريسك براي سرمايه گذاري را داشته باشد.



مجيد اعزازي|
بررسي هاي »تعادل« نش��ان مي دهد، قيمت اسمي 
مسكن طي نخستين سال قرن پانزدهم خورشيدي 
دستكم 71 درصد رشد كرده است. رشدي كه تقريبا 
دو برابر بازده بازار س��هام )33 درصد( اس��ت و اندكي 
كمتر از رشد 74 درصدي نرخ دلار! بازدهي هاي بالاتر 
از 80 درصد تا كمي بالاتر از 160 درصد نيز در تسخير 
خانواده طلا )گرم طلاي 18 عيار و انواع سكه ها( است. 
اين همه در حالي است كه بنا بر اعلام مراجع رسمي، 
تورم سالانه در پايان بهمن ماه سال جاري 47.7 درصد 
بوده است. با اين حال، رشد جهش وار نقدينگي را نبايد 
از نظر دور داش��ت. در چنين شرايطي، آينده بازارها و 
به ويژه بازار مسكن كه طي سال هاي اخير از دسترس 
متقاضيان مصرفي خارج ش��ده و معاملات آن ميان 
متقاضيان سرمايه گذاري و سفته بازي جريان دارد، 
اهميت مي يابد. چه آنكه بررسي هاي نشان داده است، 
مسكن در اقتصاد ايران بيشترين توانايي در ضربه گيري 
ت��ورم عمومي را دارد و يك��ي از بهترين پناهگاه هاي 
نقدينگي براي فرار از ذوب ش��دن ارزش ريال در برابر 

تورم داغ به شمار مي رود. 
به گزارش »تعادل«، پس از نوسان هاي شديد قيمت 
مسكن طي س��ال هاي 1397 تا ابتداي 1400، بازار 
مس��كن در 1400 روندي تقريبا آرامي را پش��ت سر 
گذاش��ت، به گونه اي كه قيمت واقعي )قيمت اسمي 
تعديل ش��ده با تورم عمومي( در پايان سال گذشته 
حدود 20 درصد كوچك ش��د، با وجود اي��ن، با آغاز 
جن��گ اوكراين و اثرگ��ذاري آن روي ت��داوم و نتايج 
مذاكرات هس��ته اي ايران با غ��رب، در كنار حذف ارز 
ترجيحي كالاهاي اساسي در ارديبهشت سال گذشته، 
زمينه هاي رش��د جهش وار قيمت مس��كن در سال 
1401 را فراهم آورد، به گونه اي كه در ارديبهشت ماه 
تورم مسكن )6.1 درصد( از تورم عمومي )3.5 درصد( 
پيشي گرفت. با اين حال، در شرايطي كه تورم مسكن 
در ماه هاي خرداد و تي��ر نيز قابل توجه بود و حتي به 
بالاي 8 درصد نيز رس��يد اما پشت سر تورم عمومي 
حركت مي ك��رد و از همين رو، به نوعي قيمت واقعي 
مس��كن حتي كاهش نيز مي يافت. مرداد، شهريور و 
مهر ماه تورم مسكن ملايم و غيرنوساني بود اما در آبان 
به 6.8 درصد )تورم عمومي 2.1 درصد بود( رس��يد. 
در ديماه نيز به ح��دود 10 درصد )تورم عمومي 2.8 
درصد بود( افزايش يافت. در اين شرايط، گزارش دهي 
از تحولات بازار مسكن عملا از بهمن ماه متوقف شد 
)گزارش دي ماه صرفا از سوي مركز آمار منتشر شد( 
و از اين رو، اطلاعات دقيقي از اين بازار در دس��ترس 
نيست. بر اساس آخرين گزارش رسمي منتشر شده 
از س��وي مركز آمار ايران، در ديماه سال جاري حجم 
معاملات مس��كن در شهر تهران حدود 12 هزار فقره 
بود و قيمت مسكن نيز به 54 ميليون تومان رسيد. در 
غياب آمارهاي رسمي، يكي از سايت هاي تخصصي 
حوزه اقتصاد، برآوردكرد كه در بهمن سال جاري نيز 
قيمت مس��كن با حدود 10 درصد رشد ماهانه به 58 
ميليون تومان رسيده است. از اين رو، با توجه به تداوم 
نوسان شديد نرخ دلار تا 19 اسفند سال جاري، مي توان 
پيش بيني كرد كه متوسط قيمت هر متر مربع مسكن 
در اسفند ماه دستكم به 60 ميليون تومان رسيده است. 
در صورتي كه اين رقم بسيار خوشبينانه را بپذيريم، 
متوسط قيمت مس��كن از متري حدود 35 ميليون 
تومان در اسفند سال 1400 با بيش از 71 درصد رشد 
به 60 ميليون تومان بالغ شده است.  طي سال هاي اخير 
و به ويژه طي سال 1401، روزنامه تعادل بر اثرگذاري 

شاخص هاي كلان اقتصاد و به ويژه نرخ ارز )به عنوان 
نماگر انتظارات تورمي( بر قيمت مسكن تاكيد كرده 
است. در همين بررسي نيز مشاهده مي شود كه رشد 
71 درصدي تورم مس��كن با رش��د 74 درصدي نرخ 
دلار در سال 1401 بسيار نزديك و هماهنگ است. در 
چنين شرايطي، بديهي است كه آينده بازار مسكن با 
تحولات اقتصاد كلان و نرخ ارز پيوند دارد. اين مساله 
اما در يك پژوهش علمي بررسي و تاييد شده است. در 
اين پژوهش تصريح شده است، با فرض برقراري سطوح 
فعلي نااطميناني و حفظ كژكاركردهاي اقتصادي، به 
نظر مي رسد، محتمل ترين سناريو براي بازار مسكن 

حفظ روند فعلي است.

   تعميق بحران مسكن در ايران
به گزارش »تعادل«، گروه مالي دانايان در يك پژوهش 
علمي نش��ان داده است كه بحران مس��كن در ايران 
تعميق ش��ده اس��ت. به گونه اي كه در شرايط فعلي، 
ضعف تقاضاي مصرفي اصلي ترين مشكل بازار مسكن 
به شمار مي رود. عمده متقاضيان مصرفي به دليل نبود 
اعتبار و ضعف درآمد، به ناچار از بازار خريد مسكن خارج 
ش��ده اند. بنابراين، سرمايه گذاري براي مصرف انجام 
نمي شود، بلكه عمده معاملات در شهرهاي بزرگ با 
هدف حفظ قدرت خريد پول صورت مي گيرد. افزايش 
نسبت قيمت خريد به هزينه اجاره سالانه در شهرهاي 
بزرگ حاكي از همين تغييرات اس��ت . ادامه ساخت 
واحدهاي مسكوني بزرگ و افزايش سهم هزينه مسكن 
دهك هاي بالاي درآمدي به معناي تش��ديد شكاف 
درآمد و ثروت در ايران اس��ت كه خود آثار اجتماعي 

عميقي خواهد داشت.
در س��نوات گذش��ته در زمان هايي كه درآمدهاي 
نفتي افزايش يافته است، ساختمان به عنوان بازاري 
كه مداخلات دولت در آن محدود بوده و بازارِ مورد 
توجه س��رمايه گذاران بوده، ب��ا جهش هاي زيادي 
در قيمت مس��كن همراه بوده اس��ت، اما تحولات 
س��ال هاي پاياني دهه نود متفاوت اس��ت. در اين 

سال ها به دليل تحريم هاي بين المللي، درآمدهاي 
نفتي تحريك كننده قيمت مس��كن نيست و اثري 

از بيماري هلندي در بازار مسكن ديده نمي شود.

   تغيير رفتار بازار در سال هاي اخير
تفوقِ معامله گرانِ سرمايه گذار و س��فته بازي در بازار 
مس��كن، رفتار اين بازار را در سال هاي اخير تغيير داده 
است و اين رفتار بازار در آينده نزديك تداوم خواهد يافت، 
در اثر افزايش آگاهي و حساسيت معامله گران حرفه اي، 
بازار مسكن از بازاري با واكنش هاي بطئي به تحولات و 
ريسك هاي فرابخشي فاصله گرفته و هم اكنون مدتي 
است كه پابه پاي بازار س��اير دارايي هاي نقد شونده تر 
حركت مي كند و نس��بت به متغيرهاي كلان واكنش 
نشان مي دهد . غلبه وجه دارايي مسكن در تعيين رفتار 
اين بازار، همچنين به معناي آن اس��ت كه اين بازار در 
آينده نزديك هم چنان هم سو با ساير دارايي ها به ويژه 
ارز، به تحولات اقتصاد كلان و تغيير س��طح و ماهيت 
نااطميناني ه��ا واكنش نش��ان خواه��د داد. همزمان 
ويژگي هاي متمايز مسكن احتمال بازدهي هاي منفي و 
بسيار منفي را براي اين بازار خاص، به مراتب كم تر از ساير 

دارايي هاي سرمايه اي ديگر رقم مي زند.

    بهبود اقتصاد بعيد به نظر مي رسد
اين همه در شرايطي است كه دولت براي انجام اصلاحات 
اقتصادي مورد نياز كشور برنامه و سرمايه اجتماعي مناسب 
ندارد. بنابراين دور از انتظار است كه در آينده نزديك شاهد 
اقدام براي بهبود در مناسبات اساسي اقتصاد كشور باشيم. 
از اين منظر، ماندگاري شرايط موجود )هرچند نامطلوب و 
ناكارآمد( محتمل ترين سناريو، ارزيابي مي شود. با فرض 
برقراري سطوح فعلي نااطميناني و حفظ كژكاركردهاي 
اقتصادي، به نظر مي رسد، محتمل ترين گزينه براي بازار 
مسكن حفظ روند فعلي است و برگ برنده مسكن در چنين 
شرايطي ريسك كم تر نسبت به ساير دارايي ها است. در اين 
شرايط، انتظار آن است كه تمايل به سرمايه گذاري در بازار 
مسكن با هدف حفظ ارزش، رشد قيمت ها را در محدوده 

تورم عمومي و حجم معاملات را در سطوح فعلي حفظ كند. 
با توجه به سطوح بالاي ريسك در سال هاي اخير، به نظر 
مي رسد تنها افزايش قابل توجهِ احتمالِ وقوع سناريوهاي 
بسيار بدبينانه، قادر است سطح قيمت هاي مسكن را به طور 
جدي فراتر از تورم عمومي رش��د دهد. در مقابل، با فرض 
تحقق سناريويي كه در آن با كاهش ريسك ها، از فشارهاي 
موجود براي بالا نگه داش��تن بهاي دارايي ها كاسته شود، 
امكان تعديل قيمت مسكن به گونه اي كه رشد بهاي مسكن 

از تورم عمومي عقب بماند، وجود خواهد داشت.

   تورم عمومي تعيين كننده قيمت مسكن
درهر صورت و هم چون گذش��ته، تورم عمومي عاملي 
تعيين كننده براي بهاي اسمي مسكن خواهد بود. به نظر 
مي رسد سطوح بالاي تورم فعلي كه ناشي از انتظار عمومي 
براي قيمت هاي بالاتر در ش��رايط ماندگاري ريسك ها 
و ناكارآمدي هاس��ت، هم چنان پايدار بماند. در صورت 
فروكاستن قابل توجه از ريسك ها، مي توان انتظار داشت 
تورم عمومي نيز در مقادير پايين( نه در مقياس جهاني 
بلكه در مقايسه با داده هاي دهه هاي اخيركشور( بروز يابد. 
تقريبا در هيچ يك از سناريوهايي كه مي توان براي بازار 
مسكن متصور بود، اميدي به بازگشت تقاضاي مصرفي 
به بازار در آينده نزديك وجود ندارد. از آنجا كه دولت برنامه 
جامع و منابعي براي تأمين مس��كن اجتماعي ندارد، با 
افزايش نرخ اجاره، بي مسكني و بدمسكني تشديد خواهد 
ش��د. به دليل نبود طرح آمايش سرزمين و پخشايش 
نامناسب ظرفيت هاي توليدي و درآمدي در فلات ايران، 
فرصت هاي سفته بازانه پديد آمده در اطراف چند شهر 
بزرگ در ميان مدت ادامه مي يابد. كمبود عرضه مسكن 
نيز در سال هاي پيش رو بيشتر احساس خواهد شد، 
چون واحدهاي كمتري ساخته مي شود. هنگامي كه 
تقاضاي مصرفي با افزايش درآمد و تعديل قيمت ها به 
تدريج به بازار بازگردد، اين كمبود عرضه مي تواند فشار 
مضاعفي براي بالا ماندن قيمت ها ايجاد كند؛ اين به 
ويژه در واحدهاي با متراژ متوسط و كوچك كه بيشتر 

مورد توجه قشر متوسط است، صادق خواهد بود.
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10 سال؛ فرصت طلايي
مهار فرونشست زمين

علي بيت الهي، عضو هيات علمي مركز تحقيقات راه و 
شهرسازي با تشبيه فرونشست زمين به چربي خون 
يا پيشرفت سلول هاي س��رطاني در بدن كه وقتي به 
سطحي از گستردگي رس��يد، ديگر نمي توان اقدامي 
در جهت كنت��رل آن انج��ام داد، تاكيد كرده اس��ت، 
براي مهار فرونشس��ت زمين در بهترين حالت 5 تا 10 
س��ال زمان داريم.  بيت الهي در يادداشتي كه از سوي 
خبرگزاري تسنيم منتشر شده، نوش��ته است: ايران 
يكي از كش��ورهايي است كه درگير پديده فرونشست 
زمين است. اين پديده مخاطره اي انسان ساخت بوده 
و در ايران نيز در حال توسعه اس��ت. از آنجايي كه اين 
مخاطره ناشي از دخل و تصرف غير كارشناسانه انسان 
در چرخه طبيعت است، مي توان با اقدامات مديريتي 
و تصميمات جدي در رده بالا آن را كنترل كرد. تغيير 
در اقدامات مديريتي در كشورهايي مثل ژاپن، چين، 
اندونزي، تايلند و امريكا براي پهنه هاي كوچك ولي حاد 
و بحراني، نتايج موفقيت آميزي داشته است، بنابراين با 
به كار بستن تجربيات كشورهاي ديگر و اجراي اقدامات 
كاهش آسيب فرونشس��ت اين اميدواري وجود دارد 
كه در اي��ران هم بتوانيم در اين زمينه كاري ويژه انجام 
دهيم. ارايه سيمايي از گستردگي پديده فرونشست در 
كل كش��ور و ارايه آن به متوليان، هدفي بود كه حدود 
8ماه، وقت كارشناسي خود را براي به دست آوردن آن 
صرف كردم. به زودي نتايج تصويري آن را نيز در اختيار 
هيات دولت و روس��اي قوا خواهم گذاشت. 185 هزار 
كيلومترمربع از وسعت سرزميني كشور، اغلب به صورت 
دشت و زمين هاي هموار درگير خطر فرونشست شده 
است. فرونشست ها در 11درصد مساحت كشور رخ داده 
اما حدود 49درصد از جمعيت شهري و روستايي كشور 
درگير آن شده اند. گزارش مركز تحقيقات راه، مسكن و 
شهرسازي به همگان نشان مي دهد كه در محدوده هاي 
شهري مثل كلان شهرهاي تهران، مشهد و اصفهان چه 
جمعيت، زيرساخت ، شريان حياتي  يا آثار تاريخي متأثر 
از فرونشست خواهند شد. مجموعه هاي جمعيتي جدا 
از ش��بكه حمل ونقلي، فرودگاه ها، لوله هاي نفت و گاز 
و... نيس��تند. وقتي اين  عوارض را بر هم  نهي يا تجميع 
مي كنيم، ريسك پديده فرونشست در كشور را مي توانيم 
محاس��به  كنيم. از آنجايي كه اين پدي��ده تدريجي و 
گسترش  يابنده است، برخلاف زلزله كه با تلفات جاني 
در زمان كوتاه توجه مردم را جلب مي كند و باعث وحشت 
مي ش��ود، مورد غفلت قرار مي گيرد. فرونشست مثل 
چربي خون يا پيشرفت سلول هاي سرطاني در بدن است 
كه وقتي به سطحي از گستردگي رسيد، ديگر نمي توان 
اقدامي در جهت كنترل آن انجام داد.  وضعيت كشور 
در استان هاي خراسان رضوي، اصفهان، كرمان و فارس 
بسيار نامطلوب است و به شكل هشداردهنده اي توسعه 
پيدا كرده است. هدف از ارايه اين گزارش ارايه سيمايي 
از عارضه اي است كه عمدتا به دليل مديريت نادرست 
منابع آب و توسعه كشت و زرع گسترش پيدا كرده است 
ولي در عمل با كنترل بيلان و مصرف آب در عرصه هاي 
عمدتاً كشاورزي و صنعت مي توان آن را مديريت كرد. 
 به شخصه معتقدم كه اين كار را مي توان انجام داد و در 
ميان كشورهاي ديگر س��رآمد شد. هدف كارشناسي 
مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي گوشزد كردن 
اين مساله است كه اگر 5 تا 10سال هيچ كاري نكنيم، 
فرصت بسيار طلايي را از دست خواهيم داد. تهران به 
عنوان شهري كه بالاترين جمعيت ساكن در پهنه هاي 
فرونشست در مناطق 17، 18و 19 دارد، بايد جدي تر 
دست به كار شود. مستحدثات واقع در سطح زون هاي 
فرونشستي، آثار فرونشست را به شكل ترك خوردگي ها، 
گسيختگي ها و فروريزش ها در چند سال آينده نشان 
خواهد داد. مطمئن هستم كاهش مخاطرات فرونشست 
درصورت برنامه ريزي شدني است و فقط به استمرار در 
كار و اتخاذ شيوه هاي كاهش خطر نياز دارد. مشاهده من 
به عنوان كارشناس در 25سال گذشته نشان مي دهد 
كه معمولاً با تغييرات مديريتي، نوساناتي در رويكرد هاي 
كلان ايجاد مي ش��ود و در برخي موارد برنامه ها جدي 
پيگي��ري و گاه به طور كلي فراموش مي ش��ود. مركز 
تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي، برنامه كاهش خطر 
فرونشست در 2 پروژه شبكه گاز و دكل هاي برق استان 
تهران و مجموعه هاي فرودگاهي انجام داده است. اگر 
برنامه اي پيوسته در حيطه كشاورزي، استحصال منابع 
آب، ساخت و س��از، بارگذاري جمعيت، آبياري فضاي 
سبز و... به صورت سيستماتيك تحت مديريت واحد 
اجرايي شود، يكي دو  سال بعد نتايج آن را خواهيم ديد. 
2 بال اقدامات مذكور وزارت كشاورزي و نيرو است. 
البته وزارت صنعت نيز با مكان يابي صنايع آب بر بر 
توسعه فرونشست ها تأثير گذاشته است. صنايعي 
مثل پتروش��يمي و فولاد نياز آب��ي فراواني دارند و 
معمولًا بيش از نياز آبي يك شهرك جمعيتي است. 

امضاي تفاهم نامه همكاري در 
ساخت شهرك هاي جديد با غنا

مشاور مديرعامل شركت عمران شهرهاي جديد در امور 
حقوقي، املاك و سرمايه گذاري از امضاي تفاهم نامه 
همكاري مشترك در زمينه ساخت شهر و شهرك هاي 
جديد با هيات غنايي خب��ر داد.به گزارش ايرنا، صادق 
اكبري اظهار كرد: در هفته اخير در چارچوب رايزني و 
برنامه ريزي هاي انجام گرفته از سوي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و همچنين وزارت امور خارجه هياتي 
از كش��ورهاي غرب آفريقا از جمله غنا، س��احل عاج، 
آفريقاي مركزي، بوركينافاسو، كومبو و ... براي گسترش 
همكاري هاي علمي و اقتصادي وارد كشور شده و در 
جريان برگزاري نشست هاي متعدد با بخش هاي دولتي 
و خصوصي به شناسايي زمينه هاي همكاري مشترك و 
در نهايت امضاي چندين سند همكاري پرداختند.وي 
افزود: در نشست ويژه اين هيات با حضور مديرعامل 
و اعضاي شركت عمران شهرهاي جديد براي حضور 
و تشويق ش��ركت هاي ايراني در بازارهاي آفريقايي 
و همچنين به اش��تراك گذاشتن تجارب و ظرفيت 

شركت عمران در اين حوزه اعلام آمادگي شد.

بارش باران در اغلب استان ها 
در نخستين روز سال نو

سازمان هواشناس��ي با پيش بيني كاهش دما در 
شمال كشور در آخرين روز س��ال، اعلام كرد: روز 
سه شنبه )اول فروردين( به جز بارش هاي پراكنده 
در مناطقي از مركز، ش��رق و جنوب شرق كشور، 
باقي استان ها بارش هاي قابل ملاحظه اي را دريافت 
خواهند كرد. به گزارش ايرنا، امروز در برخي نقاط 
غرب، جنوب غرب دامنه هاي زاگرس ش��مالي و 
ش��رق سيس��تان و ارتفاعات كرمان بارش داريم. 
روز دوش��نبه گس��ترش بارش ها در شمال غرب، 
مناطقي از غرب، سواحل درياي خزر، دامنه هاي 
جنوبي البرز در قزوين، البرز و تهران و غرب سمنان 
و نوار شرقي سيستان را فرا مي گيرد. روز سه شنبه 
بارش ها به صورت پراكنده در مركز، شرق و جنوب 
ش��رق خواهد بود، اما س��اير مناطق بارش ها را به 
صورت قابل ملاحظه دريافت خواهند كرد. دماي 
هوا همچنين در روزهاي دوشنبه و سه شنبه براي 

شمال كشور روند كاهشي  محسوسي دارد.

رشد ۲۳ درصدي جابه جايي مسافر 
از طريق حمل و نقل جاده اي

عملكرد 11 ماهه س��ال جاري ناوگان حمل و نقل 
جاده اي، رش��د 23 درصدي جابه جايي مس��افر را 
نسبت به سال گذشته نش��ان مي دهد. به گزارش 
مهر، بررسي روند 10 ساله جابه جايي مسافر در 11 
ماه اول سال نش��ان مي دهد، بيشترين جابه جايي 
مسافر درسال 1391 و به ميزان 207 ميليون نفر 
بوده اس��ت. معاونت برنامه ريزي و مديريت منابع 
وزارت راه و شهرس��ازي اعلام كرده تعداد مس��افر 
جابه جا شده )با صورت وضعيت( در 11 ماهه سال 
جاري 116 ميليون نفر است كه در مقايسه با مدت 
مشابه سال گذش��ته )94 ميليون نفر( 23 درصد 
افزايش داشته است. همچنين ميزان بار حمل شده 
)با بارنامه( در بخش جاده اي در 11 ماهه سال جاري 
با 463 ميليون تن در مقايس��ه با مدت مشابه سال 
گذشته )457 ميليون تن( يك درصد افزايش داشته 
است. بدين ترتيب با بررسي روند 10 ساله حمل بار 
بيشترين آمار در 11 ماهه سال 1400، 457 ميليون 
تن بوده كه در مقايسه با مدت مشابه پارسال، يك 
درصد بيش��تر شده اس��ت. ميزان ترانزيت بخش 
جاده اي هم در 11 ماهه سال جاري 5/8 ميليون تن 
است كه در مقايسه با مدت مشابه سال گذشته )8.3 
ميليون تن( 2 درصد افزايش داشته است. همچنين 
با بررسي روند 10 ساله ترانزيت مشخص مي شود 
كه بيشترين ترانزيت در 11 ماهه سال 1393، به 

ميزان 11.3 ميليون تن ثبت شده است.

تحقق۶0 هزار ميليارد توماني 
درآمد نقد در شهرداري تهران

معاون مالي و اقتصادي شهرداري تهران با اشاره به 
تزريق منابع مالي لازم براي 3 كلان پروژه بزرگراهي 
در پايتخت، گفت: شهرداري تهران در سال 1401، 
صرفا در بخش نقد بالغ ب��ر 60 هزار ميليارد تومان، 
تحقق بودجه داش��ته اس��ت. لطف الله فروزنده در 
گفت وگو با ايس��نا، درباره عملكرد مالي شهرداري 
تهران در سال 1401 گفت: در سال جاري شهرداري 
تهران در بخش نقد بال��غ بر 60 هزار ميليارد تومان 
تحقق منابع داشته اس��ت، البته در كنار اين منابع 
نقد، از دو مسير غيرنقد و مشاركت هاي عمومي نيز 
منابعي محقق شده كه سقف بي سابقه اي را نسبت 
به بودجه قانوني 50 هزار ميليارد توماني رقم مي زند. 
معاون مالي و اقتصادي شهرداري تهران درباره آثار 
تحقق قابل توجه منابع مالي، اظهار كرد: منابع لازم 
براي افتتاح هاي مستمر و هفتگي شهرداري تهران 
در پوي��ش اميدوافتخار كه از ده��ه فجر تاكنون به 
صورت روزانه دنبال مي شود، تأمين شد. وي افزود: 
به عنوان مثال، در بخش عمراني براي 3 كلان پروژه 
امتداد بزرگراه يادگار امام، بزرگراه شهيد شوشتري 
در جنوب ش��رق و شهيد بروجردي در جنوب غرب 
تهران تأمين مالي لازم انجام شده است. فروزنده با 
اشاره به اينكه هيچ يك از پروژه هاي در دست اقدام 
پايتخت بابت كمبود منابع مالي متوقف نشده، گفت: 
نه تنها تنگناي مالي پروژه هاي شهر را متوقف نكرده، 
بلكه ادامه عمليات اجرايي بسياري از پروژه هاي خرد 
و كلان نيمه تمام سنوات گذشته، در سال جاري رقم 
خورده است. معاون شهردار تهران همچنين با اشاره 
به تسويه بدهي پيمانكاران شهرداري تهران، ادامه 
داد: »برات كار« به ارزش 3 هزار ميليارد تومان براي 
تسويه ديون پيشين پيمانكاران صادر شده و تعديل 
و تسويه مطالبات پيمانكاران و بدهي به بانك ها را در 
دستور كار داريم. فروزنده گفت: تمركز ما بر افزايش 
سهم درآمدهاي پايدار از كل بودجه است. درآمدهاي 
پايدار نظير عوارض نوسازي و بهاي خدمات پسماند 
كه در ازاي پرداخت تا پايان سال، مشمول تخفيف 10 
درصدي و بخشش جرايم سال گذشته شده و از خارج 
مجموعه شهرداري تهران نيز بابت سهم شهرداري از 
موارد مصرفي است كه قوانين مشخص كرده اند. وي 
در پاسخ به نقش درآمدهاي خارج از شهرداري در 
ثبت ركورد 60 هزار ميليارد توماني درآمد در بخش 
نقد، افزود: س��ال گذش��ته 6800 ميليارد تومان 
درآمد پايدار، از محل خارج از ش��هرداري تهران 
وصول شد و در سال جاري اين ميزان به 17 هزار 
ميليارد تومان افزايش يافت كه حاكي از افزايش 
150 درصدي اس��ت. فروزنده ب��ا تاكيد بر اينكه 
معاونت مالي طي جلس��ات و رايزني هاي فشرده 
پيگير حقوق ش��هر و ش��هروندان از محل حقوق 
قانون��ي نظير ماليات بر ارزش افزوده، س��وخت و 
عوارض گمركي بوده، گفت: با توجه به پيش بيني 
منابع مالي قابل توجه، در سال آينده تحول جدي 
در زمينه حمل ونقل پايتخت را شاهد خواهيم بود.

قيمت اسمي آپارتمان در سال جاري همگام با قيمت دلار افزایش یافت

تعداد ایستگاه هاي متروي تهران به ۱۴۹ ایستگاه افزایش یافت

محتمل ترين سناريو براي مسكن 1402

آغاز مسافرگيري در ۵ ايستگاه جديد مترو از امروز
از امروز مس��افرگيري در 5 ايس��تگاه جديد متروي 
پايتخت عملياتي مي شود. مسعود درستي، مديرعامل 
شركت بهره برداري متروي تهران و حومه اين خبر را 

اعلام كرد.
درستي با بيان اينكه مراس��م افتتاح 5 ايستگاه مترو 
روز شنبه 27 اسفندماه 1401 با حضور آيت الله سيد 
ابراهيم رييسي رييس جمهور و دكتر زاكاني شهردار 
تهران برگزار ش��د، گفت: پذيرش مسافر در ايستگاه 
دادمان در خط 7 مترو و ايستگاه هاي ميدان شهداي 
هفتم تير، ميدان حضرت ولي عصر)عج(، بوستان لاله 
و كارگر در خط 6 مترو از فردا يكشنبه 28 اسفندماه 

آغاز مي شود.
وي با اشاره به اينكه 4 ايستگاه بهره برداري شده در خط 
6 مترو قرار دارد، افزود: اين خط تاكنون با 13 ايستگاه 
در قالب 17 كيلومتر مسير به مسافران متروي پايتخت 
سرويس دهي مي كرد و حالا با افتتاح 4 ايستگاه ميدان 
ش��هداي هفتم تير، ميدان حض��رت ولي عصر)عج(، 
بوستان لاله و كارگر، عملًا 17 ايستگاه و 27 كيلومتر 
مس��ير از محدوده دولت آباد تا بزرگراه شهيد ستاري 
به صورت يكپارچه در خدمت مسافران شهر زيرزميني 

قرار گرفت.
مديرعامل شركت بهره برداري متروي تهران و حومه 
تصريح كرد: با بهره برداري از ايس��تگاه هاي جديد در 
خط 6 امكان دسترس��ي راحت مسافران اين خط به 
ساير خطوط در 5 ايس��تگاه تقاطعي شامل ايستگاه 
ميدان شهداي هفتم تير با خط يك، ايستگاه ميدان 
امام حس��ين )ع( با خط 2، ايس��تگاه ميدان حضرت 
ولي عصر)عج( با خط 3، ايستگاه ميدان شهدا با خط 4 

و ايستگاه دانشگاه تربيت مدرس با خط 7 فراهم شد.
درستي با بيان اينكه با بهره برداري از ايستگاه دادمان در 

خط 7 متروي تهران دسترسي شهروندان و مسافران 
مترو به ش��مال غرب پايتخت تسهيل ش��د، افزود: با 
افتتاح اين ايستگاه، خط هفت مترو با 23 كيلومتر و 
20 ايستگاه در حال خدمات رساني به شهروندان است.

وي درباره نحوه س��رويس دهي در اين ايس��تگاه ها، 
گفت: س��اعت فعاليت ايس��تگاه هاي جديد همانند 
 تمام ايس��تگاه هاي خطوط درون ش��هري از ساعت

 30 :5 دقيقه تا ساعت 22 است و فاصله حركت قطارها 
در خط ش��ش 15 دقيقه و در خ��ط هفت 12 دقيقه 
يك بار است. بر اساس اين گزارش، روز شنبه مجموع 
طول خطوط بهره برداري شده در متروي تهران به 269 

كيلومتر و تعداد ايستگاه ها به 149 ايستگاه رسيد.
سيد ابراهيم رييس��ي صبح ديروز در آيين افتتاح 5 
ايس��تگاه و بهره برداري از 11 كيلومتر مسير ريلي از 

قطعات مياني خطوط 6 و 7 متروي تهران، تس��هيل 
حمل و نقل و ساماندهي تردد مسافران در كلان شهر 
تهران را دغدغه اي هميش��گي و بسيار مهم دانست و 
از تلاش ها و اقدامات مجموعه مديريت شهري براي 

توسعه مترو قدرداني كرد.
وي گفت: مديريت و خدمت رساني در كلان شهر تهران 
كار آساني نيست، اما با انگيزه بالا، مجاهدت، اخلاص 
و روحي��ه مردم داري عزيزان ما در ش��هرداري تهران 
كارهاي بزرگي در اين عرصه صورت گرفته كه انجام 
آنها با امكانات و اعتباراتي كه وجود دارد به س��هولت 
امكان پذير نبوده اس��ت. وي اقدام��ات و برنامه هاي 
شهرداري تهران در زمينه توسعه ناوگان حمل و نقل 
ش��هري به ويژه در بخش مترو را اميدبخش دانست و 
تأكيد كرد: امروز مردم مي دانند كه شهرداري با روحيه 

بس��يجي و جهادي با تمام وجود براي رفاه آنها تلاش 
مي كند و براي آينده برنامه دارد. رييس جمهور خدمات 
شهري را كاري چندبعدي دانست كه نيازمند همدلي 
و همراهي دولت و ملت است و خاطرنشان كرد: دولت 
وظيفه خود مي داند كه بي منت ش��هرداري تهران را 

در خدمت رساني قوي و باكيفيت به مردم ياري دهد.
وي ب��ا بي��ان اينكه »همراه��ي مردم ب��ا مديريت 
خدمات شهري و شوراي شهر به عنوان تبلور اراده 
ش��هروندان، رفاه اجتماعي را به ارمغان مي آورد«، 
خاطرنشان كرد: امروز دشمن به دنبال القاي يأس 
و نااميدي و ناتواني در جامعه است اما ما ملت ايران 

معتقد به فرهنگ »ما مي توانيم« هستيم.
وي گفت: شهرداري تهران در سايه اين فرهنگ با همت 
بلند كارهاي مان��دگاري را انجام داده و آنچه امروز در 
توسعه مترو و راه اندازي ايستگاه هاي جديد شاهد آن 
هستيم نمادي از اين همت مديريت شهري است. امروز 
فضاي كشور فضاي كار و تلاش است و چنين فضايي 
حتماً رضايتمندي و اعتماد مردم را به دنبال خود دارد 

و براي كشور توليد قدرت مي كند.
پيش از س��خنان رييس جمهور، عليرض��ا زاكاني 
شهردار تهران نيز با ارايه گزارشي از اقدامات انجام 
شده براي توسعه ناوگان حمل و نقل شهري به ويژه 
در بخش مترو، آيت الله رييس��ي را مدافع مديريت 
ش��هري دانس��ت و از حمايت ها و كمك هاي ويژه 
دولت سيزدهم به شهرداري ها به ويژه در خصوص 
توس��عه مترو و تأمين واگن هاي مورد نياز از طريق 
توليد ملي و واردات قدرداني كرد. ش��هردار تهران 
همچنين اعلام كرد: در برنامه اي 7 س��اله بنا داريم 
پرونده مت��روي تهران را ببنديم و ش��رايط را براي 

جابه جايي 10 ميليون مسافر در روز فراهم كنيم.



در حالي كه بيت كوين در روزهاي گذشته و به دنبال 
س��قوط بانك هاي ايالات متحده تا 20 هزار دلار هم 
كاهش يافته بود، روز گذشته بار ديگر از مرز 2۷ هزار 
دلار ب��الا رفت ت��ا از اين مخمصه هم ج��ان به در برد 
و اكنون اينطور به نظر مي رس��د كه ب��ازار كريپتو در 
حال بهبود اس��ت؛ هرچند در همين مدت كوتاه هم 
در دوره هايي با ترديد و بي اعتمادي س��رمايه گذاران 
مواجه بوده است؛ اما تا اينجاي سال 202۳ فعلًا روند 
مثبت بيت كوين شروع شده و امكان افزايش تا سطح 
۵0 هزار دلار در س��ال جاري وجود دارد؛ البته پيش 
ازاين هم بيت كوين در سال 20۱۹ نشان داده بود كه 
در دومين س��ال بازار نزولي قيمت آن مي تواند شاهد 

افزايش شديد باشد.
قيمت بيت كوين دوباره از مرز 2۷ هزار دلار بالا رفت. 
پس از ضررهاي سنگين و سقوط به زير 20 هزار دلار، 
اين ارز ديجيتال به طور بي سابقه اي از شوك بانكي چند 
روز گذشته بهبود يافت. از آنجايي كه كمك مالي جديد 
بانكي در ايالات متحده ممكن است قريب الوقوع باشد، 
قيمت در حال حاضر در حال انفجار به اوج قبلي است. 
با بررسي روند قيمتي بيت كوين در چند روز گذشته، 
اين ارز ديجيتال در چند روز گذش��ته مجبور شد يك 
سقوط بزرگ را تجربه كند و پس از آن توانست دوباره 
سريع بهبود يابد. ابتدا قيمت بيت كوين از 22 هزار دلار 
به زير 20 هزار دلار رسيد كه با اعلام بحران ورشكستگي 
بانك هاي سيلورگيت و س��يليكون ولي ريزش ادامه 
يافت. اما در عرض تنها س��ه روز اخير، روند بيت كوين 
دوباره بهبود يافت. پس از تثبيت جزئي در بالاي مرز 20 
هزار دلار، قيمت روز دوشنبه دوباره به شدت افزايش 
يافت و به بالاي 22 هزار دلار بازگشت كه سه شنبه نيز 
به رشد خود ادامه داد و تا سطح بالاي 2۶ هزار به رشد 
خود ادامه داد. روز گذشته نيز اين ارز ديجيتال توانست 

از محدوده 2۷ هزار دلاري عبور كند.

    سرمايه گذاران ميان بي اعتمادي و ترديد
قيمت بيت كوين در چند هفته گذشته وضعيت هاي 
متفاوت��ي را تجربه كرده اس��ت. در دوره هايي ميزان 
تردي��د و بي اعتم��ادي س��رمايه گذاران ب��ه قيمت 
بيت كوين به ش��دت افزايش يافت. افزايش ناگهاني 

نوس��ان هاي قيمت بيت كوين به كاه��ش يا افزايش 
قيمت با درصدهاي دو رقمي شده است. پادشاه ارزهاي 
ديجيتال پس از عبور از اين مس��ير پر فراز و نشيب به 
برخي از سطوح كليدي نزديك شده است؛ سطوحي 
كه ممكن است روند قيمت آينده آن را تعيين كنند. 
قيمت بيت كوين پيش  از اين، سقوط قابل توجهي را 
تجربه كرده و به زير 20,000 دلار س��قوط كرده بود. 
با وجود اين، قيمت پادش��اه ارزهاي ديجيتال تنها در 
سه روز گذشته 20 درصد افزايش يافته است. انتظار 
مي رود اين روند صعودي براي م��دت طولاني ادامه 
داشته باش��د. در حال حاضر، به نظر مي رسد قيمت 
بيت كوين به ي��ك منطقه حس��اس و تعيين كننده 
نزديك ش��ده اس��ت؛ قيمت بيت كوين با رسيدن به 
اي��ن منطقه، براي ت��داوم مومنتوم صع��ودي خود و 
صعود به سطوح بالاتر فقط به يك بريك اوت نياز دارد. 
قيمت بيت كوين به منطقه مقاومت بس��يار حساس 
28 هزار دلاري نزديك مي شود. طبق پيش بيني هاي 
يكي از تحليلگران محبوب بازار كريپتو با نام مستعار 
كاپيتان فايبيك، عبور از اين سطح براي آينده قيمت 
بيت كوين بسيار حياتي اس��ت. يك بريك اوت قاطع 
از اين س��طح ممكن است حركت صعودي قدرتمند 

و عظيمي را آغاز كند كه شايد به افزايش بيش از ۴0 
درصدي قيمت بيت كوين منجر شود. با وجود اين، با 
توجه اق��دام اخير مقامات ايالات متحده در اطمينان 
خاطر دادن به سپرده گذاران بانك هاي سيليكون ولي 
و سيلورگيت و بهبود اعتماد سرمايه گذاران به ايمني 
وجوه سپرده گذاري شده در بانك ها، به نظر مي رسد 
كه بازارهاي مالي سنتي تا حدودي آرام تر شده باشند. 
اين مساله ممكن است به ايجاد يك كاهش جزئي در 
قيمت بيت كوين منجر شود، زيرا ممكن است ترس، 
بي اعتمادي و ترديد )FUD( سرمايه گذاران نسبت 
به بانك ها كاهش يافت��ه و تقاضاي اضافه براي خريد 
ارزهاي ديجيتال اندكي كاهش يابد. با اين وجود، هيچ 
كدام از اين عوامل تاثيري بر پادشاه ارزهاي ديجيتال 
نخواهند داشت، زيرا گاوها )معامله گراني كه به دنبال 
افزايش قيمت هس��تند( مصمم اند ك��ه قيمت را بالا 
ببرند و در آينده يك رش��د انفج��اري را در قيمت آن 
ايجاد كنند. در عين حال با تداوم شرايط نوسان بازار، 
بيشتر ارزهاي ديجيتال اصلي همچنان در حال افزايش 
هس��تند و بيت كوين براي اولين بار از ژوئن 2022 از 
مرز 2۷ هزار دلار عبور كرد. ش��اخص هاي س��هام در 
ايالات متحده و اروپا در بحبوحه نگراني ها نس��بت به 

يك بحران مالي ديگر با ضرر بس��ته شدند اما قيمت 
فلزات گرانبها جهش كرد. بيت كوين روز گذشته در 
يك جهش توانس��ت از مرز 2۷ ه��زار دلار عبور كند. 
مجموع ارزش بازار جهاني ارزهاي ديجيتالي در حال 
حاضر ۱.۱۷ تريليون دلار برآورد مي ش��ود و در حال 
حاض��ر ۴۵.0۷ درصد كل ب��ازار ارزهاي ديجيتال در 
اختي��ار بيت كوين بوده كه در ي��ك روز 0.28 درصد 

افزايش داشته است.

    چرا بيت كوين دوباره صعود كرد؟
س��قوط بانك هاي ايالات متحده مس��تقيماً به بازار 
ارزهاي ديجيتال ضربه زد. بانك س��يليكون ولي در 
ميان ۱۵ بانك برتر ايالات متحده از نظر كل دارايي ها 
قرار دارد. از آنجايي كه ذخاير بسياري از شركت هاي 
كريپتويي و استيبل كوين هايي مانند يو اس دي كوين 
نيز در اين بانك وجود داشت، يك بحران ايجاد شد. اما 
بازيابي س��ريع قيمت بيت كوين، آن را دوباره در بازار 
مالي تقويت كرد. با شكست بانك سيليكون ولي عدم  
اطمينان گسترده وجود دارد و بيت كوين به عنوان يك 
ارز ذخيره ارزش در اين دوره هاي نامشخص محبوب تر 
مي ش��ود. اعتماد به سيستم بانكي همچنان در حال 
كاهش اس��ت كه بيت كوين از آن سود مي برد. علاوه 
بر اين، يك كمك مالي بزرگ بانكي ممكن اس��ت در 
انتظار باشد. براي انجام اين كار، پول فيات بايد دوباره 
كاهش يابد كه بيت كوين را دوباره در آينده باارزش تر 
مي كند. اين در حالي است كه پس از آنكه فدرال رزرو 
ايالات متحده اع��لام كرد كه ۳00ميليارد دلار وام به 
برخي از بانك ها پرداخت كرده است كه دچار بحران 
نقدينگي هس��تند، قيمت بيت كوين ط��ي يك روز 
حدود 2/000 دلار افزايش يافه بود. طبق گزارش ها، 
بيش از ۱۴0ميلي��ارد دلار از اين كم��ك مالي به دو 
بانك سيليكون ولي و سيگنچر بنك اختصاص يافته 
است. به طور كلي، به نظر مي رسد كه بازار كريپتو در 
حال بهبود است. تا اينجاي سال 202۳ فعلًا روند مثبت 
بيت كوين شروع شده و امكان افزايش تا سطح ۵0 هزار 
دلار در سال جاري وجود دارد. گذشته اين رمزارز در 
سال 20۱۹ نش��ان داده است كه در دومين سال بازار 

نزولي قيمت آن مي تواند شاهد افزايش شديد باشد.
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آينده هوش مصنوعي
چه خواهد شد؟

شايد ChatGPT مهم ترين موضوعي باشد كه اين 
روزها در زمينه هوش مصنوعي مطرح شده است، اما 
فارغ از آن هوش مصنوعي حال بخشي از زندگي روزمره 
ماست؛ از صحبت با س��يري يا بيكسبي گرفته براي 
تنظيم جلسات و برقراري يك مكالمه تا تشخيص فيلم 
مورد علاقه توسط مخاطب توسط نتفيليكس. اما آينده  
هوش مصنوعي چگونه خواهد شد؟ به گزارش پيوست، 
هوش مصنوعي )AI( كه زماني براي مردم و به خصوص 
فيلم سازان سوژه اي تخيلي بود، حالا به يك موضوع 
رايج در زندگي روزمره انس��ان ها تبديل ش��ده است. 
بازار جهاني هوش مصنوعي كه پيش بيني مي ش��ود 
تا سال 202۳ به ارزش ۱۴2.۳ميليارد دلار برسد، به 
دليل هجوم سرمايه گذاري ها، به رشد پرشتاب خود 
ادامه مي دهد. اين درحالي است كه طي 2 سال يعني 
از س��ال 2020 تا 2022، كل سرمايه گذاري سالانه 
جهاني شركت ها در استارت آپ هاي هوش مصنوعي 
حدود ۵ ميليارد دلار افزايش يافت كه اين ميزان نيز 
تقريباً 2 برابر ميزان قبليش بود. البته حالا جديدترين 
كسب وكارهايي كه با سرمايه گذاري بالايي براي هوش 
مصنوعي فعاليت مي كنند، اغلب ش��ركت هايي در 
زمينه يادگيري ماشين و ربات هاي گفت وگو هستند 
كه بر تعامل ميان انسان و ماشين  متمركزند. شركت 
نرم افزاري CHI در مقاله اي كه اخيراً با عنوان »هوش 
مصنوعي در سال 202۳« منتشر كرد، با بررسي ابعاد 
اهميت اين حوزه در سال جاري ميلادي، تأكيد كرد 
كه هوش مصنوعي ديگر فقط يك فناوري هيجان انگيز 
نيست و در بخش هاي مختلف تجاري تأثير مي گذارد. 
به عن��وان مث��ال، Spotify با اس��تفاده از داده هاي 
كاربران، مانند ليست هاي پخش يا سابقه گوش دادن، 
رضايت كاربر را افزايش مي دهد و پيش بيني كند كدام 

آهنگ مي تواند مورد علاقه كاربرانش باشد.

   تحولاتي كه هوش مصنوعي 
تا سال ۲۰۳۰ رقم مي زند

براساس پيش بيني هاي مجله فوربس، تا سال 20۳0، 
هوش مصنوعي احتمالاً ديگر با سناريوها و برنامه هاي 
كاربردي ساده قابل پذيرش نيست؛ انتظار مي رود كه 
بيماري هاي تهديدآميز را در مراحل اوليه شناسايي و 
شرايط آب و هوايي يك منطقه بزرگ جغرافيايي را طي 
چند ماه پيش بيني كند و در واقع تبديل به يك همكار 
ديجيتال براي بش��ر شود. اينها فقط چند احتمال از 
تأثير بالقوه هوش مصنوعي بر زندگي و كار در سال هاي 
آينده اس��ت. در عين ح��ال تاكنون پيش بيني هاي 
متعددي درخصوص اينكه ه��وش مصنوعي جاي 
منابع انساني را مي گيرد، مطرح شده است، اما چت 
 جي پي تي در پاسخ به پرس��ش كاربران خود در اين 
زمينه گفته بود كه اين ابزار جاي منابع انساني و مشاغل 
آنها را نخواهد گرفت، بلكه همكار انسان هاست. ولي 
برخي پيش بيني ها نشان مي دهد مشاغل جهاني تا 
س��ال 20۳0 تغيير مي كنند و مشاغل كم درآمد كه 
نياز به مهارت خاصي ندارند در مرز از بين رفتن قرار 
مي گيرند و شاغلان آن حوزه ها بايد بازآموزي شوند. 
امروزه هوش مصنوعي در هر سه بعد محاسبات، داده 
و الگوريتم در حال تكامل است و به گفته فوربس، زمينه 
پذيرش تمامي اين موارد در تمام عرصه هاي زندگي و 

كار انسان ها را تا سال 20۳0 تعيين خواهد شد.

سرويس پولي متا در امريكا 
راه اندازي شد

ش��ركت متا پلتفرمز روز جمعه سرويس اشتراكي 
در امريكا راه اندازي كرد كه به كاربران فيس بوك و 
اينستاگرام اجازه مي دهد مانند توييتر، براي دريافت 
تيك آبي پول پرداخت كنند. به گزارش ايسنا، متا در 
بيانيه اي اعلام كرد سرويس احراز هويت متا، پس از 
اينكه حساب كاربران را با استفاده از كارت شناسايي 
دولتي بررس��ي كرد، به آنها تيك آبي خواهد داد و 
قيمت اشتراك ماهانه آن، ۱۱ دلار و ۹۹ سنت براي 
دسترس��ي از طريق وب و ۱۴ دلار و ۹۹ سنت براي 
دسترسي در سيستم هاي iOS اپل و اندرويد گوگل 
خواهد بود. اين سرويس كه متا در فوريه اعلام كرده 
بود مشغول آزمايش آن است، جا پاي سرويس اسنپ 
چت شركت اسنپ و تلگرام مي گذارد و نشان دهنده 
جديدترين تلاش يك شركت شبكه اجتماعي براي 
متن��وع كردن درآمد خود و جب��ران كاهش درآمد 
تبليغاتي اس��ت. توييتر پس از اينك��ه در قراردادي 
به ارزش ۴۴ ميليارد دلار در س��ال ميلادي گذشته 
توسط ايلان ماسك خريداري شد، سرويس اشتراكي 
»توييت��ر بلو« را راه ان��دازي كرد كه به اف��راد اجازه 
مي دهد با پرداخت پول، تيك احراز هويت دريافت 
كنند كه پيش از اين به حسابهاي احراز هويت شده 
سياستمداران، خبرنگاران، چهره هاي عمومي ديگر 
منحصر بود. بر اس��اس گزارش رويت��رز، راه اندازي 
سرويس »توييتر بلو« در نوامبر، نخست به افزايش 
جعل هويت سلبريتي ها و برندها در توييتر منجر شد 
و باعث شد اين شركت، اين سرويس را متوقف كرده 
و مدتي بعد آن را با تيك هايي به رنگ هاي مختلف 

براي افراد، شركت ها و دولت ها معرفي كند.

نگراني آلمان از هزينه گزاف 
5G ممنوعيت هواوي در شبكه

نام��ه وزارت اقتصاد آلمان نش��ان مي دهد اعمال 
ممنوعيت روي برخي قطعات ساخت شركت هاي 
هواوي و زدتي ئي )ZTE( چين مي تواند در صورتي 
كه لازم باش��د اين قطعات به شكل گسترده تري 
تعويض ش��وند، پيامد قابل توجهي روي ش��بكه 
موبايل آلمان داشته باشد. به گزارش ايسنا، دولت 
آلمان در حال حاضر سرگرم بررسي تامين كنندگان 
فناوري مخابرات اس��ت و مي گويد اين بررس��ي 
ارتباط مستقيم با توليد كنندگان خاصي ندارد. بر 
اساس نامه وزارت اقتصاد آلمان به كميته اقتصادي 
پارلمان اين كش��ور، اگر تغييرات گسترده اي در 
نتيجه ممنوعيت يا مقررات الزامي باشد، احتمالا 
تاثير قابل توجهي روي فعاليت شبكه هاي موبايل 
و تامين پوش��ش ضروري خواهد گذاشت. امكان 
ارزيابي تاثير دقيق روي اپراتورهاي موبايل و ساير 
بازيگ��ران اقتصادي وجود ندارد، زي��را اين امر، به 
تصميمات ف��ردي و همچنين دوره ه��اي انتقال 
بس��تگي دارد. بازبيني دولت ممكن است به اين 
موضوع منتهي ش��ود ك��ه اپراتورها ملزم ش��وند 
  ۵G قطعاتي كه در ساخت شبكه هاي نسل پنجم
به كار رفته اند را تعويض كنند. تحت مقررات فعلي، 
اپراتورها خسارتي دريافت نخواهند كرد. منتقدان 
شركت هاي هواوي و زد تي ئي، مي گويند ارتباط 
نزديك آنها به سرويس هاي امنيتي پكن، به معناي 
آن است كه استفاده از قطعات آنها در شبكه هاي 
موبايل، مي تواند به جاسوسان و حتي خرابكاران 
چيني امكان دسترس��ي به زير س��اخت حياتي 
را فراهم كند. بر اس��اس گ��زارش رويترز، هواوي، 
زد تي ئي و دول��ت چين، اين ادعاه��ا را رد و اعلام 
كرده اند كه اين ادعاها با تمايل به حمايتگرايي براي 

پشتيباني از رقيبان غيرچيني، مطرح مي شوند.

تيك تاك در پارلمان نيوزيلند 
ممنوع شد

نيوزيلند به دليل نگراني هاي امنيت سايبري، تيك تاك 
را در دس��تگاه هايي كه به ش��بكه پارلمان اين كشور 
دسترس��ي دارند ممنوع كرد و جديدترين كشوري 
شد كه استفاده از اين اپليكيشن اشتراك گذاري ويدئو 
را در دس��تگاه هاي دولتي ممنوع مي كند. به گزارش 
ايسنا، نگراني ها نس��بت به احتمال دسترسي دولت 
چين به اطلاع��ات مكان و تماس كارب��ران از طريق 
بايت دنس كه ش��ركت مادر چيني تيك تاك است، 
در سطح جهاني اوج گرفته است. شدت اين نگراني ها 
هفته گذشته پس از آنكه دولت بايدن از مالكان چيني 
تيك تاك خواس��ت س��هام خود در اين اپليكيشن را 
بفروش��ند در غير اين صورت، با ممنوعيت در امريكا 
روبرو مي شوند، منعكس شد. در نيوزيلند، تيك تاك تا 
پايان مارس، در همه دستگاه هايي كه به شبكه پارلمان 
دسترس��ي دارند ممنوع خواهد شد. رافائل گونزالس 
مونترو، مديرعامل س��رويس پارلماني نيوزيلند، در 
ايميلي به رويترز اعلام كرد: اين تصميم پس از توصيه 
كارشناسان امنيت سايبري و صحبت هايي در دولت و 
گفت وگو با كشورهاي ديگر گرفته شد. بر اساس اين 
اطلاعات، سرويس پارلماني به اين نتيجه رسيد كه 
ريسكهاي مذكور در فضاي پارلماني فعلي نيوزيلند، 
قابل قبول نيس��ت. ترتيب��ات لازم مي تواند براي 
كساني كه به استفاده از اين اپليكيشن براي انجام 
كار خود نياز دارند، داده شود. نخست وزير نيوزيلند 
در يك كنفرانس مطبوعاتي گفت: نيوزيلند متفاوت 
از كش��ورهاي ديگر اداره مي ش��ود. وزارتخانه ها و 
سازمان ها، توصيه در خصوص سياست هاي امنيت 
س��ايبري و فناوري اطلاعات را دنب��ال مي كنند. 
وزارت دفاع و وزارت امور خارجه و تجارت نيوزيلند روز 
جمعه اعلام كردند ممنوعيت استفاده از تيك تاك در 
دستگاه هاي كاري را مدتي است كه به اجرا گذاشته اند. 
سخنگوي نيروي دفاعي نيوزيلند در ايميلي به رويترز 
اع��لام كرد اين اق��دام، يك رويك��رد احتياطي براي 

حمايت از ايمني و امنيت پرسنل بوده است.

بيت كوین روز گذشته 8  درصد جهش كرد و از ۲۷ هزار دلار گذشت

نجات ارزهاي ديجيتال از ورشكستگي بانك هاي امريكا 

لايحه قضايي مقابله با اخبار جعلي به دولت ارسال شد
معاون مركز ملي فضاي مجازي از ارايه لايحه قضايي 
مقابله با اخبار جعلي به دولت خبر داد. قاسم خالدي 
در گفت وگو ب��ا خبرنگار مهر درباره اقدامات اجرايي 
مركز ملي فضاي مجازي براي س��ند مقابله با اخبار 
جعلي گف��ت: ما در انتهاي س��ال ۹۹ س��ند مقابله 
ب��ا اخبار جعل��ي را به تصويب ش��وراي عالي فضاي 
مجازي رس��انديم و در ابتداي سال ۱۴00 كارگروه 
عملياتي س��ازي اين س��ند را تش��كيل داديم، اما با 

مش��كلات جدي در اجراي اين سند مواجهيم. وي 
گفت: بخش خصوصي و سكوهاي ما به حوزه اجراي 
س��ند مقابله با اخبار جعل��ي ورود نكرده اند. يكي از 
دلايل اين اس��ت كه چالش هايي را براي تشخيص 
ماش��يني اخبار جعلي براساس گويش هاي مختلف 
زبان فارس��ي دارند. اي��ن موضوع ب��ه بهره گيري از 
فناوري هاي روز نياز دارد از اين رو در سند ماموريتي 
به معاونت علمي رياس��ت جمهوري داده شده كه به 

اين ح��وزه ورود كند. خالدي گفت: از س��وي ديگر 
در اي��ن باره خيلي فرهنگ س��ازي نش��ده تا بخش 
خصوصي موظف ش��ود به اين موض��وع ورود كند. 
سواد فضاي مجازي نيز آنقدر در اين زمينه گسترش 
پيدا نكرده كه ما از سمن هاي مختلفي در اين حوزه 

برخوردار شويم. 
وي افزود: مهم ترين بخش مشكل و چالش اصلي ما 
به دس��تگاه هاي دولتي برمي گردد. ما با اين مشكل 
مواجه هستيم كه وقتي خبر جعلي مرتبط با فعاليت 
اين دس��تگاه ها توليد مي شود، دستگاه هاي اجرايي 
براي پاس��خگويي به آن رغبتي نش��ان نمي دهند، 
عملًا يا حاضر به پاسخگويي نيستند يا به شدت كند 
هستند و سرعت عمل پاييني دارند. معاون فرهنگي، 
اجتماعي و امور محت��واي مركز ملي فضاي مجازي 
اظهار كرد: بر اس��اس تحقيقات صورت گرفته زمان 
طلايي كه يك خبر جعلي باور پذير مي شود ۵ دقيقه 
است و ما نيم ساعت فرصت داريم كه پاسخي بدهيم 

كه تأثيرگذار باشد. 
اين درحالي است كه متوسط پاسخگويي دستگاه ها 
به اخبار جعلي بيش از ۳0 س��اعت است كه اين بازه 
زماني عملًا بي تأثير اس��ت و خ��ود اين »تكذيبيه با 
تأخير« تش��ديد كننده خبر جعلي است. بنابراين از 

رييس جمهور درخواس��ت كرديم ت��ا در اين زمينه 
دس��تگاه ها به ويژه روابط عمومي ها را موظف كنند 
به سرعت به اخبار جعلي پاسخ دهند. خالدي افزود: 
همچني��ن بخش عم��ده اي از اجراي س��ند مقابله 
با اخبار جعلي به عهده وزارت ارش��اد اس��ت كه در 
آنجا س��اختار لازم براي اين منظ��ور نداريم و تلاش 
مي كنيم اين ساختار ش��كل بگيرد. وي تاكيد كرد: 
در س��ند مقابله با اخبار جعلي مسووليتي براي قوه 
قضاييه در نظر گرفته ش��ده است كه لايحه قضايي 
مقابله با اخب��ار جعلي را آماده كن��د و براي دولت و 
تصويب در مجلس ارس��ال كند. اين لايحه اكنون به 
دولت ارسال ش��ده است و با تأييد نهايي اين لايحه، 
پشتوانه قضايي خوبي براي مقابله با افرادي كه امنيت 
رواني جامعه را تهديد مي كنند، ايجاد مي شود. معاون 
فرهنگي، اجتماعي و امور محتواي مركز ملي فضاي 
مجازي اظهار داش��ت: در اتفاقات اخير چه در بحث 
مس��موميت ها و ارز اگر فقط مي توانس��تيم با اخبار 
جعلي اين موضوعات مقابله كنيم ف��ارغ از اتفاقات 
ميداني كه رخ داده، با مشكلات كمتري مواجه بوديم. 
وي گفت: اهميت اخبار جعلي و مقابله با آن به گستره 
كل فضاي مجازي است. اگر كشور كل ظرفيتش را 

پاي كار بياورد كم است.

سرقتي كه مشتركان تلفن را به دردسر انداخته است
تجهيزات مخابراتي بس��يار گران قيمت هس��تند و 
در بعضي از م��وارد براي تامين آن از ب��ازار، منابع 
مالي بس��ياري مورد نياز است كه به گفته مديركل 
ارتباطات و اموربين الملل شركت مخابرات ايران، در 
تامين آن با مشكل روبه رو هستيم و با توجه به بحث 
تحريم ها، حل مشكل سرقت كابل هاي تلفن زمان بر 
شده است. محمدرضا بيدخام - مديركل ارتباطات و 
اموربين الملل شركت مخابرات ايران- در گفت وگو 
با ايسنا درباره س��رقت كابل هاي تلفن اظهار كرد: 
شركت مخابرات يك شبكه گس��ترده ارتباطي در 
تمام كش��ور اس��ت كه اكثر خدمات، سرويس ها و 
كس��ب و كارها به اين حوزه به صورت مس��تقيم و 
غير مس��تقيم وابسته اس��ت. وي افزود: بسياري از 
اپراتورهاي ثابت و همراه، اكثر زيرساخت هايش��ان 
را از ش��ركت مخابرات ايران تأمي��ن مي كنند، اما 
متأس��فانه طي چند سال اخير س��رقت و تخريب 
تجهيزات مخابراتي به يكي از مشكلات جدي براي 
مخابرات تبديل شده كه س��الانه ميلياردها تومان 
خس��ارت هاي مادي و معنوي به اين سازمان وارد 
مي كند و سبب نارضايتي مشتريان و همه ذي نفعان 

شركت شده است. 
بيدخام در ادامه س��خنانش گف��ت: همان گونه كه 
مي داني��د زيرس��اخت هاي ارتباطي تلف��ن ثابت 
و هم��راه براي اپراتوره��اي ديگر را ه��م ما تأمين 
مي كنيم و اگر تخريبي صورت بگيرد، باعث آسيب 
رس��يدن به هم��ه اپراتورها و خس��ارت هايي براي 
همه آنها به دنبال خواهد داش��ت. ما براي حل اين 
مشكل جلسات متعددي و كارگروه هاي مشتركي 

با نيروي انتظامي داش��تيم تا بتوانيم اين سرقت ها 
را به حداقل ممكن برس��انيم كه نتايج بسيار خوبي 
را به همراه داشته اس��ت. مديركل ارتباطات و امور 
بين الملل ش��ركت مخابرات اي��ران همچنين بيان 
كرد: بحث ايمن س��ازي تجهي��زات مخابراتي را از 
چند س��ال گذش��ته ش��روع كرده ايم و در دستور 
كار مخابرات قرار گرفت. متأس��فانه س��رقت ها از 
حاشيه ش��هرها به داخل ش��هرها وارد شده كه در 
نتيجه ارتباطات مناطق شهري دچار مشكل شده 
و خس��ارت هاي زيادي را براي شركت مخابرات به 
همراه داشته اس��ت. اميدواريم با تمهيدات در نظر 
گرفته شده توس��ط دس��تگاه هاي نظارتي، شاهد 
كاهش اين س��رقت ها باشيم زيرا زماني كه شركت 
مخابرات با تخريب و س��رقت ها با مش��كل رو به رو 
مي شود، بسياري از كسب وكارها به صورت مستقيم 
و غيرمس��تقيم آس��يب مي بينند و دچ��ار اختلال 
مي ش��وند. وي در پاس��خ به اين س��وال چرا مدت 
زمان حل مش��كل به وجود آمده بواسطه كابل هاي 
مخابراتي و وصل شدن ارتباط مشتركان كه بعضا، 
از يك ماه تا ۶ ماه عنوان ش��ده اس��ت، توضيح داد: 
تجهيزات مخابراتي بس��يار گران قيمت است و در 
بعضي از موارد در بازار ب��راي تامين آن منابع مالي 
بسياري مورد نياز اس��ت كه در تامين آن با مشكل 
رو به رو هستيم و با توجه به بحث تحريم همزمان بر 
شده است. حتي مكان هايي وجود دارد كه نزديك 
به ۱۷ بار س��رقت كابل تلفن صورت گرفته است و 
تأمي��ن تجهيزات، متريال و ملزوم��ات منابع مالي 

خاص خود را مي خواهد.
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تعادل|
دلايل گراني كالاها در بازار امروز ناش��ي از چيست؟ 
رييس اتاق اصناف اي��ران دو عامل را موجب اخلال 
در بازار وگراني كالاها مي داند. نخستين عامل، عدم 
ثبات نرخ ارز اس��ت كه مي ت��وان آن را بزرگ ترين 
مش��كل بازار امروز قلم��داد كرد؛ چراك��ه در حال 
حاضر يك واحد صنف��ي نمي تواند حتي براي چند 
ماه بعد برنامه ريزي كند. اما عامل دوم كه به صورت 
غيرمستقيم اثرگذار است، دخالت برخي ارگان ها و 
نهادها در بازار است كه مي خواهند بخش خصوصي 
را تضعيف كنند؛ اين در حالي است كه آنچه به دست 
مي آورند؛ تنه��ا بي نظمي و اختلال در بازار اس��ت.

نوده فراهاني تاكيد مي كند ك��ه در حوزه اختيارات 
تشكل هاي بخش خصوصي و اتحاديه ها نبايد خللي 
وارد ش��ود و از مشورت اتحاديه ها و اتاق هاي اصناف 
بايد بيشتر بهره ببرند. رييس اتاق اصناف ايران نيز از 
وزير اقتصاد گلايه كرد كه طلب 200ميليارد توماني 

اصناف، بابت ماليات يك در هزار نمي دهد. 

   برخي ارگان ها 
به دنبال تضعيف بخش خصوصي هستند 

رييس اتاق اصناف ايران درباره مديريت بازار ش��ب 
عيد نوروز اظهار كرد: به واسطه قرار گرفتن در شب 
عيد ن��وروز ۱۴02 ات��اق اصناف اي��ران و اتاق هاي 
اصناف شهرس��تان ها و اتحاديه ه��ا هر كدام تلاش 
مي كنند تا ب��ه واحدهاي صنف��ي در ارايه خدمات 
بهتر و با كيفيت تر كم��ك كنند و در اين بين نقش 
مديريتي و نظارتي دارند. قاسم نوده فراهاني افزود: 
يكي از اين اقدامات اين اس��ت كه اتاق اصناف ايران 
به رسم دو سال گذش��ته، سومين جشنواره فروش 
فوق العاده نوروزي را برگزار مي كند. در اين طرح، از 
واحدهاي صنفي به ويژه آنهايي كه كالاي پر مصرف 
عيد نوروز را دارند مثل قنادي ها و آجيل و خشكبار، 
ميوه فروش��ان، پوشاك و كيف و كفش دعوت شده 
است كه مجوز فروش فوق العاده را از اتحاديه مربوط 
بگيرند و تخفيف هايي تا ۳0 درصد براي مش��تريان 
خود بگذارند. البته ممكن است ميزان تخفيف واحد 

صنفي كمتر از اين درصد باشد.
رييس اتاق اصن��اف ايران تصريح كرد: جش��نواره 
فروش فوق العاده نوروزي در دو س��ال گذشته و به 
واسطه شيوع كرونا جايگزيني براي نمايشگاه هاي 
به��اره بود تا اجناس، با كيفيت ب��الا، نظارت دقيق، 
تخفي��ف واقعي و در س��طح جغرافيايي گس��ترده 
به دس��ت مردم برس��ند. امس��ال نيز اي��ن طرح را 
اجرا مي كنيم اما متأس��فانه بعضي از شهرستان ها 
نمايش��گاه هاي عرضه مس��تقيم دارند كه كيفيت 
كالاهايشان بسيار پايين است و فروش واحد صنفي 

را تحت تأثير منفي قرار مي دهند.
ن��وده فراهاني با اش��اره به تقارن عيد ن��وروز، با ماه 
مب��ارك رمضان گف��ت: در اين ب��اره و در همكاري 
با وزرات جهاد كش��اورزي طرح فجر تا فطر برگزار 

مي ش��ود كه اصن��اف، فروش��گاه هاي مج��ازي و 
فروشگاه هاي زنجيره اي نيز در آن همكاري مي كنند 
و تخفيف هايي ارايه مي كنند. در اجراي اين طرح ها، 
افزايش نظارت و بازرس��ي نيز داريم و بازرس��ان ما 
در اي��ام تعطيلات ماموريت وي��ژه دارند. همچنين 
برنامه ريزي هايي ب��راي اقلام پر مصرف ماه مبارك 
رمضان از س��وي تشكل هاي صنفي ش��ده است تا 

كمبودي نداشته باشيم.
وي همچنين گفت: اتاق اصناف ايران در ابتداي سال 
آينده انتخاباتي خواهد داشت تا هيات رييسه دوره 
هش��تم اتاق اصناف ايران با رأي هيات نمايندگان 
ات��اق اصن��اف اي��ران ك��ه متش��كل از نمايندگان 
منتخب شهرس��تان ها هس��تند را انتخاب كند. در 
اي��ن باره دعوت ب��ه حض��ور ۱۶۶ نماينده منتخب 
در روز انتخابات مي كني��م. از نامزدهاي انتخاباتي 
هم مي خواهيم ك��ه برنامه هاي خ��ود را به جامعه 

مخاطبين اعلام كنند.
رييس اتاق اصناف ايران اظهار كرد: در سال ۱۴0۱ 
كه ب��ه فرموده مق��ام معظم رهبري، س��ال توليد، 
دانش بنيان و اش��تغال آفرين نام گذاري ش��د، سه 
ميليون واحد صنفي به س��متِ مدرن سازي رفتند 
و اتاق اصناف ايران طي جلسات متعدد كارشناسي 
با كم��ك اتحاديه ها و اتاق ها و در همكاري با دولت، 

بخشي از مديريت بازار را سامانه محور ساختيم.
وي ادام��ه داد: اين س��امانه ها از جمل��ه در زمينه 
تخصيص كد شناس��ه لوازم يدكي و قطعات خودرو 
بود كه مانع از فروش كالاي قاچاق شده است و اثر آن 
را امروز در سطح بازار مي بينيم. در زمينه فروش تاير 
نيز اين كار در حال اجرا است. همچنين براي صدور 
پروانه هاي كسب از طريق س��امانه ملي مجوزهاي 
كش��ور و س��امانه نوين اصناف فرآيند مدرن سازي 
خدمات صنفي و مديريت بازار سرعت گرفته است.

ن��وده فراهان��ي گف��ت: نباي��د در ح��وزه اختيارات 
تشكل هاي بخش خصوصي و اتحاديه ها خللي وارد 

شود. مشكلات زيادي در اين باره وجود دارد. برخي 
از ارگان ها و نهاده��ا مي خواهند بخش خصوصي را 
تضعيف كنند و اختيارات قانوني آنها را س��لب كنند. 
اين در حالي اس��ت كه آنچه به دست مي آورند؛ تنها 
بي نظمي و اخت��لال در بازار اس��ت. بنابراين بايد از 
مش��ورت اتحاديه ها و اتاق هاي اصناف بيش��تر بهره 
ببرند. وي بيان كرد: اين ظرفيتي مشورتي و رايگان 
براي دولت، مجلس، قوه قضاييه، ش��هرداري و ديگر 
نهادها است. اين همراهي و همكاري را در سال هاي 
گذش��ته بارها اثبات كرده ايم. همي��ن همراهي در 
پيوستن به سامانه هاي جديد كه طراحي دولت است 
نشانه اي كوچك از اين همكاري ها است و دولت لازم 
است متوجه باشد كه تنها راه بهبود وضعيت اقتصادي 
و تأمين رفاه و معيشت مردم تقويت بخش خصوصي 
به ويژه اصناف است. رييس اتاق اصناف ايران افزود: 
چراكه اصناف بزرگ ترين نهاد داراي هرم مديريتي و 
ساماندهي شده است كه به صورت مويرگي در سطح 
جغرافياي كشور گسترده شده است و با بدنه جامعه 
در ارتباط است. لذا به جاي تضعيف اين ظرفيت بايد 
از آن اس��تفاده كرد. اصناف چه در سطح واحدهاي 
صنفي و چه در سطح مديريت اتحاديه ها و اتاق ها از 
همكاري با دولت استقبال مي كنند البته به شرطي 
كه نگراني هاي ايشان نيز رفع شده و اين همكاري در 

نهايت به تقويت كسب و كارها كمك كند.

   مهم ترين دليل گراني كالاها چيست؟ 
نوده فراهان��ي مهم ترين موضوع ب��راي واحدهاي 
صنفي را عدم ثبات نرخ ارز دانس��ت و تصريح كرد: 
اينكه ن��رخ ارز چه قدر باش��د مربوط ب��ه مديريت 
كلان اقتصاد است و دس��تگاه هاي مربوطه تصميم 
مي گيرند اما ما، ثب��ات نرخ ارز مي خواهيم. در حال 
حاضر يك واحد صنف��ي نمي تواند حتي براي چند 
ماه بع��د برنامه ريزي كند. چه قدر مواد اوليه بخرد؟ 
چه قدر توليد كند؟ چه ق��در كالا بخرد؟ روز به روز 

سرمايه در گردش يك واحد صنفي كمتر مي شود. 
به گفته وي، واحد صنفي، هزينه هاي سرسام آوري 
هم دارد كه اعم از ماليات، بيمه، حقوق و دس��تمزد 
و ع��وارض و هزينه ه��اي انرژي هس��تند و به طور 
مستمر در حال افزايش است و اينچنين هزينه هاي 
جاري توجيه فعاليت هاي اقتصادي را با ابهام روبرو 
مي سازد. رييس اتاق اصناف ايران گفت: براي كاهش 
ضرر و زيان واحدهاي صنفي و در راستاي توجيه  پذير 
ب��ودن فعاليت ه��اي صنفي، مس��وولان ذي ربط با 

افزايش سود واحدهاي صنفي موافقت كنند.
ريي��س اتاق اصناف ايران به موض��وع تفاوت گراني و 
گرانفروشي نيز اشاره و بيان كرد: برخي از مردم چون 
ب��ه يك مغازه مي روند و امروز ي��ك خودكار را به يك 
قيمت مي خرند و فردا همان مغازه خودكار را با قيمت 
بالاتري مي فروشند گمان مي كنند كه مغازه دار گران 
فروشي كرده است. اين در حالي است كه مجموعه اي از 
عوامل يك كالا را گران مي كند و هر روز قيمت ها متغير 
است. البته گاهي گرانفروشي هم داريم كه سامانه ۱2۴ 

و اتحاديه ها به شكايات مردمي رسيدگي مي كنند. 
وي درباره دلايل گراني گوشت نيز گفت: علت اصلي 
گراني گوشت خشكس��الي بود؛ زيرا محصول كافي 
نبود و آذوقه گران شد و نسبت به اين شرايط، گوشت 
ارزان است. مشكل ديگر مربوط به شيوع تب برفكي 
در عراق بود كه روند ورود گوشت به بازار را كند كرد.

نوده فراهاني به تبصره ۷ ماده ۷2 قانون نظام صنفي 
اش��اره كرد و گفت: بر اس��اس قان��ون نظام صنفي، 
درآمدهاي ناشي از جريمه هاي دريافتي به حساب 
خزانه واريز مي ش��ود و مع��ادل آن در بودجه هاي 
س��نواتي منظور و توس��ط وزارت صنعت، معدن و 
تجارت پ��س از تأمين بار مالي ماده )۶2( اين قانون 
به طور مساوي در اختيار سازمان تعزيرات حكومتي، 
اتاق اصن��اف ايران و وزارت صنعت، معدن و تجارت 

قرار مي گيرد تا در اجراي اين قانون هزينه نمايند.
وي افزود: در حال حاضر ۱۵00 بازرس در اتاق هاي 
اصناف شهرس��تان ها در حال فعاليت هس��تند كه 
اي��ن آمار به جز بازرس��ان اتحاديه ها اس��ت و البته 
نهادهاي ديگر هم از اصناف بازرس��ي مي كنند. در 
۱۱ ماه گذش��ته، تعداد كل بازرسي هاي انجام شده 
توسط بازرسين اتاق هاي اصناف از صنوف در سراسر 
كش��ور، 2 ميليون و ۶00 هزار و ۹0۵ مورد بود. در 
اين مدت، ۱۵۸ هزار و ۱۳2 فقره ش��كايت مردمي 
توسط واحدهاي بازرس��ي اصناف دريافت شد كه 
نسبت به سال گذشته كه ۱۶0 هزار و ۹۳۹ مورد بود، 
2 درصد كاهش داش��ت. نوده فراهاني گفت: از اين 
تعداد شكايات، حدود ۱۵۶ هزار فقره قابل پيگيري 
بود كه 20 درصد آن منجر به رضايت شاكي شد، ۳2 
درصد متخلف بودند ۳2 درصد متخلف نبودند و ۱۶ 
درصد هم در دست بررسي است. وي افزود: امسال 
تش��ديد نظارت بر انبارها و مراك��ز عمده نگهداري 
كالاها پرونده هاي مربوط به احتكار را در دستور كار 

داشتيم كه اين امر، اقدام مثبتي در بازرسي ها بود.
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انتخابات اتاق بازرگاني
ابطال مي شود؟ 

دبي��ر انجمن نظارت بر انتخاب��ات اتاق بازرگاني 
ايران گفت: حكم دادگاه ب��دوي مبني بر ابطال 
آيين نامه مصوب ش��ده ش��وراي عال��ي نظارت 
موجب ابطال دهمي��ن دوره انتخابات اتاق هاي 
بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي نمي شود. 
»جهانبخش سنجابي« در گفت وگو با ايرنا اظهار 
داش��ت: يكي از اعضاي هي��ات نمايندگان اتاق 
بازرگان��ي ايران ب��راي آيين نامه مصوب ش��ده 
شوراي عالي نظارت اقدام به شكايت در مجتمع 
قضايي ش��هيد بهشتي شعبه ۱۵ دادگاه حقوقي 
كرده است. وي افزود: حكم اعلام شده در دادگاه 
بدوي داده ش��ده و درباره اصلاح��ات آيين نامه 
مصوب 20 دي ماه ۱۴0۱ ش��وراي عالي نظارت 
بر اتاق بازرگاني اس��ت، اما اين اقدام مانعي براي 
طي كردن مراحل و تش��ريفات انتخاباتي نيست 
س��نجابي تصريح كرد: با تاييد اي��ن حكم، الزاماً 
ش��رايط براي ابطال انتخابات را فراهم نمي كند؛ 
بلك��ه تنها موجب حذف برخ��ي از اصلاحات در 

آيين نامه مي شود.
وي بيان كرد: به موجب حكم دادگاه بدوي، تمام 
اصلاحات��ي كه مربوط به اهلي��ت راي دهندگان 
و نامزده��اي انتخاباتي از س��وي ش��وراي عالي 
نظارت بوده اس��ت، ابطال خواهد شد و از لحظه 
قطعي شدن حكم، قابل اجرا است. دبير انجمن 
نظارت ب��ر انتخابات ات��اق ايران گف��ت: در اين 
زمينه فرآيندي بايد طي شود و تمام اين مراحل 
نيازمند دس��تور قضايي اس��ت ك��ه در صورت 
صدور حكم قطعي مكلف به بازگش��ت آيين نامه 
س��ابق براي اقدامات اتاق بازرگاني خواهيم بود. 
سنجابي تاكيد كرد: در صورت ابطال اصلاحات 
آيين نامه، حكم دادگاه عطف به ماسبق نمي شود 
و اين حك��م به تنهايي تاثيري بر نتيجه انتخابات 

نخواهد داشت.

رييس اتاق بايد از 
بخش خصوصي واقعي باشد

اميررضا بيدگلي فعال تشكلي باسابقه در زنجيره 
توليد صنعت دامي، در پاسخ به اينكه در ۱0 ماهه 
اخير كه صنعت شرايط بحراني را تجربه كرد، چه 
منافعي از جانب اتاق متوجه بخش كشاورزي، و 
به ويژه صنعت دام و طيور شده، توضيح داد: هم 
اتاق ايران و هم اتاق تهران، چه در كميسيون ها و 
چه در صحن هيات نمايندگان و چه در نامه هايي 
كه به دولتمردان نوش��تند، ب��ا صراحت كامل و 
متكي به دان��ش فني و با هم��كاري تنگاتنگ با 
تشكل ها، نياز هاي صنعت را مطالبه گرانه مطرح 

و پيگيري كردند.
وي اف��زود: بارها و بارها وزير و معاونين وزرا را در 
جلس��ات دعوت كردند و به گفت وگو نشستند. 
اين كاري بود كه اتاق بازرگاني مي توانست انجام 
دهد و به نحو احس��ن انج��ام داد. ولي همانطور 
كه همه ما مي دانيم، اقتصاد كش��ور در شرايطي 
است كه كساني كه حتي نسبت به اتاق بازرگاني 
اختيارات و امكانات قانوني بيش��تري دارند و در 
جايگاه دولتي هس��تند هم نمي توانند به راه حل 
عملي براي حل مش��كلات امروز اقتصاد كشور 
دست پيدا كنند! بيدگلي ادامه داد: از سوي ديگر 
اتاق بازرگاني اهرم شوراي گفت وگو را در اختيار 
دارد. در ش��وراي گفت وگو رويه ه��ا، مقررات و 
مشكلات مرتبط با آنها در سطح بسيار تخصصي، 
مورد بررس��ي قرار مي گيرند و خروجي شوراي 
گفت وگو چه در س��طح اس��تاني و چه در سطح 
ملي به هيات وزيران منتقل شده، و هيات وزيران 
عموما بدون تاخير و تعلل، بس��ياري از موارد را 
مصوب، و به دس��تگاه هاي اجرايي ابلاغ مي كند. 
اين دو، اهرم هاي مستقيم اتاق بازرگاني هستند.

وي درباره اينكه رهبر جديد اتاق بايد داراي چه 
ويژگي ها و امتيازاتي باش��د، بيان ك��رد: اعتقاد 
من اين است، براي كس��ي كه قصد دارد كرسي 
رياست اتاق بازرگاني را در اختيار بگيرد، اينكه از 
بخش خصوصي واقعي برخاسته باشد از اهميت 
بسيار بالايي برخوردار است. با تمام احترامي كه 
ب��راي مديران دولتي كه پ��س از خروج از دولت 
پست هايي را در بخش خصوصي پذيرفته اند قائل 
هستم، موافق حضور اين عزيزان در جايگاه هاي 
رياست اتاق بازرگاني نيستم. كسي كه به عنوان 
رييس ات��اق بازرگان��ي انتخاب مي ش��ود، بايد 
بنگاهداري كرده باش��د. حتماً بايد حقوق داده 

باشد. سر ماه پول كم آورده باشد. 
او در ادامه گفت: تك تك اتفاقات و دغدغه هاي 
بخش خصوص��ي واقعي را با تم��ام وجود لمس 
كرده باشد تا بتواند نقش خود را به عنوان رييس 
اتاق بازرگاني به خوبي ايفا كند. او افزود: در حال 
حاضر برخي از عزيزاني كه براي كس��ب كرسي 
رياست اتاق تلاش مي كنند، بر سرمايه خصوصي 
بودن خود تاكيد نمي كنند. بلكه بيشتر بر وجهه 
س��وابق مديريت دولتي خود اتكا مي كنند كه به 

اعتقاد من اين درست نيست.
به گفته بيدگلي، افرادي براي اين كرسي مناسب تر 
هس��تند كه زير ۵0 سال يا با اغماض زير ۶0 سال 
سن داشته باش��ند. بزرگواراني كه بالاي ۶0 سال 
سن دارند، به اعتقاد من زحمات خود را كشيده اند 
و بايد اكنون به عنوان مش��اور و مرش��د، راهنما و 
مربي با اتاق و ساير سازمان ها تعامل داشته باشند، 
و راه را براي نسل هاي بعدي – كه خود اين نسل ها 
نيز در آستانه ميانس��الي اند! – نبندند. وي گفت: 
اعضاي هيات نمايندگان و هيات رييسه و رييس 
اتاق بايد حتما اهداف مش��خص، دست يافتني و 
قابل س��نجش را در دس��تور كار خود قرار دهند. 
اه��داف كلان و دور، مخصوصا در ش��رايط فعلي، 

احتمالا براي صنعت ما دست يافتني نيست.

مقصر افزايش قيمت خودرو كيست؟
قيمت خودرو در سال جاري روند افزايشي را پشت سر 
گذاشت. اين درحالي است كه وزارت صمت پيش از اين 
وعده كاهش قيمت ها را داده بود و حال ادعا مي كند كه 
كاري از دستش بر نمي آيد. تجارت نيوز نوشت: »با گران 
و ارزان ش��دن دلار قيمت خودرو هم تغيير كرد. براي 
كنترل قيمت خودرو كاري ب��ه جز عرضه زياد خودرو 
از دس��ت ما برنمي آيد.«؛ اين آخرين اعت��راف وزارت 
صمت در رابطه با اجراي وعده كنترل بازار خودرو بود. 
رضا فاطمي امين، وزير صمت، در دو مرتبه اي كه سعي 
داشت از مجلس راي اعتماد بگيرد، وعده كنترل بازار 
خودرو و حتي كاهش قيمت ها را داد. اما با گذشت بيش 
از ۱.۵ سال از نخستين وعده فاطمي امين، مسوولان اين 
وزارتخانه دلار را تنها عاملي مي دانند كه مديريت بازار را 
براي آنها غيرممكن مي سازد. اين نخستين باري نيست 
كه انگشت اتهام عامل ديگري جز خود وزارت صمت را 
نش��ان مي دهد. دي ماه سال جاري بود كه وزير صمت 
م��ردم را عامل گراني ها دانس��ت و گفت: وقتي قيمت 
دلار افزايش پيدا مي كند، قيمت خودرو نيز بالا مي رود؛ 
اگر دلار پايين بيايد، قيمت خودرو نيز كاهش مي يابد. 
به عقيده فاطمي امين، افزايش قيمت خودرو تقصير 
مردم اس��ت و خودرو به نادرستي تبديل به يك كالاي 
سرمايه اي شده و افرادي كه مي خواهند ارزش پول خود 
را حفظ كنند به سراغ خريد خودرو مي روند.حال در اين 
ميان اين مساله مطرح مي شود كه چرا خودرو تبديل به 
كالايي سرمايه اي شده است؟عرضه قطره چكاني خودرو 
به بازار، ممنوعيت واردات خودرو به كش��ور، بالابودن 
فاصله قيمت��ي خودروها بين ب��ازار و كارخانه و ايجاد 
صف هاي طولاني براي شركت در لاتاري خودروسازان 
از جمله مواردي هستند كه بازار خودرو را تبديل به بازاري 
براي سرمايه گذاري كرده اند.در اين ميان، دلار عاملي 
است كه مردم را براي سرمايه گذاري و حفظ ارزش پول 
خود به بازارهاي مختلف، از جمله خودرو روانه مي كند. 
كارشناسان و فعالان بازار خودرو معتقدند با افزايش نرخ 
دلار، تمايل مردم براي خريد خودرو بيشتر مي شود تا 
اينكه دلار روند نزول��ي در پيش بگيرد. همان گونه كه 

مراجعه مردم به سمت بازارهاي مالي بالا مي رود.

خريد ميوه شب عيد
چقدر آب مي خورد؟

رييس اتحاديه بارفروش��ان كرمانشاه قيمت كنوني هر 
كيلو پرتقال تامسون در بازار را بين ۱۵ تا 20 هزار تومان 
اعلام كرد و افزود: پرتقال رنگي نيز قيمت مشابهي دارد. 
رييس اتحاديه بارفروشان كرمانشاه با اشاره به وفور ميوه 
در بازار در آستانه شب عيد، گفت: قيمت ميوه نسبت به 
سال گذشته تفاوت چشمگيري نداشته است. به گزارش 
ايسنا، عزت الله گوهرباري با اش��اره به قيمت انواع ميوه 
در ميدان بار در آس��تانه شب عيد، اظهار كرد: اين روزها 
پرتقال، سيب، كيوي و موز پرطرفدارترين ميوه ها است. 
وي از طيف گسترده قيمت انواع ميوه در بازار بسته به نوع 
و كيفيت آن ياد كرد و اف��زود: در حال حاضر قيمت هر 
كيلو انواع سيب در بازار بين ۱۵ تا ۳۷ هزار تومان است. 
رييس اتحاديه بارفروش��ان كرمانشاه قيمت كنوني هر 
كيلو پرتقال تامسون در بازار را بين ۱۵ تا 20 هزار تومان 
اعلام كرد و افزود: پرتقال رنگي نيز قيمت مشابهي دارد. 
گوهرباري با بيان اينكه قيمت هر كيلو خيار نيز بين ۱2 تا 
20 هزار تومان و كيوي نيز بين 2۵ تا ۴۵ هزار تومان است، 
خاطرنشان كرد: قيمت موز متغير بوده و با تغييرات نرخ ارز 
بالا و پايين مي شود، اما در حال حاضر موز اكوادور كيلويي 
حدود ۷0 هزار تومان اس��ت. وي از ورود نوبرانه ها به بازار 
نيز خبر داد و عنوان كرد: قيمت هر كيلو توت فرنگي در 
بازار ۳0 تا ۱20 هزار تومان است، اما چغاله بادام هنوز به 
ميدان بار نيامده است. رييس اتحاديه بارفروشان كرمانشاه 
قيمت هاي اعلام شده را مربوط به نرخ عمده در ميدان بار 
دانست كه با احتساب سود قانوني 20 تا 2۵ درصدي به 
دست خرده فروش و در نهايت مصرف كننده خواهد رسيد.

ضرورت تجربه نگاري
در مناطق آزاد 

محس��ن حيدري معاون برنامه ريزي و هماهنگي امور 
مناطق  دبيرخانه شوراي عالي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي 
گفت: معاون��ت برنامه ريزي و هماهنگ��ي امور مناطق 
دبيرخانه در نظ��ر دارد با هم��كاري معاونت هاي ديگر 
دبيرخانه و با يك رويكرد نظام يافته نسبت به تجربه نگاري 
در حوزه برنامه ريزي و هماهنگي امور مناطق و بهره مندي 
از سيستم »مديريت دانش« شامل بهينه سازي شناسايي، 
خلق، تحليل، نماياندن، توزيع و كاربرد دانش كه جزئي 
از هس��ته مركزي وظايف دستگاه ها و سازمان ها و عضو 
جدايي ناپذير استراتژي، برنامه ريزي، مشاوره و اقدامات 
اجرايي است، در جهت خلق ارزش سازماني براي مناطق 
آزاد تجاري-صنعتي و ويژه اقتصادي كشور اقدام نمايد. 
به گزارش فرينا، حيدري، درب��اره چگونگي اجراي اين 
طرح گفت: در فاز نخست و به منظور تهيه بانك جامعي 
از محتواي دانش��ي موجود طي نامه اي از مديران عامل 
س��ازمان هاي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي درخواس��ت 
كرديم تا همه آثار منتشر شده موجود از ابتداي راه اندازي 
مناطق تاكنون از جمله اسناد مكتوب شامل طرح  جامع، 
گزارش عملكرد، كتابچه هاي معرفي منطقه در حوزه هاي 
مختلف، نقشه ها، گزارش هاي موضوعي، آيين نامه ها و 
دستورالعمل ها، تفاهم نامه ها، بسته هاي سرمايه گذاري، 
كتب تأليف��ي و ترجمه و مطالعات پژوهش��ي نظري و 
عملي درباره منطقه و پايان نامه هاي دانشگاهي مرتبط 
با موضوعات منطقه را براي اين معاونت ارس��ال كنند. 
حيدري در ادامه با توجه به راه اندازي مناطق آزاد و ويژه 
جديد، اجراي »نظام جامع مديريت دانش مناطق آزاد و 
ويژه اقتصادي« بر اس��اس ظرفيت هاي سخت افزاري و 
نرم افزاري موجود كشور را اقدام ضروري دانست و گفت: 
در فاز بعد با اس��تقرار سيستم مديريت دانش و استفاده 
از مدل ه��ا و ابزارهاي به روز و كارآمد، نظام برنامه ريزي 
مناطق جديد را به نحوي سازماندهي خواهيم كرد كه 
زنجيره خلق ارزش سازماني مناطق آزاد تجاري-صنعتي 

و ويژه اقتصادي كشور در حوزه دانشي كامل شود.

چرا كالاها گران شدند؟/ ریيس اتاق اصناف ایران پاسخ داد

 دو عامل  اخلالگر در بازار 

نایب ریيس شوراي رقابت خبر داد

اعلام قيمت فروش كارخانه اي خودرو ها؛ نيمه دوم فروردين
 نايب رييس شوراي رقابت به اين سوال كه آيا افزايش 
قيمت ۳0 تا ۷0 درصدي قيمت كارخانه اي خودرو ها 
صحت دارد يا خير، پاسخ داد: بازه ۳0 تا ۷0 درصدي 
دقيق نيست و تاييد نمي ش��ود. نايب رييس شوراي 
رقابت از اعلام قيمت فروش كارخانه اي خودرو ها در 
نيمه دوم فروردين س��ال آينده خبر داد و تاكيد كرد 
كه در سال جديد بازار خودرو آرامش خواهد داشت و 

قيمت هاي بازار به تعادل مي رسد.
محمود دودانگه در گفت وگو با ايس��نا، با بيان اينكه 
با توجه به مطالعات و بررس��ي هاي انجام شده توسط 
ش��وراي رقابت، بازار خ��ودروي س��واري انحصاري 
تش��خيص داده ش��ده اس��ت، اظهار ك��رد: يكي از 
دغدغه هاي ش��وراي رقابت اين است كه بازار خودرو 
به س��مت رقابتي شدن سوق داده ش��ود و شرايطي 
فراهم ش��ود كه ذينفع��ان واقعي اين ب��ازار و به ويژه 
توليدكنندگان و مصرف كنندگان از شرايط ايجاد شده 
رضايت نسبي داشته باشند. بر اين اساس لازم بود يك 
تعامل و هماهنگي خوبي بي��ن ذينفعان موثر در اين 

بازار ايجاد شود و شوراي رقابت سعي كرد اين تعامل و 
هماهنگي را به بهترين وجه خود با برگزاري جلسات 

كارشناسي و مديريتي دنبال كند.
وي ادام��ه داد: بر اين اس��اس در جلس��ات مذكور از 
خودروس��ازان، انجم��ن قطعه س��ازان، انجم��ن 
واردكنندگان و نهاد هاي مدافع حقوق مصرف كننده 
از قبيل س��ازمان حمايت و انجمن حمايت از حقوق 
مصرف كنن��دگان و وزارت صم��ت و... دع��وت و 
بررس��ي هاي كارشناس��ي انجام ش��د. بر اين اساس 
برنامه اي پيش بيني ش��ده است كه هم خودروسازان 
توليد خود را از نظر كيفي و كمي ارتقا دهند و هم بازار 
خودرو بتواند با س��از و كاري كه تعريف شده است در 
يك دوره زماني ميان مدت به آرامش برس��د و حقوق 

مصرف كنندگان رعايت شود.
نايب رييس ش��وراي رقابت با تاكيد ب��ر اينكه به  رغم 
تغييرات قاب��ل توج��ه در متغير هاي خ��رد و كلان 
اقتصادي، قيمت ف��روش كارخانه اي خودرو ها به روز 
نشده است، گفت: توليدكنندگان خودرو با قيمت هايي 

كه لزوما معرف و بيانگر قيمت واقعي است محصولات 
خ��ود را عرضه نمي كنند، اگر چ��ه مصرف كنندگان 
نهايي خودرو هم با قيمت منصفانه به خودروي مورد 
نظر خود دسترس��ي ندارند؛ لذا در دور جديد فعاليت 
شوراي رقابت با تعامل خوبي كه انجام شده اميدواريم 
در چارچوب دستورالعمل مصوب شوراي رقابت شاهد 
رضايت نسبي توليدكنندگان و مصرف كنندگان باشيم 
و نهايتا مصرف كننده نهايي بتواند با شرايط و قيمت 
منصفانه به خودروي مورد نظر خود دسترسي داشته 
باشد. ضمنا توليد كننده هم با انگيزه بيشتر بر ارتقاي 

كميت و كيفيت محصولات تمركز كند.
دودانگه افزود: بر اين اساس سعي شده در ضابطه اي كه 
به تصويب شوراي رقابت رسيده است همه ملاحظات 
مورد توجه قرار گيرد. در اين راستا در نخستين جلسه 
شوراي رقابت در سال جديد تصميمات لازم اتخاذ و در 

نيمه دوم فروردين براي اجرا ابلاغ خواهد شد.
وي با تاكيد ب��ر اينكه تغيير قيمتي كه در چارچوب 
دستورالعمل شوراي رقابت مصوب و ابلاغ مي شود 

به معناي اين نيس��ت ك��ه قيمت ب��ازار خودرو ها 
افزاي��ش خواهد يافت، گفت: در واق��ع بايد گفت با 
عرضه و توليد بيش��تر و همچنين شناس��ايي دقيق 
مصرف كنندگان قيمت بازار و كارخانه بهم نزديك 
ش��ود. از س��وي ديگر با توجه به برنامه ريزي براي 
واردات خ��ودرو و عرضه در قالب س��امانه يكپارچه 
عطشي كه در بازار وجود دارد از بين مي رود و خودرو 
از حالت كالاي سرمايه اي به كالاي مصرفي تبديل 
مي ش��ود؛ لذا در يك دوره زماني ميان مدت ش��ش 
ماهه خودروس��ازان بايد براي جلب نظر مش��تري 
دنبال روش هاي جديد فروش و بازاريابي و صادرات 
محصولات خود باشند. مصرف كنندگان اطمينان 
داشته باشند كه در سال جديد بازار خودرو آرامش 
خواهد داش��ت و قيمت هاي بازار به تعادل خواهد 
رسيد. نايب رييس شوراي رقابت به اين سوال كه آيا 
افزايش قيمت ۳0 تا ۷0 درصدي قيمت كارخانه اي 
خودرو ها صحت دارد يا خير، پاس��خ داد: بازه ۳0 تا 

۷0 درصدي دقيق نيست و تاييد نمي شود.

گمرك شفاف سازي كند؛ 

اموال بدهكاران توقيف شده است؟ 
آخرين آمار مانده مطالبات گمرك مربوط به ديماه 
است و مشخص نيست تاكنون چه ميزان از مطالبات 
وصول شده و چه برخوردي با بدهكاران انجام شده، 
در نتيجه با توجه به ش��رايط پايان س��ال اين انتظار 
از بازبين��ي گمرك وج��ود دارد ت��ا در اين خصوص 
شفاف س��ازي كند. به گزارش خبرگزاري تس��نيم، 
با وجود اينك��ه پيش از اين اعلام ش��ده بود بيش از 
۱۹ همت مطالبه نامه در گمرك ايران صادر ش��ده 
كه ۴ همت آن وصول شده است  اما اين آمار مربوط 
به اواخر دي ماه است و ممكن است وصولي افزايش 
يافته باش��د. با اين وجود بايد اين آمار اعلام شود تا 
آخرين وضعيت مش��كلات مربوط به چالش وصول 
مطالبه نامه هاي كس��ر دريافتي مش��خص شود. با 
توجه به آماري كه در اواخر دي ماه اعلام شده بود، از 
رقم ۱۹ الي 20 هزار ميليارد توماني مربوط به كسر 
دريافتي هاي مرتبط با جهش نرخ محاسباتي ارز در 

گمرك تنها ۴ هزار ميليارد تومان وصول شده بود كه 
رقم بسيار پاييني محسوب مي شود. ماجرا از اين قرار 
است كه در قانون بودجه سال ۱۴0۱، نرخ محاسباتي 
ارز در گم��رك از ۴200 تومان به نرخ ETS افزايش 
يافت. اين موضوع به معناي افزايش ۶ برابري حقوق 
گمركي بود. با اين وجود دولت اين بند از قانون بودجه 
را از ابتداي سال اجرا نكرد و در خرداد ماه بود كه اين 
بند درآمدي بودجه اجرايي ش��د. با توجه به تاخير 
۴ ماهه در اجراي حكم تغيير نرخ محاسباتي، عملا 
گمركات اجرايي با يك چالش عمده در حوزه صدور 
مطالبه نامه كسر دريافتي مواجه شدند. يعني تمام 
كالاهايي كه در سه الي ۴ ماه ابتدايي سال ترخيص 
شده بود مشمول تغيير نرخ محاسباتي شده و بايستي 
صاحبان اين كالاها، ماب��ه التفاوت حقوق ورودي را 
به دولت پرداخت كنند. اين مس��اله به چالشي براي 
گمرك ايران تبديل شد و گمركات كشور بايد طلب 

20 هزار ميليارد توماني دولت را وصول كنند. با اين 
وجود همچنان رقم دقيق طلب باقي مانده و اقدامات 
انجام شده در خصوص بدهكاراني كه بدهي خود را 
پرداخت مي كنند، مشخص نيست. دسته اي فعالان 
اقتصادي در گمرك وجود دارند كه با توجه به شرايط 
ياد ش��ده نه حقوق گمركي را پرداخ��ت كردند و نه 
ماليات ارزش افزوده را )كسر دريافتي حقوق گمركي 
و ارزش افزوده پرداخ��ت نكرده اند( . با اين وجود به 
نظر نمي رس��د تاكنون اقدام جدي در خصوص اين 
افراد كه حقوق بيت المال را تضييع و پرداخت حقوق 
دولت را به تاخير انداخته اند شده باشد. بنابراين لازم 
است تا ميزان ماليات ارزش افزوده اي كه وصول آن 
برعهده گمرك است نيز مشخص شود. احتمالا يكي 
از عوامل محرك در خصوص چنين اقداماتي نوسانات 
نرخ ارز و تاخي��ر در واردات كالا به منظور فروش آن 
با قيمت ها بالاتر بوده، كه در نهايت منجر به سودي 

بالاتر ارقام متعارف براي واردكننده مي شود. براساس 
ماده ۷ قانون امور گمركي، كالاي موجود در گمرك، 
وثيقه پرداخت كليه وجوه متعلقه به آن كالا و ساير 
بدهي هاي قطعي صاحب كالا بابت وجوهي اس��ت 
كه وصول آن به موجب قانون بر عهده گمرك است. 
گمرك قبل از دريافت يا تامين وجوه مذكور نمي تواند 

اجازه تحويل و ترخيص كالا را بدهد.
براين اساس اداره كل بازبيني گمرك بايد از ظرفيت 
ماده ۷ قانون امور گمركي به منظور وصول مطالبات 
دولت اقدام مي كرده است اما همانطور كه اشاره شد 
آمارهاي مربوط به اين حوزه نيز شفاف نيست و دقيقا 
مش��خص نيس��ت كه چه تعداد از افراد ماده ۷ شده 
و توقيف نيز ش��ده اس��ت و اينكه آيا به همان ميزان 
بدهي اموال افراد نيز توقيف ش��ده است يا خير. اين 
مساله نيز مانند بحث بدهي هاي وصول شده نيازمند 

شفاف سازي گمرك ايران است.
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خبرروز

ورود سامانه بارشي به تهران از دوشنبه
بر اس��اس اعلام اداره كل هواشناسي استان تهران، ورود سامانه بارشي از دوشنبه )۲۹ اسفند( به تهران به ويژه ارتفاعات 
شمالي و شمال ش��رق و همچنين كاهش دما از اول فروردين ماه، پيش بيني مي شود. با ورود سامانه بارشي از اواخر روز 
دوش��نبه تا اوايل روز پنج شنبه )۲۹ اسفند تا ۳ فروردين( آس��مان ابري و در بعضي ساعات همراه با بارش پراكنده و در 
ارتفاعات به ويژه ارتفاعات شمالي و شمال شرقي استان گاهي رگبار و رعدوبرق و در نقاط مستعد بارش تگرگ و در پاره اي 
از نقاط وزش باد شديد مورد انتظار است. آسمان تهران فردا )طي دوشنبه )۲۹ اسفند( كمي ابري همراه با وزش باد گاهي 

وزش باد شديد و از اواخر وقت افزايش ابر با حداقل دماي ۱۰ و حداكثر دماي ۲۱ درجه سانتيگراد پيش بيني مي شود.

رويداد

كرونا عادي شده است، آنقدر عادي كه ديگر كسي 
نش��انه هاي آن را جدي نمي گيرد، هر روز ش��اهد 
افزايش موارد ابتلا و البته افزايش مراجعه سرپايي به 
مراكز درماني با علائم شبيه سرماخوردگي هستيم، 
اما گويي خستگي يكي- دو سال گذشته در مواجهه 
با اين ويروس و از طرفي هياهوي نوروز سبب شده 
كسي دوست نداشته باشد صداي پاي كرونا و شروع 
موج جديدي از آن را بش��نود. همين روز گذش��ته 
سيد احمد طباطبايي، عضو كميته علمي ستاد ملي 
مقابله با كرونا در گفت وگويي بيان كرد: »با توجه به 
ميزان مراجعه بيماران به مطب ها و بيمارس��تان ها 
متاسفانه به نظر مي رس��د با پيك جديدي از كرونا 
مواجه مي ش��ويم. اين احتمال وج��ود دارد كه اين 
افزايش موارد آغاز موج نهم بيماري باش��د.« بخش 
بزرگي از اين عادي ش��دن كرونا علاوه بر خستگي 
مردم بي تفاوتي مس��وولان اس��ت. در سال ۹8 هم 
همي��ن بي تفاوتي ها باعث بروز فاجعه اي ش��د كه 
ش��اهد آن بوديم. مرگ روزانه بي��ش از 7۰۰ نفر در 
كشور. حالا اما ماجرا با واكسيناسيون سراسري فرق 
كرده است. اما اگر شمار بيماران از يك حدي بيشتر 
شود و مراكز درماني قادر به پذيرش آنها نباشند هيچ 
بعيد نيست كه يك بار ديگر تجربه تلخ آن سال تكرار 
 ش��ود. در حال حاضر كسي به رعايت پروتكل ها ی

بهداشتي توجه نمي كند، مسوولان هم در اين رابطه 
س��ختگيري هاي لازم را به عمل نمي آورند و تمام 
اينها در حالي رخ مي دهد ك��ه متخصصان هر روز 
درباره موج جديد كرونا هشدار مي دهند. موج نهم 
كه هيچ بعيد نيست همين الان هم شروع شده باشد. 
چرا كه افزايش تعداد مبتلايان كه حالا نزديك به 
4 رقمي شدن است و از سوي ديگر افزايش ميزان 
فوتي ها اگر چه درمقايسه با سال ۹8 بسيار اندك 
است اما مرگ هر انسان بايد حائز اهميت باشد و در 

اين زمينه بيش از همه مسوولان موظف به رسمي 
كردن هشدارهاي متخصصان در اين رابطه هستند.

    مردم نه اما متوليان 
در وضعيت اضطراري باشند...

حالا افزايش موارد مراجعه به مراكز درماني سبب نگراني 
بس��ياري از متخصصان شده اس��ت، در اين باره حميد 
سوري، اپيدميولوژيست در گفت وگويي با خبرآنلاين 
با بيان اينكه »هدف هش��داري به متوليان امر اس��ت« 
 مي گويد: »با توجه به ماهيت پيشرونده پاندمي كوويد ۱۹،
 به ويژه قابليت بيماري زايي بالاي س��اب واريانت هاي 
اميكرون اين روند مي تواند حالت آتش فش��اني به خود 
بگيرد. لازم است نسبت به شناس��ايي و كنترل سريع 
طغيان ها اقدام ش��ود. درضمن زدن يا نزدن واكس��ن با 
توجه به گذش��ت زمان نسبتا طولاني و كاهش حداقل 
۵۰ درصدي اثربخشي واكس��ن هاي موجود درمقابل 
واريانت هاي جديد نقش معني داري ندارد. البته نياز به 
اعلام شرايط اضطراري براي مردم نيست ولي متوليان 
امر در مديريت اپيدمي بايد آمادگي لازم را داشته و بدون 
ايجاد آش��فتگي ذهني در جامعه در شرايط اضطراري 
باشند. دوس��تان توجه داشته باشند كه ميزان بستري 
و مرگ در اين ش��رايط اعلام تاخيري است و وقتي بالا 
مي روند كه كار از كار گذش��ته است.« او ادامه مي دهد: 
»نگ��ران تكرار غفل��ت و عدم آمادگي ۱۳۹8 هس��تم. 
تفس��يرهاي اش��تباه از داده هاي خام موجب گمراهي 
مدي��ران و متوليان امر مي ش��ود. متاس��فانه به معاون 
بهداشتي وزير و خود ايشان حرف هاي غيرعلمي مشورت 
مي دهند و ايشان هم در رسانه ها مي گويند. كميته علمي 
وزارت بهداش��ت هم عليرغم حضور اس��اتيد خوب در 
رشته خودشان نقش كارشناسي و مشورتي دارند و بهتر 
است اسم كميته را كميته مشورتي كوويد ۱۹ يا كميته 
متخصصان مرتبط با بيماري كروناويروس ناميد. كميته 

علمي بايد توصيه هاي برگرفته از مطالعات بومي مدون را 
تحليل و با استناد بر آنها سياست هايي را به مديران بدهد 
تا آنها بتوانند با توجه به نكات و ساير وجوه سياست گذاري 
كنند، اينكه عده اي را جمع كنيم و نظرات خام ايشان را 
بدون تحقيقات بومي مرجع تصميم گيري كنيم اشتباه 
است، يكي از نكات اساسي در ستاد ملي كه رييس جمهور 
محترم بر آن براي تصميم گيري تاكيد داشت مستندات 

علمي براي هرگونه سياست گذاري است.«

    حذف افراد به جاي پاسخ علمي...
اين متخصص ب��ا تاكيد مجدد بر مس��تندات علمي 
مي گويد: »مستند علمي كه برونداد كميته علمي بايد 
باشد از طرح سوالات، فرضيات يا مسائل مهم مرتبط 
آغاز مي ش��ود، بعد بايد اين س��والات توسط محققان 
و مراكز علمي و تحقيقاتي پاس��خ داده ش��ده و بر پايه 
مستندات دقيق، عميق و سيستماتيك توصيه هايي 
داده ش��ود. اين توصيه ها در كارگروه هاي تخصصي يا 
كميته علمي به سياست هاي پيشنهادي براي مديريت 
اپيدمي تبديل يا ترجمان شوند و ستاد ملي با دريافت 
اين سياس��ت ها با توجه به ساير موضوعات اقتصادي، 
سياس��ي، امنيتي و غيره تصميم گيري كند. اگر اين 
مسير طي نشود نظر چند كارشناس كه هر از چندگاهي 
دور هم مي نشينند و نظر مي دهند پايين ترين سطح 
علمي را براي تصميم گيري دارا است و حتي احتمال 
دارد سياست گذار را گمراه كند و موجب تصميم گيري 
اش��تباه ش��ود. متاس��فانه اين روال اش��تباه همواره 
گريبان گي��ر مديريت اپيدمي بوده اس��ت و همچنان 
ادامه دارد و به جاي پاس��خ علمي با حذف افرادي كه 
چنين منطقي دارند مي خواهند صورت مساله را پاك 
كنند. اگر نتيجه و هزينه اين رويكرد اشتباه جان مردم 
نبود عقل معاش آدم را به س��كوت دعوت مي كند ولي 

وجدان بيدار چنين اجازه اي نمي دهد.«

زیرسویه هاي كرونا حالت آتش فشاني دارند
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

راه درست كنترل خشم را 
بياموزيم

 آگاهي خود، برخورداري از مهارت هاي مختلف در 
برخورد با مشكل و چالش، واكنش هاي متفاوتي نشان 
مي دهند. در واقع بر اساس مولفه هاي مختلف هر فرد 
مي تواند ميزان مختلفي از خشونت و پرخاشگري 
را در مواجهه با مشكلات از خود نشان دهد. عوامل 
مختلف ف��ردي، اجتماعي، فرهنگ��ي و اقتصادي 
باعث مي شود كه تاب آوري افراد كاهش يابد. به طور 
مثال برخي افراد در خانواده ياد گرفته اند كه صبور 
باش��ند بنابراين در مواجهه با مشكلات و ناكامي ها 
با صبر بيشتر عمل مي كنند. معمولًا خشونت عليه 
مردان به دليل بيكاري، عوامل اقتصادي، لجبازي، 
عصبانيت بيش از اندازه و... رخ مي دهد. از سوي ديگر 
عوامل مستعدكننده خشونت در خانواده از طرف زنان 
معمولًا به دليل چشم و هم چشمي، حاضرجوابي يا 
عدم تمكين در روابط جنسي با شوهر، غرغر كردن 
و ايرادگيري است. در حال حاضر شرايط اقتصادي و 
اجتماعي ما خوب نيست، احساس نابرابري و تبعيض 
سبب ناكامي و در نتيجه افزايش خشونت در خانواده 
مي شود. فشار هاي اقتصادي، تورم و... تأثير بسزايي بر 
خشونت افراد و واكنش هاي آني دارد. در واقع به دليل 
كم بودن حقوق و افزايش بي روي��ه تورم خانواده ها 
به صورت مستمر و دايم در معرض فشار اجتماعي 
و عصبانيت قرار مي گيرند. پژوهش ها نشان مي دهد 
زماني كه جامعه به حالت عدم ت��وازن و تعادل قرار 
مي گيرد خشونت هاي خانوادگي افزايش مي يابد، 
آدم ها در مقابله با فشار ها و مشكلات مختلف زندگي 
رفتار متفاوتي نشان مي دهند در واقع ممكن است 
ميزان بروز رفتار خشونت آميز در افراد مختلف نسبت 
به يك موضوع متفاوت باشد. از يك جايي به بعد افراد 
نمي توانند در مواجهه با مشكلات و فشار هاي زندگي 
طاقت بياورند، زماني كه فشار اجتماعي افزايش يابد 
احتمال دارد كه رفتار هاي بي هدف و پايه بروز پيدا 
كند. خش��ونت والدين عزت نفس فرزندان را نابود 
مي كند. بايد بر اساس س��ن كودك در خانواده به او 
محبت غيرمشروط ش��ود، مورد احترام قرار گيرد، 
هم فكري صورت گيرد و مش��اركت در امور خانه را 
از جانب پدر و مادر تجربه كن��د. افراد بايد از طريق 
آموزش مهارت هاي زندگي كه يكي از آموزش هاي 
كليدي است توانمند شوند و راه هاي درست كنترل 
خشم را بياموزند. خودآگاهي، همدلي، حل مساله، 
تصميم گيري، كنترل خشم، كنترل استرس، تفكر 
نقادانه، تفكر خلاقان��ه، ارتباط موث��ر بين فردي و 
ارتباط موثر اجتماعي ۱۰ مهارت مهم تصويب شده 
از سوي سازمان بهداشت جهاني است كه هر انساني 
بايد بتواند در دنياي امروز داش��ته باشد. در دنياي 
امروز به خاطر مس��ائل و پيچيدگي هاي آن هر 
انساني بايد اين مهارت ها را بياموزد تا با شناسايي 
استرس هاي موجود، آنها را كنترل كند و به تبع 

آن خشونت و پرخاشگري خود را كاهش دهد.

تجمع اعتراضي مقابل سازمان برنامه و بودجه
كاركنان و موسس��ان مراكز توانبخشي خصوصي 
و كمپين معلولان صبح ش��نبه در اعتراض به عدم 
دريافت حق و حقوق معوقه خود مقابل سازمان برنامه 
و بودجه تجمع كردند. نماينده اين كاركنان معترض 
مراكز توانبخشي در مورد علت اين تجمع توضيح داد: 
البته در روز ۱4 اس��فند ماه سال جاري نيز معلولان 
و مراكز توانبخشي در مقابل سازمان برنامه و بودجه 
تجمعي به دليل عدم پرداخت يارانه بهمن و اسفند 
ماه داشتند، ضمن اينكه ما 8 ماه با يارانه سال ۱4۰۰ 
كار كرده ايم و س��ازمان برنامه و بودجه مابه التفاوت 
س��ال ۱4۰۱ را پرداخت نكرده است. او تاكيد كرد: 
حق پرستاري معلولان و س��اير حق و حقوق ما در 
اين مدت پرداخت نش��ده اس��ت. بايد ۱۰۰ درصد 
بودجه بهزيستي محقق مي ش��ده است كه ظاهرا 
4۹ درصد آن محقق ش��ده و ۵۱ درصد آن بودجه 
به بهزيستي داده نشده است و مشكلات ما ناشي از 
همين مساله است. اين نماينده گفت: ما مي خواهيم 

 تكليف خودمان را مش��خص كنيم. روز ۱4 اسفند 
تفاهم نامه اي امضا شد كه تا ۲۵ اسفند تمام معوقات 
واريز ش��ود، اما امروز ۲7 اس��فند است و هنوز هيچ 
اتفاقي نيفتاده و دو روز ديگر عيد نوروز است و پرسنل 
هنوز حقوق نگرفته اس��ت. او با بي��ان اينكه مراكز 
خصوصي توانبخشي وابسته به بهزيستي و كمپين 
معلولان در اين جمع حضور دارند، افزود: هزينه هايي 
مانند اجاره ها و بيمه باقي مانده و موسسان نمي دانند 

بايد چه اقدامي انجام دهند.

ارزیابي ها فله اي انجام شده است...

قانون رتبه بندي معلمان از وعده تا واقعيت

دولت معلم ها را دور زد

گليماندگار|
 از روزي ك��ه بحث قان��ون رتبه بندي 
معلم ها مطرح شد بسياري از آنها نسبت 
به اجرايي شدن اين قانون چشم انداز مثبتي نداشتند، 
مس��اله اينجا بود كه قانون رتبه بندي سال ها بود كه 
بايد اجرايي مي شد اما امسال به يك باره و با سرعت به 
مرحله اجرا درآمد مساله اينجا بود كه در خبرها اعلام 
ش��د اين قانون باعث مي شود بين ۱۱ تا ۱6 ميليون 
تومان به حقوق معلمان اضافه شود، همين يك جمله 
كافي بود تا جامعه م��ردم در مقابل جامعه فرهنگي 
قرار بگيرند و ب��ه اين فكر كنند كه معلم ها آنقدرهم 
كه مي گويند از نظر معيش��تي در تنگنا نيستند. اما 
از آنجايي كه هميش��ه از مصوب شدن يك قانون تا 
اجرايي شدن آن به صورت دقيق و درست هميشه اما 
و اگرهاي بسيار وجود دارد، حالا كه اين قانون اجرايي 
ش��ده بس��ياري از معلمان بر اين عقيده هستند كه 
قانون رتبه بندي بيشتر به جاي اينكه جنبه تشويقي 
براي معلم ها داشته باشد يك تنبيه به حساب مي آيد. 
در واقع وقتي پاي صحبت معلم ها مي نشيني به اين 
نتيجه مي رسي كه دولت با اجرايي كردن اين قانون 
بيشتر از آنكه به فكر افزايش دستمزد معلم ها باشد، به 
فكر پايين آوردن اين دستمزدها و البته هزينه آموزش 
و پرورش و رساندن آن به مبلغ بودجه اي بوده كه براي 
اين وزارتخانه در نظر گرفته شده است، اين هم يك 
جور دور زدن معلم ها به حساب مي آيد كه دولت در 
آن موفق عمل كرده است. زماني كه قرار شد معلم ها 
مدارك خود را در سامانه اي كه به اين منظور راه اندازي 
شده بود، بارگذاري كنند هيچ آموزشي در اين زمينه 
ب��ه آنها داده نش��د، در واقع آن دس��ته از معلم ها كه 
توانستند در اين زمينه مهندسي خوبي داشته باشند 
برن��دگان اين ميدان بودند و اكثر معلم هاي با تجربه 
كه نمي دانس��تند به چه صورت بايد مدارك خود را 
بارگذاري كنند از قافله عقب ماندند و حالا آن چيزي 
كه عايدشان شده است رتبه هايي به مراتب پايين تر 
كه نتيجه آن مي ش��ود دستمزدهايي بسيار اندك و 
ادامه مشكلاتي كه تا امروز هم با آن دست به گريبان 

بودند. از سوي ديگر بررسي مدارك چند ده هزار معلم 
در اين مدت زمان كوتاه به چه ش��كل صورت گرفته 
كه نتيجه رتبه بندي ها را مشخص كرده است؟ سوال 
ديگري كه مطرح مي شود چه كساني و بر چه مبنايي 
اين رتبه بندي ها را انجام داده اند، مس��اله اينجاست 
كه در اين سامانه هيچ جايي براي اعتراض معلم ها به 
رتبه اعلام شده شان وجود ندارد و تنها واژه »بررسي 
مجدد« قيد شده كه امكان بارگذاري مجدد مدارك 
را از آنها سلب مي كند. به هر حال اين قانون رتبه بندي 
هم كه معلم ها س��ال ها در انتظار اجرايي ش��دن آن 
بودند و گمان مي كردند با اجراي آن وضعيت حقوق 
و معيشتشان بهتر خواهد شد حالا بيشتر به كابوسي 

تلخ براي بسياري از آنها تبديل شده است.

   تاثير قوانين در كيفيت آموزش
ويدا حام��دي، كارش��ناس آموزش در اي��ن باره به 
»تعادل« مي گويد: متاس��فانه اين دس��ت رفتارها و 
اينچنين اجرايي شدن قوانين كه انتظار بهبود اوضاع 
از آنها مي رود ولي در نهايت باعث بروز نارضايتي بسيار 
مي شود، مي تواند در كيفيت آموزش نيز تاثير منفي 
داشته باشد. متاس��فانه وقتي پاي صحبت معلم ها 
مي نشينيم به اين نتيجه مي رسيم كه اجرايي شدن 
قانون رتبه بندي باعث ش��ده حت��ي معلم هاي يك 
مدرسه نيز با يكديگر مشاجره داشته باشند، در واقع 
نه تنها وعده افزايش حق��وق ميليوني معلم ها طي 
اخبار گذشته باعث شد تا مردم در مقابل معلم ها قرار 
بگيرند كه اين بار معلم را در مقابل معلم قرار داده اند 
و اين مس��اله مي تواند تاثير بسيار منفي در كيفيت 

آموزش داشته باشد.
او مي افزايد: بي مبالات��ي در اين زمينه ها اصلا نتايج 
خوبي در بر نخواهد داشت. مساله الان آموزش نسلي 
اس��ت كه قرار است آينده سازان اين مملكت باشند، 
در بس��ياري از كش��ورهاي دنيا معلم ها هميشه از 
جايگاه ويژه اي برخوردار بودند اما متاسفانه در كشور 
ما هميش��ه بس��ياري از آنها بيش از هر چيز درگير 
معيشت خود بوده و همين امر باعث شده تا بازدهي 

لازم در زمينه آموزش��ي را نداشته باشند. بسياري از 
خشونت هايي كه در مدارس و از سوي معلم ها نسبت 
به دانش آموزان صورت مي گيرد، ريش��ه در همين 
محروميت ها و دغدغه ه��ا دارد، ما نمي توانيم انتظار 
آموزش در سطح عالي را داشته باشيم اما هيچ تلاشي 
براي ايجاد يك رفاه نسبي در زندگي معلم ها نكنيم. 
معلمي كه دغدغه معيشت دارد نمي تواند تمام توان 

خود را صرف آموزش كند.

   ما سال هاست
 چشم انتظار يك اتفاق خوب مانده ايم

مريم سوادكوهي، يكي از معلم هايي است كه معتقد 
است قانون رتبه بندي براي معلم ها بيشتر به يك تنبيه 
شبيه است تا اتفاقي كه آنها را به ادامه فعاليت تشويق 
كند. او در اين باره به تعادل مي گويد: ما سال هاست 
چشم انتظار يك اتفاق خوب مانده ايم، سال هاست 
منتظريم تا بالاخره اين قانون اجرايي شود و كمي از 
دغدغه هاي ما براي معيشتمان كم كند، اما حالا نه 
تنها اين اتفاق رخ نداده كه بسياري از معلم ها با اينكه 
س��ال هاي زيادي تجربه كار دارند، رتبه هاي خوبي 
كسب نكرده اند و قطعا اين مساله در دريافتي آنها هم 

تاثير خواهد داشت.
او مي گويد: ما بازي خورده اي��م، در واقع دولت هاي 
قبلي هم در اين زمينه معلم ها را بازي داده اند، و حالا 
در اين دولت هم رتبه بندي به صورتی اجرايي شد كه 
اصلا مد نظر معلم ها نب��ود و تنها براي تعداد كمي از 
آنها وضعيت بهتر شد و تعداد قابل توجهي از اين نحوه 
اجرايي شدن گلايه مند هستند. واقعيت اين است كه 
معلم و جايگاهي ك��ه در جامعه دارد چه ميزان براي 
دولت ها اهميت داشته و چه ميزان به بهبود وضعيت 

آموزشي كشور اهميت مي دهند. 
اين معلم در بخش ديگري از س��خنانش مي گويد: 
متاسفانه در كشور ما جايگاه واقعي معلم ها اصلا مد 
نظر قرار نمي گيرد، كسي به اين مهم توجه نمي كند 
كه آموزش و پرورش نسلي كه قرار است آينده جامعه 
را بسازند در دست همين معلم هاست، آنها مي توانند 

انسان هايي شرافتمند، توانا و ... تحويل جامعه دهند 
اگر شرايط روحي و رواني و البته اقتصادي مناسبي 
داشته باشند، در غير اين صورت مساله بغرنج مي شود.

   ارزيابي ها فله اي انجام شده است...
عل��ي بهش��تي نيا معلم ديگري اس��ت ك��ه در اين 
رابطه به خبرآنلاي��ن گفت: ابتدا بايد حقوق معلم ها 
همسان س��ازي مي ش��د و بعد رتبه بندي آنها انجام 
مي شد. در واقع يك س��وال كلي همين ابتدا وجود 
دارد، آن هم اينكه رتبه بندي معلم ها ضرورتي داشت 
يا نه؟ نزديك به ۱۰ س��ال از شروع بحث رتبه بندي 
مي گ��ذرد، در اين طرح افزايش كيفي فرآيند تعليم 
و تربيت، حفظ كرام��ت و منزلت اجتماعي معلم ها 
و معيش��ت آنها مورد توجه بود. م��ن از ابتدا با اصل 
قانون رتبه بندي مخالفم، چراكه اگر قرار بود با كمك 
رتبه بندي معيشت معلم ها هم سان سازي شود اول 
بايد هم سان س��ازي انجام مي ش��د و بعد رتبه بندي 
صورت مي گرفت، يعني ابتدا حقوق معلم ها با ساير 
كاركنان دولت برابر مي شد و بعد نظام ارزشيابي براي 
معلم هايي ك��ه براي ارتقای كيفي��ت آموزش وقت 

مي گذارند طراحي مي ش��د. لذا اص��ل رتبه بندي با 
وضعيت فعلي اصلًا نبايد اجرا مي شد.

او بيان كرد: متاس��فانه ارزيابي ها فله اي انجام شده 
اس��ت، در قانون رتبه بندي چهار بخش اصلي وجود 
دارد كه شامل شايستگي هاي عمومي، شايستگي هاي 
تخصصي، شايستگي هاي حرفه اي و تجربه مي شود، 
زيرعنوان اين چهار بخش ۲۰ عنوان فرعي وجود دارد، 
براي هر عنوان فرعي حدود سه الي چهار مدرك بايد 
بارگذاري مي ش��د، توجه كنيد چه حجم عظيمي از 
مدارك بايد توسط معلم ها تهيه و بارگذاري مي شد، 
آيا در اين زمان محدود ارزيابان مي توانند حجم زياد 
مدارك را ارزيابي كنند؟ به نظر من قطعاً خطاي زيادي 
در ارزيابي ها وجود داش��ته و نمونه هاي آن را شاهد 
هستيم، همكاري داريم كه معاون پژوهشي بوده، سند 
تحول بنيادي را به مديران تدريس مي كرده، الان در 
بخش تسلط به اسناد بالادستي نمره نگرفته است، 
يعني كسي كه به ديگران اسناد را تدريس مي كرده در 

اين بخش نمره نگرفته است.
بهشتي نيا گفت: با توجه به فرآيند ارزيابي معلم ها، از 
اين به بعد معلمي كه بايد كار تدريس را انجام مي داد 

بايد بيفتد دنب��ال مدرك و تقديرنامه، مثلًا در بندها 
آمده كه شركت در مسابقات ورزشي و رويدادها نمره 
دارد، اساساً كار معلم علمي است و اگر ورزش مي كند 
براي خودش ورزش مي كند، چه لزومي دارد شركت 
در مسابقات ورزشي نمره اي به نمره رتبه بندي معلم ها 
اضافه كند. ي��ك چرخه معيوب در قانون رتبه بندي 
معلم ها وجود دارد، مثل بازي مار و پله اي اس��ت كه 
خانه پاياني ندارد، اگر هدف انگيزه و تشويق است بايد 

رتبه هاي بالاتر از ۵ هم وجود مي داشت.
او در پايان بيان ك��رد: ارزياب ه��ا در نتيجه ارزيابي 
تاثيرگذار بودند، ممكن اس��ت نتيجه بررس��ي يك 
پرونده از يك ارزياب به ارزياب ديگر تغيير كند، اگرچه 
وزارتخانه گفته بود ارزياب ه��اي ما دوره ديده اند اما 
مدل هاي ارزيابي طوري بود كه كسي نمي تواند رفتار 
حرفه اي داشته باشد، وقتي مدل ارزيابي طوري هست 
كه موارد قابل اندازه گيري نيست يك ارزياب چطور 
مي تواند ارزيابي درستي داشته باشد، اصلًا يك ارزياب 
از كجا مي داند ويژگي هاي ش��خصيتي من چگونه 
است، ضمن اينكه مشخص نكردن ارزياب ها به ابهام 

ماجرا اضافه مي كند.

گزارش

مرگ ۱۲۵ نفر در سه روز نخست طرح نوروزي

رييس مركز اطلاعات و كنترل ترافيك راهور فراجا از 
۱۱۱ فقره تصادف منجر به مرگ با فوت ۱۲۵ نفر در سه 
روز نخست طرح نوروز امسال خبر داد و گفت: طي ۲4 
ساعت اخير شاهد افزايش ۱.۹ درصدي تردد نسبت به 
مدت مشابه سال قبل هستيم. به گزارش پليس راهور، 
سرهنگ احمد شيراني با اشاره به اينكه تردد بين استاني 
ايام نوروز ۱4۰۲ بيانگر افزايش ۱۲ درصدي نس��بت 
به مدت سال مشابه اس��ت، افزود: طي سه روز نخست 
طرح نوروز از ۲4 تا ۲6 اسفند ماه ۱۲۵ نفر در جاده هاي 
كشور بر اساس حوادث جاده اي جان باختند. او افزود: 
طي همين مدت هزار ۱7۱ مورد تصادف جرحي اتفاق 
افت��اد كه منجر به مصدوميت ۲ هزار و 8۹۵ نفر ش��د. 
رييس مركز اطلاعات و كنترل ترافيك راهور فراجا آمار 
تصادفات را بس��يار نگران كننده توصيف كرد و گفت: 
بايستي به عنوان هشدار و زنگ خطري براي رانندگان در 
سفرهاي نوروزي باشد. شيراني بيشترين وقوع تصادفات 
فوتي را در جاده هاي استان هاي خراسان رضوي، تهران، 
فارس، كرمان و اصفهان اعلام كرد و ادامه داد: كمترين 
وقوع تصادف نيز در جاده هاي استان هاي چهارمحال 

بختياري، ايلام، كهگيلويه و بويراحمد و هرمزگان بوده 
است. او همچنين بش��ترين علت وقوع حوادث را عدم 
توجه به جلو، انحراف و تجاوز به چپ ناش��ي از عجله و 
شتاب در رانندگي براي سبقت غيرمجاز كه منجر به 
شديدترين و پرتلفات ترين حوادث شده است  عنوان 
كرد. همچنين به گفته ش��يراني، نداشتن توانايي در 
كنترل وسيله نقليه ناشي از خستگي و خواب آلودگي 
و اصرار رانندگان به استمرار رانندگي بدون استراحت و 
توقف شكل گرفته، سرعت غيرمجاز هم از عوامل اصلي 
شكل گيري حوادث دو روز اخير بوده است. رييس مركز 
اطلاعات و كنترل ترافيك راهور فراجا همچنين پيك 
تردد خودرويي كشور را بين ساعت ۱7 تا ۱8 عصر عنوان 
كرد و افزود: طي ۲4 س��اعت اخير شاهد افزايش ۱.۹ 
درصدي تردد نسبت به مدت مشابه سال قبل هستيم. 
اوهمچنين به آمار تردد وسايل نقليه در مدت يادشده 
اشاره كرد و گفت: بيشترين خروج خودرو از استان هاي 
ته��ران و البرز ب��ا ۱۳6 هزار تردد و بيش��ترين مقصد 
خودروهاي اس��تان تهران و البرز به سمت استان هاي 

قم, قزوين, مازندران, مركزي و اصفهان بود.


